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روزنامه صبح ایران
اینکه شهید مدرس  با اشاره به  رئیس مجلس  شورای  اسلامی 
مجلس را نماد مشروطه و آزادی می دانست، گفت: تخریب مجلس 
تخریب کلیت ملت است. علی لاریجانی روز یکشنبه در نشست 
خبری به مناسبت دهم آذرماه روز مجلس در جمع رسانه های داخلی 
و خارجی اظهارداشت :  امروز روز مجلس است که مصادف با سالروز 
شهادت شهید مدرس است که این روز را به نمایندگان و مردم تبریک 
می گویم، شهید مدرس یک فقیه مبارز و مجاهدی بود که ویژگی های 

منحصربه فردی و اضلاع مختلف فکری داشت و یک سیاست مدار

رئیس ستاد انتخابات کشور، گفت: به جز وزارت کشور و شورای 
نگهبان، هیچ نهادی حق دخالت در انتخابات را ندارند. جمال عرف 
شنبه شب در یک گفت وگوی تلویزیونی با اشاره به آغاز فعالیت ستاد 
برگزاری  برای  زمان  دو  گفت:  اردیبهشت  دهم  از  کشور  انتخابات 
انتخابات مجلس به شورای نگهبان ارسال کردیم که برای برگزاری 
انتخابات در دوم اسفند توافق حاصل شد. در این مدت 9 دوره آموزش 
حقوقی و اجرایی و سایر آموزش ها برای دو هزار نفر از عوامل اجرایی 

برگزار شد. وی با بیان اینکه "اجرای انتخابات، وظیفه ستاد انتخابات

علی لاریجانی در نشست خبری:

تخریب مجلس، تخریب
 کلیت ملت است 

هشداررئیس ستاد انتخابات به کاندیداهای مجلس: 

تحریک قومیتی کنید
 تایید صلاحیت نمی شوید
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حسام الدین آشنا: 

همه ما باید پاسخگوی کشته شدگان 
بی گناه باشیم

آیا اروپا گفتار درمانی را کنار می گذارد؟

برجام درمنگنه 
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در حالی که ۶ کشور اروپایی برای پیوستن به سازوکار مالی اینستکس اعلام آمادگی کرده اند، این سازوکار پس از 
حدود ۹ ماه همچنان اقدام موثری در تامین منافع ایران در برجام نداشته و اروپا همچنان در فضای معلق خروج 
آمریکا از برجام به سر می برد.  نشست کمیسیون مشترک برجام در روزهای  آتی در وین در حالی برگزار می شود که 
حفظ برجام در شرایط دشواری قرار گرفته است. طی ماه ها و هفته های اخیر تحولات زیادی در حوزه برجام رخ داده

ادعا  کس  هیچ  گفت:  رئیس جمهور  فرهنگی  مشاور 
خیابان  به  اعتراض  برای  که  افرادی  تمام  است؛  نکرده 
آمدند، اغتشاشگر بوده اند. به طور قطع تمام مسئولانی 
داد.   خواهند  پاسخ   بدهند،  پاسخ  باره  این  در  باید  که 

»حسام  الدین آشنا« ،در ارتباط با اعتراضات اخیر در کشور 
و در پاسخ به این پرسش که آیا تمام افرادی که اعتراض  
چنین  کس  هیچ  گفت:  بوده اند؟  اغتشاشگر  داشتند، 

ادعائی نکرده، تمام افرادی که برای اعتراض به خیابان

چه کسی جایگزین عبدالمهدی می شود؟
2
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آیا پیش بینی هااز انتخابات مجلس یازدهم درست از آب در می آید؟

انتخابات؛ جعبه جادویی یا رقابتی پیش بینی پذیر

رئیس شورای شهر تهران :

وضعیت حمل و نقل عمومی تهران در بدترین شرایط است

معاون سیاسی وزارت امور خارجه ایران: 

جهان نسبت به حفظ و اجرای برجام مسئولیت دارد
کاهش تعهدات ایران برای حفظ برجام است
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 ـمدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: شهر مقدس قم با توجه به ویژگی های  قم 
برجسته فرهنگی و اجتماعی، باید دارای شعاع عدم استقرار واحدهای صنعتی و معدنی 
باشد. سید رضا موسوی مشکینی در دیدار رئیس مرکز علمی کاربردی جهاد دانشگاهی 
استان گفت: مسأله محیط زیست در دهه گذشته با توجه به بروز و ظهور چالش های جدی 
زیست محیطی، بسیار مورد توجه قرار گرفته است. وی بر ضرورت اتصال میان مراکز علمی، 
آموزشی و پژوهشی با دستگاههای اجرایی تأکید کرد و گفت: امروز مشکلات انباشته ای در 
حوزه های گوناگون زیست محیطی در کشورمان و استان قم وجود دارد که دانشگاهها و مراکز 
پژوهشی باید پاسخ علمی و عملیاتی مناسبی برای آنها داشته باشند. مدیرکل حفاظت محیط 
زیست استان قم نگاه علمی و اجرایی جهاد دانشگاهی به مسائل مختلف را مورد توجه قرار 
داد و گفت: از استان قم انتظار می رود که در عرصه های مختلف سیاسی، اجتماعی و فرهنگی

پروژه  در  اینکه  علیرغم  شهرداری  گفت:  قم  شهرداری  معماری  و  شهرسازی  معاون 
پروژه  این  امروز  اما  است  ایستاده  پروژه  این  اجرای  پای  ندارد  وظیفه ای  چهل اختران 
نیازمند یک وفاق ملی و استانی است تا بتوان شرایط بهسازی و نوسازی را محقق کرد. 
غلامرضا جانقربان با بیان اینکه در تفاهم نامه ای که بین چهار دستگاه راه و شهرسازی، 
استانداری،ستاد بحران و شرکت عمران و بهسازی کشور منعقد شد مقرر می شود که 
باشد،  تملکات داشته  در  را  و چهل اختران  امامزاده مبرقع)ع(  توسعه  شهرداری محور 
اظهار کرد: شهرداری هیچ وظیفه ای در اینگونه موارد برای طرح های موضعی و موضوعی 
نداشته و برحسب همکاری های مشترکی که شهرداری داشته در مقطع سال ۹۰ متولی امر 
تملک می شود و مقرر بوده اعتبارات به شهرداری تزریق شده و تملکات انجام شود. معاون 

شهرسازی و معماری شهرداری قم با تاکید بر اینکه این موضوع با انتخاب مشاور از سوی

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

شهر قم باید دارای شعاع عدم استقرار صنایع باشد
معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم :

ساماندهی چهل اختران نیازمند وفاق ملی و استانی است
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رهبر انقلاب با اشاره به فرارسیدن زمان ثبت نام انتخابات مجلس: 

اگر توان مدیریتی ندارید، 
مسئولیت   نپذیرید

 در نظر دارد به استناد مصوبه 14/1079 شورای اسلامی و براساس شیوه نامه امور سرمایه گذاری و مشارکت شهرداری ها به شرح ذیل نسبت به 
انتخاب سرمایه گذار واجدالشرایط به عنوان شریک سازنده دارای توان فنی اجرایی و مالی کافی به منظور اجرای پروژه ذیل در قالب مشارکت مدنی 
اقدام نماید. لذا علاقمندان محترم میتوانند جهت دریافت اسناد فراخوان حداکثر تا تاریخ ۹8/۰۹/18 به امور سرمایه گذاری واقع در صباشهر – 
بلوار شهید تاجیک – ساختمان اداری مراجعه و نسبت به دریافت اسناد فراخوان اقدام نماید ضمنا علاقمندان میتوانند جهت اخذ اطلاعات بیشتر 

با شماره تلفن ۶5۶2444۶-۰21 داخلی ) 211 ( امور سرمایه گذاری در ساعات اداری تماس حاصل نمایند .
- کلیه هزینه های مربوط به انتشارآگهی فراخوان عمومی به عهده برنده فراخوان خواهد بود . 

- آخرین مهلت قبول پیشنهادات پایان ساعت اداری مورخ ۹8/۹/3۰ می باشد . 
- زمان بازگشایی و رسیدگی به پیشنهادات راس ساعت 15 مورخ  ۹8/1۰/2 در محل دفتر شهردار خواهد بود.

- سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد فراخوان موجود است . 
- شهرداری در رد و قبول پیشنهادات مختار است.

شهرداری صباشهر
آگهی تجدید فراخوان عمومی ) نوبت دوم (

امیر کریمی - شهردار صباشهر
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سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم

مورخ  و 5/1108/ص  شماره 5/1112/ص  مجوز  و  شهرداریها  مالی  نامه  آئین  ماده13  به  استناد  با  دارد  نظر  در 
13۹8/۰8/13 و 5/1037/ص مورخ 13۹8/7/28 شورای اسلامی شهر اندیشه عملیات مشروحه ذیل را از طریق 
برگزاری مزایده عمومی به اشخاص حقوقی و حقیقی واجد شرایط واگذار نماید . لذا متقاضیان می توانند جهت کسب 

اطلاع بیشتر و شرکت درمزایده به آدرس مندرج در بند 2 این آگهی مراجعه نمایند.

1-سپرده شرکت در مزایده: سپرده شرکت در مزایده برای هر یک از موارد فوق می بایست بصورت ضمانتنامه بانكی به 
نفع سازمان سیما ، منظر و فضای سبز شهری شهرداری اندیشه، اسناد خزانه و یا واریز نقدی به حسابجاری سیبا به شماره 
0107444713002 نزد بانك ملی ایران شعبه فاز 3 اندیشه )کد2417( تهیه و برابر دستور العمل مندرج در کاربرگ مزایده 
به همراه پیشنهاد قیمت ارائه گردد. لازم بذکر است نفرات اول ، دوم و سوم مزایده هر گاه حاضر به عقد قرارداد نگردند سپرده 

آنان به ترتیب به نفع سازمان ضبط خواهد شد.
وقت  پایان  لغایت  آگهی  درج  تاریخ  از  مزایده  اسناد  دریافت  مهلت  مزایده:  اسناد  دریافت  محل  و  2-مهلت 
اداری)ساعت14:3۰( روز سه شنبه  مورخ 13۹8/۰۹/1۹  و محل دریافت آن به نشانی شهرستان شهریار، شهر اندیشه، 
فاز 5 ،  بلوارخلیج فارس ، خیابان شهید تهرانی مقدم ، ساختمان خدمات شهری ، طبقه اول ، سازمان سیما منظر و فضای 

سبز شهرداری اندیشه می باشد.
3-مهلت و محل ارائه پیشنهادات: متقاضیان می بایست پاکات پیشنهاد قیمت خود را که برابر شرایط مندرج در 
کاربرگ مزایده تنظیم شده است را حداکثر تا پایان وقت اداری )ساعت14:3۰(  روز چهارشنبه مورخ 13۹8/۰۹/2۰ به 
آدرس دبیرخانه سازمان سیما ، منظر و فضای سبز شهری شهرداری اندیشه به آدرس مندرج در بند 2 تحویل نموده و رسید 

دریافت نمایند.
4-مدارك لازم جهت دریافت اسناد مزایده: متقاضیان جهت دریافت اسناد مزایده می بایست درخواست کتبی خود 
را بعلاوه یك فقره فیش واریزی به حسابجاری سیبا به شماره ۰1۰7444587۰۰1 نزد بانك ملی ایران شعبه فاز 3 اندیشه 

)کد2417( به مبلغ 1/۰۰۰/۰۰۰ ریال )غیر قابل استرداد( بابت خرید اسناد مزایده به دبیرخانه سازمان تسلیم نمایند. 
5-هزینه درج آگهی در روزنامه بر عهده برندگان مزایده می باشد.

۶-تاریخ بازگشایی پاکات مزایده 13۹8/۰۹/23 می باشد.
7-سازمان سیما ، منظر و فضای سبز شهری شهرداری اندیشه در رد یا قبول یك یا تمام پیشنهادات بدون ذکر دلیل مختار 

می باشد.
8-سایر اطلاعات و جزئیات مزایده در اسناد مزایده ذکر شده است. 

آگهي مزایده عمومي )نوبت دوم(

ارشاد تنها   - سرپرست سازمان سیما ، منظر و فضای سبز شهری شهرداري اندیشه

نوبت دوم:
 98/09/11 

نوبت اول:
   98/09/4 

  تاريخ درج نوبت دوم: 
  1398/09/11

سازمان سیما ، منظر و فضای سبز شهری  اندیشه 

27 و



دوشنبه -یازدهم آذرماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4931 2
 

اخبار

راههای افزايش مشارکت مردم 
در انتخابات 

واگرایی مردم از دولت در تاریخ سیاسی ایران پیشینه ای 
بهتر  عبارت  به  یا  ملت  دولت-  شكاف  دارد.  دراز  بس 

شكاف ملت- دولت ناشی از عملكرد دولت ها ناشی از تسلط درآمد نفتی، محتوایی 
دیرینه دارد. پس از انقلاب اسلامی در ایران بارقه های امیدی شكل گرفت که در 
چارچوب ارزش های برخاسته از انقلاب شملت ایران آن هم با جهت گیری شرع 
زمینه هایی ایجاد شود که دولت در برابر مردم در مرحله نخست عادلانه رفتار کند و 
در مرحله دوم اگر ستم و ظلمی بر مردم رفت حق عمومی ایفا نماید و بدین ترتیب 
زمینه های اجرای عدالت را در جامعه ملی فراهم کند. در ساختار سیاسی ایران از 
منظر قانون اساسی دولت و حكومت از همدیگر تفكیک شدند. لذا مفهوم دولت پس 
از انقلاب اسلامی دیگر به مجموعه حاکمیت، حكومت، مردم و سرزمینی که این 
حاکمیت و حكومت بر آن اعمال می شد بازآفرینی نشد؛ بلكه دولت در قالب نخست 
وزیر در مرحله نخست و سپس رئیس جمهور شكل گرفت. بعد از یكی دو دهه عبور 
از انقلاب به واسطه شكل گیری دولت هایی که به هر تقدیر در مسیر اجرای سیاست ها 
دیگر  از سوی  و  ملت  پاسخگوی  نتوانستند  یک سو  از  و  روبه رو شده  اصطكاک  با 
پاسخگوی منویات نظام سیاسی باشند، شاهد اضافه شدن فاصله بودیم تا اینكه در 
دولت های نهم و دهم به ویژه دولت نهم، دولت مطلوب سر کار آمد و بالاترین میزان 
همگرایی ایجاد شد و توقع فزاینده ای شكل گرفت که در آن دولت و حكومت باید 
پاسخگوی مردم می بودند، اما در دور دوم دولت محمود احمدی نژاد با تمام مسائلی 
که حادث شد حكومت و دولت مطلوبش نتوانستند بنا به ادعاهایی که انجام دادند 
پاسخگوی ملت باشند. اگر نهادها در جهت ایجاد اعتماد و اعتبار برای خود در میان 
لایه های گوناگون مردم نباشند طرفداران نزدیک خود را آرام آرام از دست خواهند داد 
و بدین ترتیب به جای آنكه بتوانند مشارکت سیاسی فزاینده را ایجاد کنند مفارقت 
بیشتری ایجاد خواهد شد. اگر می خواهیم این مشارکت ایجاد شود در چند وجه باید 
تحول ایجاد کرد. نخست در کارگزاران؛ چرا که برخی از کارگزاران فعلی دیگر برای 
مردم قابل اعتماد نیستند. دو جناح حاکم هر دو در نزد مردم به یک اندازه مورد خطاب 
و عتاب قرار گرفتند و حاشیه های آنها نیز به تبع آن مورد قبول چندانی در میان مردم 
نیست. باید این واقعیت را قبول کرد که کارگزاران جدیدی در مسیر حرکت ایجاد 
شوند که خود را وامدار کارگزاران گذشته ندانند و در مسیر باز پرورش این کارگزاران 
چالش های فراوانی وجود دارد. چرا که کارگزاران قبلی دارای قدرتند و در برابر آن 
مقاومت می کنند. از طرف دیگر باید ساختار تغییر کند و تحول پذیرد. بازنگری در 
قانون اساسی بسیار موثر است. در کنار ساختار و کارگزار باید به بافتار توجه کرد. آنچه 
که بافتار خوانده می شود روح جاری در ساختار است. یعنی اینكه ما قبول کنیم مردم 
ولی نعمتند، حق اعتراض دارند، همان گونه که شریعت را نمی شود انتخابی عمل کرد 
و باید همه قواعد شریعت را پذیرفت به قانون هم نمی توان به صورت انتخابی و مبتنی 
بر منافع توجه کرد و بندهایی از قانون را برای مردم لازم الاجرا دانست و بندهای دیگری 
از قانون را که متوجه حقوق مردم است نادیده گرفت یا آنكه کمتر به آنها توجه کرد. 
فلذا در 3 معنا در سطح تحلیل کلان باید به سرعت تحول ایجاد شود. در کارگزاران، 
در ساختار و بافتار تا بتوان با توجه به هم پیوندی این 3 بعد از تحول، زمینه های ایجاد 
اعتماد و اعتبار را باز آفرینی کرد و این مسائل و انجام این امر در هرکدام از این وجوه 
3گانه سرعت بسیار زیادی را طلب می کند. پرسش اینجاست که آیا با توجه به 3ماه 
مانده به انتخابات می توان تحولاتی عظیم را در این 3 بخش یا حداقل در یک بخش 
آن شاهد باشیم تا بتواند احیاگر اعتماد و سپس اعتبار برای ایجاد فضایی مناسب 

در جهت افزایش سطح مشارکت مردم باشد؟ پاسخ به این پرسش کار آسانی نیست.
آینده پژوه سیاسی و اجتماعی 

اقتصاد مقاومتی و سبک 
زندگی اسلامی

بدون شک پیشرفت و توسعه هر ملت و کشور وابسته 
به نیروی انسانی ماهر و آموزش دیده آن بوده و نیروی 

انسانی آموزش دیده تقریبا با هیچ ثروتی قابل مقایسه نیست . بر مبنای این اصل 
است که امروزه پیشرفت هر کشوری نه بر مبنای ثروت های مادی موجود بلكه بر 
مبنای توسعه یافتگی نیروی انسانی آن پیش بینی می شود ،اختراعات و اکتشافات 
و نوآوری هایی که امروز همگی به عنوان قدرت یک کشور قلمداد می گردد،تا حد 
زیادی نتیجه سبک  آموزش جوانان است  ،که نقش حساس و بنیادی را برعهده دارند.
نقطه شروع اقتصاد مقاومتی سیاست گذاری برای تغییر سبک زندگی در جهت 
اصلاح الگوی مصرف است ، سبک زندگی موقعیتی است که فرد یا خانواده با توجه 
به سطح میانگین استاندارد و دارایی های فرهنگی و مادی در گروه های اجتماعی 
مقاومتی  اقتصاد  به  دستیابی  الگوهای  از  یكی   . نمایند  می  کسب  را  آن  مختلف 
هدفمند کردن مصرف تولیدات داخلی است در این الگو با هدفمند کردن مصرف 
، تولید هم به طور بهینه کنترل می شود و این هدفمندی سبكی از زندگی است که 
می تواند متناسب با اقتصاد مقاومتی سرمشقی برای عموم مردم باشد . اسلام دین 
کامل و جامعی است که در بردارنده تمام برنامه های زندگی انسان است بطوری که 
تحقق اهداف متعالی اسلام بدون توجه به مسائل اقتصادی امكان پذیر نیست .  در 
جامعه ما اگرچه اکثریت آن را مسلمانان تشكیل می دهند ولی فقدان آموزش های 
کاربردی عملا سبک زندگی آن ها را از معیارهای اقتصادی دینی دور ساخته است و 
متاسفانه با تصمیمات نادرست اقتصادی و احكام ناظر بر اقتصاد جامعه را به جامعه 
مصرفی تبدیل نموده و با سلاح واردات به جنگ تولید داخلی رفته و این در صورتی 
است که اسلام با اسراف و تبذیرو وابستگی به اجانب مخالف است . تاکیدات مقام 
معظم رهبری در سال های اخیر خصوصا در بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی خطاب 
به جوانان ضرورت پژوهش در رابطه با چگونگی تدوین و کاربردی کردن سبک زندگی 
اسلامی در ابعاد مختلف مخصوصا اقتصاد مقاومتی را مضاعف می کند . بااجرایی 
نمودن رهنمودهای مقام معظم رهبری و نهادینه کردن آنها در بخش اصلاح الگوی 
مصرف که از الزامات تحقق اقتصاد مقاومتی در سبک زندگی اسلامی و بیان نمودن 
تبعات منفی اسراف و الگو پذیری از بیگانگان در کالاهای مصرفی جامعه به سمت 
خودکفایی گام بر می دارد و به شرایط برون رفت از چالش ها و مشكلات اقتصادی 

نزدیک می شویم .
اسلام استفاده از نعمت ها را برای ایجاد گشایش و رفاه نسبی در زندگی و خودداری 
از اسراف تشویق کرده و الگوی مصرف هرجامعه یكی از متغیرهای مهم در اقتصاد آن 

جامعه محسوب و مصرف گرایی که سدی در مقابل توسعه است را رد نموده است .
نتیجه این که شایسته است که آحاد مردم و مسئولان با روحیه جهادی و اصلاح 
الگوی مصرف اقتصاد کشور را به موقعیتی ممتاز با ویژگی های اقتصاد مقاومتی برای 

نیل به یک جهش اقتصادی ارتقاء جایگاه دهند.
فرمانده انتظامی استان قم

تهديدی که جدی نیست
اروپایی ها به پیشگامی فرانسه این روزها تهدید می کنند 
خود  تعهدات  کاهش  گام های  از  ایران  که  صورتی  در 
عقب ننشیند، به فعال سازی مكانیسم حل اختلاف فكر 
به  ماشه  مكانیسم  از  اروپایی  دولت های  کرد.  خواهند 

عنوان یک اهرم تهدید و فشار علیه جمهوری اسلامی نگاه می کنند. از سوی دیگر 
تلاش دارند تا با تشویق و ترغیب ایران برای باقی ماندن در برنامه جامع اقدام مشترک، 
گامی در راستای حفظ توافق هسته ای بردارند. نمونه ای از این سیاست را می توان در 
ابراز علاقه 6 کشور اروپایی برای پیوستن به ابزار مالی اینستكس اشاره کرد. وزارت 
امور خارجه فنلاند روز گذشته طی بیانیه ای اعلام کرد که دولت های بلژیک، دانمارک، 
فنلاند، هلند، نروژ و سوئد حداکثر اهمیت را برای حفظ و اجرای کامل برجام توسط 
همه طرف های این توافق قائل هستند و در راستای تلاش های مستمر اروپا برای 
حمایت از توافق و اجرای بخش های اقتصادی آن و در جهت تسهیل تجارت مشروع 
بین اروپا و ایران، اکنون در میانه فرآیند مشارکت در ابزار پشتیبان مبادلات تجاری 
)اینستكس( قرار دارند. این نشان می دهد دولت های اروپایی بر ارزش برجام واقفند 
و توافق هسته ای جایگاه ویژه ای در معادلات سیاسی اروپا دارد. با این حال اظهارات 
لودریان، در خصوص امكان استفاده اروپا از مكانیسم ماشه را می توان صرفاً تهدیدی 
کلامی دانست که قرار است ایران را راضی به توقف توسعه هسته ای و بازگشت به 
تعهدات برجامی کند. از طرفی به نظر نمی رسد اروپا بتواند به این سادگی ها مكانیسم 
ماشه را علیه ایران فعال کند؛ چرا که شرایط امروز ایران با شرایط پیش از برجام تفاوت 
جدی دارد و در حال حاضر جمهوری اسلامی از یک برتری حقوقی و سیاسی در این 
عرصه بهره می برد. تغییر و تحولاتی که پس از برجام به وجود آمده، تنش میان اروپا و 
آمریكا در حوزه های مختلف و همچنین حمایت آشكار چین و روسیه از موضع ایران 
در برجام از جمله عوامل تأثیرگذار در محدود کردن اروپا برای رفتن به سمت مكانیسم 
ماشه است. رویكرد چین و روسیه به خاورمیانه و راهبرد این کشورها درخصوص ایران 
اروپا بدون هزینه و صرفا برای به کرسی نشاندن  به گونه ای نیست که اجازه دهند 
حرف خود، قطعنامه ها و تحریم های بین المللی را علیه جمهوری اسلامی ایران فعال 
کند. بعید می دانم در مقطع کنونی که دونالد ترامپ در ایالات متحده بر سر کار است 
نمانده،  باقی  آمریكا  انتخابات ریاست جمهوری 2020  برگزاری  تا  و فرصت زیادی 
اروپا حاضر به پرداخت چنین هزینه گزافی در عرصه سیاسی باشد و به همین دلیل 
تهدیدات اخیر کشورهای اروپایی از جمله فرانسه درخصوص بازگشت قطعنامه ها و 
تحریم های جهانی را چیزی بیش از یک تهدید به منظور بقای برجام حتی با شرایط 

کنونی نمی دانم.
تحلیلگر مسائل بین الملل

کدخدایی در دیدار مدیران رسانه ها:
علت ردصلاحیت نامزدها به خودشان اعلام می شود

سخنگوی شورای نگهبان گفت: به مراجع چهارگانه اعلام کرده ایم که باید هرچه گزارش 
درباره داوطلبان برای ما ارسال می کنند، مستند باشد چرا که مبنای قضاوت ماست و از 

سوی دیگر، علت عدم احراز یا ردصلاحیت، به خود داوطلبان نیز اعلام می شود.
پیش از ظهر دیروز مدیران و سردبیران بیش از 20 رسانه مطرح کشور و از جناح های 
مختلف سیاسی، میهمان عباسعلی کدخدایی قائم مقام دبیر و سخنگوی شورای نگهبان 
بودند. وی اظهارداشت : انتخابات یک کُنش اجتماعی عظیم است که همه در آن درگیر 
هستند و هرکس به سهم خودش در این کُنش نقش دارد. ما امیدواریم که انتخابات پرشور 
و نشاطی را در اسفندماه شاهد باشیم و این مهم، رخ نمی دهد مگر اینكه مشارکت مردم 

در انتخابات حداکثری باشد.
وی با بیان اینكه باید همه تلاش خود را به کار بندیم که مشارکت مردم در انتخابات 
افزایش یابد، اما نه از راه های فراقانونی، تأکید کرد: بارها تأکید کرده ام که »اجرای صحیح 
قانون« بهترین عامل برای افزایش مشارکت مردم در انتخابات است لذا لازم نیست که 

بخواهیم در بررسی صلاحیت ها، قانون را نادیده بگیریم تا مشارکت افزایش یابد.
مبنای رد صلاحیت گرفتن یک عکس نیست

سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به شبهه یكی از مدیران رسانه ای کشور درخصوص 
ردصلاحیت برخی از کاندیداها به دلیل گرفتن عكس یادگاری با برخی افراد، اظهار 
داشت: اینكه گفته می شود شورای نگهبان یک کاندیدا را فقط به دلیل گرفتن عكس 
یادگاری با برخی افراد مسئله دار، ردصلاحیت کرده، غلط است چرا که همین الان افرادی 
در مجلس شورای اسلامی نماینده مردم هستند که، بعضاً با همین افراد عكس گرفته و 
حتی ارتباط نزدیكی هم با آن ها دارند، اما ردصلاحیت نشده اند، بنابراین مبنای ما گرفتن 
یک عكس نیست. نكته دیگری که کدخدایی به آن اشاره کرد، این بود که، »در بحث 
حریم خصوصی داوطلبان، قانون کاملًا رعایت می شود، مخصوصاً در مورد التزام عملی 
به اسلام؛ در این مورد، اگر گزارشی درباره عدم التزام فرد به اسلام به شورای نگهبان ارائه 
نشود، شورای نگهبان هیچ ورودی در این باره ندارد، اما اگر گزارش یا مستنداتی درباره 
عدم التزام وجود داشته باشد، آن را بررسی می کنیم. معمولًا گزارشاتی در این مورد از 
داوطلبان انتخابات به دست مان می رسد که بررسی می کنیم. کدخدایی با بیان اینكه ما از 
قانون فعلی 3 محور اصلی را استخراج کرده و مبنا و معیار عمل خود قرار داده ایم، گفت: 
فساد اقتصادی، فساد اخلاقی و ضدیت با نظام و انقلاب، سه محور اصلی شورای نگهبان 

در بررسی صلاحیت ها است و محكم روی این سه محور ایستاده ایم.
ردصلاحیت  دلایل  اعلام  عدم  علت  درباره  مدیران  از  یكی  انتقاد  درخصوص  وی 
کاندیداها، تأکید کرد: قانون انتخابات تصریح دارد که باید دلایل ردصلاحیت افراد فقط 
به خود فرد، آن هم به طور محرمانه، اعلام شود و ما نمی توانیم خلاف قانون عمل کنیم. 
در واقع، مستندات قانونی ردصلاحیت و یا عدم احراز صلاحیت افراد به طور رسمی 
و طی یک نامه به فرد اعلام می شود، البته فرد می تواند به نتیجه ای که شورای نگهبان 
به آن دست یافته، اعتراض کند و اعتراضات هم به طور دقیق بررسی می شود. قائم مقام 
دبیر شورای نگهبان در خصوص تحقیقات محلی و گزارش مراجع چهارگانه در بررسی 
صلاحیت داوطلبان انتخابات، تأکید کرد: ما نظر مراجع چهارگانه را کاملًا قبول داریم، اما 
این صرفاً نظر کارشناسی است و باید این نظرات هم بررسی شود. در واقع تحقیقات محلی 
مكمل نظرات مراجع چهارگانه است و قانون این اختیار را به شورای نگهبان داده است. 
کدخدایی اضافه کرد: ما به مراجع چهارگانه اعلام کرده ایم که باید هرچه گزارش درباره 
داوطلبان برای ما ارسال می کنند، مستند باشد چرا که مبنای قضاوت ماست و از سوی 

دیگر، علت عدم احراز یا ردصلاحیت، به خود داوطلبان نیز اعلام می شود.
 

هشداررئیس ستاد انتخابات به کاندیداهای مجلس: 

تحريک قومیتی کنید، تايید صلاحیت نمی شويد
رئیس ستاد انتخابات کشور، گفت: به جز وزارت کشور و شورای نگهبان، هیچ نهادی 

حق دخالت در انتخابات را ندارند.
جمال عرف شنبه شب در یک گفت وگوی تلویزیونی با اشاره به آغاز فعالیت ستاد 
انتخابات کشور از دهم اردیبهشت گفت: دو زمان برای برگزاری انتخابات مجلس به 
شورای نگهبان ارسال کردیم که برای برگزاری انتخابات در دوم اسفند توافق حاصل شد. 
در این مدت 9 دوره آموزش حقوقی و اجرایی و سایر آموزش ها برای دو هزار نفر از عوامل 
اجرایی برگزار شد. وی با بیان اینكه "اجرای انتخابات، وظیفه ستاد انتخابات کشور است و 
شورای نگهبان وظیفه نظارت را دارد"، تأکید کرد: هیچ نهاد دیگری نمی تواند در برگزاری 
انتخابات دخالت کند.  رئیس ستاد انتخابات کشور بابیان اینكه508 حوزه انتخابیه در 
سراسر کشور داریم گفت: در هر حوزه، تعدادی حوزه فرعی داریم. در دوره قبل انتخابات 
50 هزار شعبه داشتیم و در این دوره بیش از 55 هزار شعبه خواهیم داشت.  وی درباره 
موضع وزارت کشور در قبال وعده های احتمالی تقسیمات کشوری برخی داوطلبان 
خاطرنشان کرد:در این زمینه برخی طرح های کارشناسی نشده اعلام می شود. فرآیند 
تقسیمات کشوری کارشناسی و فنی است که عوامل جغرافیایی، تاریخی و فرهنگی در 
آن دخیل هستند. این فرآیند در استانداری ها سپس در وزارت کشور بررسی شده و سپس 
به دولت ارسال می شود و فرآیند پیچیده ای دارد.  وی افزود :نباید کسی برای اخذ رأی، 
چنین وعده هایی بدهد چون انتظار ایجاد می کند و حتی این انتظارات می تواند مسائل 
امنیتی با خود به همراه داشته باشد. تقسیمات کشوری فعلا متوقف می شود تا چنین 
وعده هایی داده نشود. از الان برخی چنین وعده هایی می دهند و ما هم رفتار آنها را رصد 
می کنیم. همچنین نباید از مطالبات قومی در انتخابات سوءاستفاده شود. اگر کسی بر 
تحریک مسائل قومی دست بگذارد، صلاحیتش تأیید نخواهد شد.   رئیس ستاد انتخابات 
کشور  تصریح کرد :وظیفه ستاد امنیت انتخابات، تامین امنیت انتخابات است. وزارت 
کشور، سپاه، ناجا، دادستانی و وزارت اطلاعات از اعضای این ستاد هستند. این ستاد 

شرایط موجود را رصد کرده و پیش بینی و پیشگیری های لازم را انجام می دهند.
منابع مالی داوطلبان رصد می شود

وی با بیان اینكه بر مقابله با هزینه های غیرشفاف، اتفاق نظر وجود دارد گفت : منابع 
مالی داوطلبان رصد خواهد شد و اگر اخبار مستند و قابل اتكایی در این زمینه به دست ما 
و هیات های نظارت برسد، حتما به آنها رسیدگی می شود.  جمال عرف تاکید کرد:طبق 
قانون، هیات های اجرایی نمی توانند تراکنش های مالی داوطلبان را بررسی کنند اما 
مراجع چهارگانه ظرفیت بررسی هزینه های داوطلبان را دارند. پول های مشكوک می تواند 
سلامت انتخابات را به خطر بیاندازد؛ بنابراین ما بر فرآیند ورود پول به انتخابات حساسیت 

داریم.

رئیس شورای شهر تهران :

وضعیت حمل و نقل عمومی تهران در بدترين 
شرايط است

رئیس شورای شهر تهران با اشاره به اینكه یكی از راهكارهای کاهش آلودگی هوا تقویت 
سیستم حمل و نقل عمومی در شهر است، گفت: وضعیت حمل و نقل عمومی تهران طی 

30 سال اخیر در بدترین شرایط خود است. 
محسن هاشمی روز یكشنبه در یكصد و هفتاد و نهمین جلسه علنی شورای پنجم شهر 
تهران با اشاره به نقش خودروها در آلایندگی هوا توضیح داد: با وجود تكرار مكرر لزوم 
تقویت سیستم حمل ونقل عمومی تهران، متاسفانه هنوز اقدامی اجرایی صورت نگرفته 
است و باید گفت طی 30 سال سپری شده از پایان جنگ، وضعیت حمل ونقل عمومی 
تهران در بدترین شرایط قرار دارد و اگر بسرعت راجع به این موضوع اقدامی عاجل از سوی 

دولت وشهرداری صورت نپذیرد، وضعیت از شرایط فعلی بمراتب بدتر خواهد شد.
وی تاکید کرد: سیستم حمل ونقل عمومی تهران باید در شرایطی باشد که نه تنها 
شهروندان فاقد خودرو از آن به آسانی استفاده کنند، بلكه دارندگان خودروی شخصی نیز 

استفاده از حمل ونقل عمومی را به جهت سرعت و سهولت آن ترجیح دهند.
هاشمی ادامه داد: روزهای گذشته را در حالی سپری کردیم که آلودگی هوایی تهران به 
مرحله ناسالم برای تمامی گروهها رسید و تهران را به عنوان یكی از آلوده ترین شهرهای 
جهان، ثبت کرد. به گفته وی، گرچه بخشی از موضوع آلودگی هوا، وابسته به شرایط جوی 
و باد وبارندگی است که در اختیار انسان نیست اما بخشی نیز وابسته به میزان تولید آلاینده 
است که مستقیما در اختیار وکنترل ماست. هاشمی تصریح کرد: در شرایط فعلی دو منبع 
اصلی برای آلایندگی هوای تهران وجود دارد، نخست تولید انرژی گرمایشی بوسیله گاز 

طبیعی و گازوئیل در منازل و ادارات و دوم سوخت خودروهای نقلیه.
 

حسام الدین آشنا: 
همه ما بايد پاسخگوی کشته شدگان بی گناه باشیم

مشاور فرهنگی رئیس جمهور گفت: هیچ کس ادعا نكرده است؛ تمام افرادی که برای 
اعتراض به خیابان آمدند، اغتشاشگر بوده اند. به طور قطع تمام مسئولانی که باید در این 

باره پاسخ بدهند، پاسخ  خواهند داد. 
»حسام  الدین آشنا« ، در گفت وگو با ایلنا، در ارتباط با اعتراضات اخیر در کشور و در پاسخ 
به این پرسش که آیا تمام افرادی که اعتراض  داشتند، اغتشاشگر بوده اند؟ گفت: هیچ 
کس چنین ادعائی نكرده، تمام افرادی که برای اعتراض به خیابان آمدند، اغتشاش گر 
بودند. البته رئیس دفتر رئیس جمهور در ارتباط با این افراد توضیحات لازم را داده است و به 

طور قطع تمام مسئولانی که باید در این باره پاسخ بدهند، پاسخ  خواهند داد. 
آشنا در پاسخ به این پرسش که بالاخره افراد در خیابان را چه باید تلقی کنیم؟ گفت: 
در این رابطه مقام معظم رهبری، رئیس جمهور و وزیر کشور صحبت کرده اند. هیچ کس 
اظهار نكرده است که تمام افراد اشرار بودند. هویت افرادی که در اعتراضات شرکت 
داشته اند، کاملا تفكیک شده است. هیچ گاه گفته نشده است که تمام افرادی که اعتراض 

کرده اند، اشرار هستند. 
وی در پاسخ به پرسشی درباره هویت افراد کشته شده در اعتراضات گفت: کشته شدگان 
نیز حتما باید فرد به فرد بررسی شوند.  مشاور رئیس جمهور در پاسخ به این  پرسش که آیا 
دولت در ارتباط با افرادی که بی گناه کشته شده اند، پاسخی خواهد داد، اظهار کرد: فكر 

می کنم همه ما باید پاسخ گو باشیم.

 رهبر انقلاب اسلامی صبح دیروز پیش از آغاز جلسه 
درس خارج فقه ضمن انتقاد به ثبت نام بی محابای برخی 
افراد در انتخابات مجلس تاکید کردند: هر سِمَتی، هر 
توانایی ای در کنارش یک مسئولیتی دارد، یک تعهّدی 
وجود دارد. باید دید که آیا می توانید آن تعهّد را انجام 

بدهید یا نه؟ این خیلی درسِ بزرگی است.
به گزارش روز یكشنبه دفتر حفظ و نشر آثار حضرت آیت 
الله العظمی خامنه ای، متن بیانات رهبر معظم انقلاب 

اسلامی به شرح زیر است::
بسم الله الرّحمن الرّحیم

الحمدلله ربّ العالمین و الصّلاة و السّلام علی سیّدنا 
محمّد و آله الطّاهرین و لعنة الله علی اعدائهم اجمعین.

ی اللّهُ عَلَیهِ وَ  بیَّ )صَلَّ عَن اَبی ذَرٍّ )سَلامُ اللّهِ عَلَیهِ( اَنَّ النَّ
آلِهِ( قالَ یا اَبا ذَرٍّ اِنّی اُحِبُّ لَکَ ما اُحِبُّ لِنَفسی اِنّی اَراکَ 

یَنَّ مالَ یَتیم. )1( رَنَّ عَلیٰ اِثنَینِ وَ لا تَوَلَّ ضَعیفاً فَلا تُؤَمَّ
قالَ یا اَبا ذَرٍّ اِنّی اُحِبُّ لَکَ ما اُحِبُّ لِنَفسی

خود جناب ابی ذر این توصیه ی پیغمبر به خودش را 
ذکر میكند؛ برای ماها هم درس است، درس بسیار بزرگی 
است. حضرت به او فرمود من هر چه برای خودم دوست 
میدارم، برای تو هم دوست میدارم؛ یعنی آن چیزی که 
میخواهم به تو بگویم، از روی کمال محبّت است؛ چون 
آن  حالا  خب  دارد.  را  محبّت  کمال  خودش  به  انسان 

حرفی که حضرت میخواهد به ابی ذر بزند چیست؟

اِنّی اَراکَ ضَعیفا
من جنابعالی را در مدیریّت، ضعیف میبینم. خیلی آدم 
خوبی هستی، مجاهد فی سبیل اللّه، رُک گو، و آسمان بر 
راست گوتر از او سایه نیفكنده، زمین راست گوتر از او را بر 
خودش حمل نكرده؛ اینها همه به جای خود محفوظ، امّا 

شما آدم ضعیفی هستی.
رَنَّ عَلیٰ اِثنَین فَلا تُؤَمَّ

حالا که آدم ضعیفی هستی، مواظب باش بر دو نفر هم 
ریاست نكنی! یعنی پیدا است آن ضعفی هم که حضرت 
فرمودند، ضعف در مدیریّت است؛ یعنی تو آدمی هستی 
که مدیریّت نداری؛ اگر چنانچه بر دو نفر یا بیشتر ریاست 
پیدا کردی، نمیتوانی کار آنها را به سامان برسانی. این، 
درس برای ماها است. ما -حالا همه ی ما نه؛ بعضی مان 
این جوری هستیم- به مجرّد اینكه یک مسندی، یک 
جایی، یا خالی میشود یا ممكن است خالی بشود، فوراً 
چشم میدوزیم که برویم آنجا! خب شما اوّل نگاه کن 
ببین میتوانی یا نمیتوانی. حالا بحث اسم نویسی برای 
انتخابات مجلس است، گفتند شروع شده، همین طور 
بدون محابا میروند! خب شما که میخواهی بروی آنجا، 
به من و شما  توانایی ای که خدا  این  آنجا سؤال دارد؛ 
که  ]مطلبی[  این  هست.  مسئولیّت  کنارش  میدهد، 
عرض میكنم، در مورد خود این حقیر از همه بیشتر است. 
شما هم همین جور؛ یعنی آن کسانی که مسئولیّتی 

هر  سِمَتی،  هر  مسئولیّتی،  هر  جور.  همین  دارند، 
توانایی ای، در کنارش یک مسئولیّتی دارد، یک تعهّدی 
وجود دارد. میتوانید آن تعهّد را انجام بدهید یا نه؟ این 

خیلی درسِ بزرگی است.
یَنَّ مالَ یَتیم وَ لا تَوَلَّ

هیچ مال یتیمی را هم شما به عهده نگیر. نه از باب 
اینكه احتمال این وجود دارد که خدای نكرده مثلًا ایشان 
دست درازی میكند به مال یتیم. خب مقام ابی ذر خیلی 
بالاتر از این حرفها است، نزدیک مقام عصمت است مقام 
او؛ پس این احتمال در او نیست. علّت اینكه میگویند 
تولیّت مال یتیم را قبول نكن، این است که نمیتوانی 
او بدهی؛ دیگران می آیند دست درازی  به  را  یتیم  حقّ 
میكنند، جنابعالی هم آدم ضعیفی هستی، تدبیر لازم را 
نداری و نمیتوانی. برجستگی های نظام اسلامی و نظام 
ارزشهای اسلامی اینها است؛ یعنی در درجه ی اوّل، من و 
شما خودمان مسئولیم که ببینیم این کار را قبول بكنیم؟ 
نكنیم؟ میتوانیم؟ نمیتوانیم؟ این بسیار مسئله ی مهمّی 

است.
1( امالی طوسی، مجلس سیزدهم، ص 384؛ »از ابوذر 
روایت است که رسول خدا )صلّی اللّه علیه و آله( فرمود: 
ای ابوذر! من آنچه برای خود دوست میدارم برای تو نیز 
دوست میدارم؛ همانا تو را ناتوان میبینم، پس هیچ گاه به 
دو نفر امر نكن و به هیچ وجه عهده دار مال یتیم مباش.«

رهبر انقلاب با اشاره به فرارسیدن زمان ثبت نام انتخابات مجلس: 

اگر توان مدیریتی ندارید، مسئولیت نپذیرید
 بی محابا برای انتخابات مجلس اسم نویسی می کنند! 

معاون سیاسی وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی ایران که در چین بسر می 
برد از برجام به عنوان دستاورد چندجانبه گرایی یاد کرد و گفت: برجام یک دستاورد 
دیپلماسی بین المللی است و کشورهای جهان نسبت به رعایت، اجرا و حفظ آن 

مسئولیت دارند. 
»عباس عراقچی« روز یكشنبه در کنفرانس خبری بعد از نشست مشورتی با همتای 
چینی خود در پكن با اشاره به اینكه امروز در نشست مشورتی با همتای چینی خود در 
مورد جنبه های مختلف برجام گفت و گو و رایزنی کردیم گفت: ما همواره با دوستان 
چینی از ابتدای برجام در ارتباط بودیم و همیشه با آنها در مورد موضوعات مربوط به 

برجام مشورت کردیم.
او تصریح کرد برجام یک توافق منطبق با شورای امنیت است و قطعنامه 2231 
شورای امنیت این توافق بین المللی را تصویب کرده است و تصمیم آمریكا به عنوان یک 
عضو دائم شورای امنیت سازمان ملل برای خروج از این توافق نامه بین المللی، نقض 

مصوبه شورای امنیت است.
عراقچی تصریح کرد آمریكا نه تنها از این توافق بین المللی خارج شده است بلكه سایر 
کشورهای باقی مانده در برجام را نیز تحت فشار قرار داده تا از این توافق نامه خارج 
شوند و این اقدام برای سایر کشورها غیرقابل پذیرش است تا قطعنامه های مربوط به 

شورای امنیت سازمان ملل را نقض کنند.
وی با اشاره به اینكه هیچكس نباید ایران را به خاطر کاهش تعهداتش در برجام زیر 
سئوال ببرد آژانس بین المللی انرژی هسته ای به عنوان یک منبع مسئول در این حوزه 

بارها و بارها به وضوح پایبندی کامل ایران در مورد رعایت برجام و مسایل هسته ای را 
تایید کرده است.

عراقچی تصریح کرد: در حقیقت علیرغم خروج آمریكا از برجام و عدم تامین منافع 
ایران به دلیل اجرای این توافق، ایران قبل از اینكه کاهش تعهدات خود را در برجام آغاز 

کند به مدت یک سال در برجام باقی ماند.
وی تاکید کرد کاهش تعهدات ایران در قالب برجام به معنای خروج ایران از این 
توافقنامه نیست بلكه نجات این توافق نامه است و بر اساس ماده 36 این توافق نامه، 

طرف ها توانایی سازماندهی ساز و کار حل اختلافات برای چنین مسایلی را دارند.
عراقچی افزود: در عین حال ما از تلاش های سیاسی و دیپلماتیک همه طرف ها 
به ویژه چین برای یافتن راه حل های موثر به منظور خروج از بحران برجام استقبال 
می کنیم  زیرا معتقدیم نجات برجام به خودی خود یک موفقیت مهم دیپلماتیک چند 

جانبه است.
وی در بخش دیگری از سخنانش از چین به عنوان یک شریک استراتژیک نام برد 
و گفت: دو طرف همانند گذشته در آینده نیز همكاری های استراتژیک خود را در 
موضوعات مختلف منطقه ای و بین المللی از جمله در زمینه برجام و حل مشكلات 

فعلی ادامه خواهند داد.
این مقام بلند پایه وزارت خارجه ایران افزود: امروز ما دو طرف در مذاکرات خود ضمن 
تاکید بر تقویت روابط و همچنین افزایش گفت و گو و رایزنی های کارشناسی در مورد 

مسایل مختلف، توافق کردیم در آینده نیز این گفت و گوها را ادامه دهیم.

معاون سیاسی وزارت امور خارجه ایران: 
جهان نسبت به حفظ و اجرای برجام مسئولیت دارد

مدیرعامل بنیاد باران گفت: زمینه ها و روزنه ها را بسته اند، 
بحث های  به  تبدیل  صنفی  اعتراض  بودند  نبسته  اگر 
سیاسی و امنیتی نمی شد، اما چون ما روزنه ها را بسته ایم و 
اجازه ندادیم این مطالبات مطرح شوند، مطالبات حجیم و 

تلنبار شده و در نهایت از یک جایی بیرون می زند.
جواد امام کنشگر سیاسی اصلاح طلب در گفت وگو با 
ایلنا درباره اینكه چرا احزاب و جریان های سیاسی نسبت 
به اعتراض ها و ناآرامی هایی مانند آنچه چند روز گذشته 
بیانیه  یک  به  یا  و  نمی دهند  نشان  واکنش  یا  داشتیم 
دیرهنگام اکتفا می کنند، گفت: متاسفانه این جایگاه برای 
احزاب دیده نشده است، در صورتی که وظیفه احزاب این 
است که صدای مردم و جامعه باشند و آن را به حكومت 

منتقل کنند و همچنین جامعه را نمایندگی کنند.
وی افزود: جایگاه واقعی و یكی از ماموریت های اصلی 
احزاب نمایندگی مردم و انعكاس صدای آنها به حاکمیت 
است، اما تا الان به هیچ حزب سیاسی چنین اجازه ای داده 
نشده است و اگر حزب اسلامی کار و خانه کارگر فعالیتی 
دارند به واسطه این است که بیشتر یک نگاه صنفی نسبت 

به آنها وجود دارد و قشر کارگری را نمایندگی می کنند.
دبیرکل حزب مجمع ایثارگران انقلاب اسلامی با تاکید 
بر اینكه آمادگی ایجاد تجمع در احزاب وجود دارد ولی 
احزاب  که  تا جایی  ندارد  آن وجود  کار  و  و ساز  پذیرش 
نمی توانند صدای مردم و جامعه باشند، گفت: اگر احزاب 
بیایند درخواست تجمع اعتراضی را داشته باشند همین 
دستاویزی برای برخورد با آن ها شده و حساب آنها را با موارد 

حاشیه ای پیوند می زنند.
وی یادآور شد: اتفاقی که در حال رخ دادن است، بسیار 

بد است به طوری که می گوییم اعتراض حق قانونی است، 
اما این حق قانونی موقعی به رسمیت شناخته می شود که 

ما منتقد و مخالف را به رسمیت بشناسیم. 
عضو شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان افزود: 
اشكال کار این است؛ ساز و کار بروز این اتفاق وجود ندارد 
با وجود اینكه اصل 27 قانون اساسی تعریف مشخصی از 
شیوه تجمعات دارد، مسئولان باید بیایند بگویند به احزاب 

مجوز می دهیم.
برای  را  مكانی  دولت  و  اینكه شورای شهر  بیان  با  وی 
دیوان  توسط  که  کردند  معرفی  اعتراض ها  و  تجمعات 
عدالت رد شد؛ این یعنی بستر و زمینه ای که برای اعتراض 
فراهم باشد وجود نداشته و فراهم نشده است، تصریح کرد: 
اگر آزادی رسانه ها و احزاب وجود داشته باشد  همه چیز 
اینگونه تلنبار نمی شود تا بنزین را بهانه قرار بدهند و یک 

عده ای هم  بیایند و از آن بهره برداری کنند.
امام ادامه داد: زمینه ها و روزنه ها را بسته اند، اگر نبسته 
و  سیاسی  بحث های  به  تبدیل  صنفی  اعتراض  بودند 
امنیتی نمی شد، اما چون ما روزنه ها را بسته ایم و اجازه 
ندادیم این مطالبات مطرح شوند، مطالبات حجیم و تلنبار 
شده و در نهایت از یک جایی بیرون می زند و نمونه آن در 
همین مناسبت ها است، این یكی از بحث های مشخص 

جامعه است.
باید بستر اعتراضات را فراهم کنیم تا جامعه 

تخلیه شود 
وی با بیان اینكه ما باید بستر اعتراضات را فراهم کنیم تا 
جامعه تخلیه شود و همچنین رسانه ها دستشان آزاد باشند، 
تاکید کرد: وقتی ما از رسانه ها هر روز می خواهیم که فلان 

کار را بكنند یا نكنند، مطالبات مانده و باز نمی شوند.

این کنشگر سیاسی اصلاح طلب در مورد اینكه چگونه 
حق برخی تجمع ها محترم شمرده شده اما اجازه دیگر 
تجمع های اعتراضی داده نمی شود، با اشاره به تجمع روز 
چهارم آذرماه، گفت: درست است که مردم در این تجمع 
شرکت کردند اما در اینگونه تجمعات هم چیزهایی که باید 
گفته نمی شود و از جایی دیگر به بیرون سر می زند. انجام 
اما اعلام کنند که احزاب هم  ندارد  این تجمعات عیب 
می توانند درخواست تجمع کنند و بستر آن را نیز فراهم 

کنند.
وی با طرح این سوال که یک حزب کجا باید تجمع داشته 
باشد؟، خاطرنشان کرد: اگر بخواهد به خیابان بیاید آنها 
دیگری  محل  نیست،  اعتراض  جای  خیابان  می گویند 
هم که برای تجمع وجود ندارد و مردم باید صبر کنند که 
حكومت یا دولت تجمع راه بیندازد؛ بسیار خب در همان 
است،  گذاشته  رسمی  سخنران  با  تجمع  یک  که  روزی 
اعلام کنند و به نمایندگان احزاب تریبون بدهند که آنها هم 
صحبت کنند. دبیر حزب مجمع ایثارگران انقلاب اسلامی 
با اشاره به اعتراضات روزهای گذشته، گفت: در بسیاری 
از مواقع وقتی چنین اتفاقی می افتد مسئولان به میان 

معترضان رفته و با نماینده آنها صحبت و مذاکره می کنند.
وی ادامه داد: روزهای گذشته راهپیمایی گذاشتند و 
اعلام  احزاب  به  آنجا  در  کردند،  آن شرکت  در  مردم هم 
می کردند که قطع نامه پیشنهادی شما چیست، مگر این 
کار مردمی نیست؟ کدامیک از احزاب ما در پیش نویس 
و در  قطع نامه ای که خوانده شد، هماهنگی، همراهی 
اجرای آن نقش داشتند. اگر می خواهیم احزاب، مردم 
را نمایندگی کرده و آنها فضا را مدیریت کنند، باید حتما 

جایگاه لازم را برایشان قائل باشیم.

جواد امام:

آزادی رسانه ها و احزاب تامین شود؛ مطالبات مردم تلنبار نمی شود

مهدی مطهرنیا*

فرمانده سپاه محمد رسول الله )ص( تهران بزرگ در مورد حوادث اخیر تهران توضیحاتی 
را ارائه کرد. 

سردار یزدی در حاشیه حضورش در جلسه شورای شهر تهران با حضور در جمع خبرنگاران 
نیز توسط  افراد ما  از  در پاسخ به سوالاتی مربوط به حوادث اخیر تهران گفت: برخی 

اغتشاش گران از پشت تیر خوردند و  این را تأیید می کنم.
وی با بیان اینكه  در حال شناسایی کشته شدگان هستیم و به خانواده های آن ها سرکشی 
می شود، گفت: همان طور که صف آشوب گران از مردم جدا شد، صف کسانی که جانشان را 
بی گناه از دست دادند نیز از صف کسانی که به نوعی می خواستند اموال عمومی را تخریب 

کنند، جدا می شود.
سردار یزدی در پاسخ به این سوال که آیا ممكن است افرادی به اشتباه کشته شده باشند، 
گفت: این نیز بررسی می شود اما الان نمی توانیم در مورد آن اظهار نظر کنیم اما به دقت 

بررسی می شود که دلیل کشته شدن افراد چه بوده است.
وی با بیان اینكه مطالبه مردم در مورد مسائل معیشتی یک مطالبه و خواست به حق 
است که هیچ کس انكار نمی کند و دولت نیز این را مورد تردید قرار نداده است، گفت: اما در 
ارتباط با اینكه کسانی که وارد عرصه اعتراض شدند باید صف شان با عده ای که قصد تخریب 
داشتند، جدا شود چرا که ما عده ای را داشتیم که اصلا اعتراض نداشتند و برخی از دستگیر 
شدگان کسانی هستند که دغدغه مالی نداشته و فقط آمده بودند که آشوب کنند و کاری 

انجام دهند که کشور را به هم بریزند و از بیرون هم حمایت می شدند.
فرمانده سپاه محمد رسول الله )ص( تهران بزرگ در پاسخ به اینكه چرا این اتفاقات در 

مناطق کم برخوردار و فقیر نشین رخ داد، گفت: مناطق خیلی هم فقیرنشین نبود، اما 
نقطه گذاری دشمن در مكان هایی بود که زمینه های اجتماعی وجود داشت و دشمن حتما 
در فضایی وارد می شود که توسط مردم عادی رقم زده شده باشد و بر آن فضا و موج سوار 
می شود. سردار یزدی با بیان اینكه مردم روز اول وقتی وارد شدند اعتراض مسالمت آمیزی 
داشتند اما عده این بر این اعتراض سوار شده و شروع به آتش زدن و تخریب اموال عمومی 
کردند، گفت: فیلمش هست که در جاهایی حتی مردم به آن ها اعتراض می کنند که چرا 
بانک را آتش می زنید،کدام فردی است که در زمینه مسائل معیشتی مشكل دارد اما برای 

رفع آن پمپ بنزین را آتش می زند؟
وی افزود: در سطح جهانی مقایسه کشور ما با دیگران قیاس مع الفارق است؛ چرا که مردم 
ما فهیم هستند و کاملا تشخیص می دهند که چه کسی به نفع آن ها کار می کند و مردم 
تشخیص می دهند که دنیا چگونه دست به دست هم دادند تا کشور ما را بهم بزنند و مقایسه 

شرایط کشور ما با الان فرانسه اشتباه است و باید شرایط را با سال 2005 مقایسه کنند.
فرمانده سپاه محمد رسول الله )ص( تهران بزرگ در مورد کمک سپاه به شهردای نیز 
گفت: هماهنگی بسیار خوبی میان شهرداری و سپاه محمد رسول الله )ص( ایجاد شده 
است و حتی در بحث اخیر نیز شهردار تهران  به دفتر ما آمد و در مورد مشكلاتی که برف 
می توانست ایجاد کند، صحبت کردیم. وی همچنین با اشاره به گزارش کمیته حذف نام 
شهدا از تابلوهای شهری گفت: گزارش بسیار خوبی بود و الحمدالله نشان داد که شهرداری 
و کسانی که در آن کار می کنند خدایی ناکرده دنبال بحث حذف اسامی شهدا و آثار شهدا 

نبودند.

فرمانده سپاه محمد رسول الله )ص( تهران بزرگ خبر داد 

شناسايی کشته شدگان حوادث اخیر و سرکشی به خانواده آنها

عبدالرضا آقاخانی*

مرتضی ملکی*
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یک متخصص اعصاب و روان مطرح کرد

تغییر فصل متهم رديف اول انواع سردرد ها
یک متخصص اعصاب و روان گفت : سردرد عصبی به دلیل انقباض عضلات کاسه 
سر، گردن، شانه و صورت رخ می دهد و مهم ترین دلیل پیدایش این انقباض ها هیجانات 

عصبی است.
علی میرزاپور اظهارداشت :سردرد علاوه بر تصور برخی افراد یک بیماری محسوب 
از یک  مثال  عنوان  به  بیماری هاست،  از  متنوعی  از طیف  نشانه ای  بلكه  نمی شود 

سرماخوردگی ساده شروع و به امراض جدی مانند تومور های مغزی ختم می شود.
این متخصص اعصاب و روان افزود: سردرد ها به چند دسته تقسیم  می شوند؛ در نوع 
میگرن کلاسیک معمولًا بین 15 تا 30 دقیقه قبل از شروع این سردرد، علائمی مانند 
ظهور نقاط نورانی جلوی چشم، تاری دید و منگی پدیدار می شوند، آرام آرام با از بین 
رفتن علائم ذکرشده سردرد یكطرفه ای به صورت مبهم و در یک سمت ناحیه گیج گاهی 
ظاهر و به شدت افزایش می یابد و سردرد به حالت ضربان دار ادامه می یابد و بیمار دچار 
تهوع و استفراغ می شود. بسیاری از بیماران در این مرحله به دلیل ترس از نور در یک 
اتاق تاریک استراحت می کنند، اما برخی افراد با مشكلاتی از قبیل تعرق شدید و تكرر 
ادرار مواجه می شوند. این درد بین از چند ساعت تا چند روز طول می کشد و بیمار بعد از 
مدتی که از خواب بیدار می شود درد آن تسكین می یابد، همچنین متأسفانه این سردرد 

در بین بانوان بیشتر است.
۹۰ درصد بیماران مبتلایان سردرد عصبی هستند

سردرد عصبی: سردرد عصبی به دلیل انقباض عضلات کاسه سر، گردن، شانه و 
صورت رخ می دهد و مهم ترین دلیل پیدایش این انقباض ها هیجانات عصبی است و 
درد از ناحیه پیشانی، گردن یا شانه شروع و به تدریج کاسه سر را فرامی گیرد، ماهیت این 
سردرد، فشار است و طوری است که سر سنگین می شود و ممكن است فرد دچار تهوع 

و در گاهی مواقع استفراغ شود.
سردرد های ناشی از فشارخون

سردرد های با فشارخون بالا زمانی ظاهر می شوند که فشارخون افراد حداکثر به 200 
و حداقل به 120 رسیده باشد؛ این نوع سردرد غالباً در ناحیه پس سر به وجود می آید و با 

درمان فشارخون در بیشتر مواقع از بین می رود.
عیوب انكساری چشم، سبب پیدایش سردرد های مكرر در ناحیه پیشانی به خصوص 
هنگام مطالعه یا تماشای تلویزیون، تلفن همراه یا تبلت است، اما سردرد ناشی از آب 
سیاه چشم با درد شدید همراه و معمولًا در ناحیه پیشانی متمرکز می شود و اغلب با 
تهوع و استفراغ همراه است. لذا توصیه می شود افراد برای تماشای هر 10 دقیقه به 
این وسایل، 2 دقیقه به چشم خود استراحت دهند، زیرا این عوامل می توانند در تشدید 

سردرد یا چشم درد های ناشی از تماشای تلویزیون حائز اهمیت باشند.
سردرد ناشی از بیماری های سینوسی

سردرد های ناشی از التهاب و عفونت سینوس ها اغلب در ناحیه پیشانی متمرکز و 
با حرکت سر و کشیدن شدن گردن تشدید می شود؛ این سردرد ها با درمان التهاب و 

عفونت سینوس ها مرتفع می شوند.
میرزاپور یادآور شد: خوشبختانه اغلب، سردرد ها بی خطر هستند و اغلب به دلیل 
تغییرات سبک زندگی، برودت هوا و تغییر فصل ها حاصل می شوند، اما با شیوع سردرد 
زیرا  از فعالیت سنگین، بی خوابی، استرس غافل شد،  نباید  افراد جامعه،  در میان 

می توانند برای افراد تبعات منفی داشته باشند.
او در ادامه بیان کرد: سردرد ها معمولًا در برخی موارد می توانند نشان از یک بیماری 
ساده یا حتی جدی باشند، البته به افراد توصیه جدی می شود در صورت بروز هرگونه 
سردرد به پزشک مراجعه شوند و از انواع سردرد و علائم پیش آمده توضیح دهند، زیرا 
اگر به سردرد اهمیت داده نشود، در آینده خطرات جبران ناپذیری برای افراد به دنبال 

خواهد داشت.
این متخصص اعصاب و روان در ادامه تأکید کرد: متأسفانه تعداد بسیار زیادی از مردم 
در برخورد با سردرد، به انواع دارو های شیمیایی و به ظاهر مسكن رو می آورند، اما این در 
حالی است که روش های درمانی طبیعی برای کاهش یا از بین بردن برخی سردرد ها در 
اولویت قرار دارند؛ روش هایی از قبیل مصرف 8 لیوان آب روزانه، مصرف کافئین، ماساژ 

ناحیه گیج گاهی، کمپرس آب گرم یا در برخی موارد سرد می تواند تأثیرگذار باشد.

یک نوشیدنی مقوی، مخصوص روزهای سرد پاییز

با اين میوه ها به جنگ سرماخوردگی برويد
مقاوم کردن بدن در برابر سرماخوردگی چه کارهایی می شود کرد؟ مهم ترین توصیه  

پزشكان »استراحت« و »توجه به رژیم غذایی« است.
سرماخوردگی هر چند که به ظاهر یک بیماری کوچک به نظر می آید ولی به راحتی 
می تواند تمام برنامه های شما را به هم بریزد؛ پس مهم است که راهكارهایی که موجب 
تسریع درمان یا پیشگیری از ابتلا به سرماخوردگی در فصول سرد می شوند را بشناسیم.

از  با آب گرم  و استحمام  لباس های مناسب فصل، کنترل دمای محیط  پوشیدن 
ساده ترین مواردی است که برای جلوگیری از ابتلا به سرماخوردگی می بایست رعایت 

کنید.
اما قطعاً »توجه به رژیم غذایی« بهترین راه پیشگیری از سرماخوردگی و مقابله با آن 
است. بعضی از میوه ها تاثیر معجزه آسایی در کاهش علائم سرماخوردگی و کوتاه کردن 
مدت بیماری دارند و حتی بدن تان را دربرابر عوامل بیماری مقاوم می کنند. سیستم 
ایمنی بدن شما با مصرف این میوه ها، در برابر سرماخوردگی و آنفلونزا تا حد زیادی بیمه 

خواهد شد:
1- آب پرتقال و مرکبات: مرکباتی مثل لیمو، پرتقال و گریپ فروت منبع سرشار 
ویتامین C هستند. همه می دانند که ویتامین C در حفظ سلامتی چه نقشی دارد. 
فراموش نكنید که جذب خوراکی ویتامین C از سایر روش ها خیلی بهتر است. هر زمان 
که احساس سرماخوردگی کردید باید سعی کنید در صبحانه و حتی نهار، آب مرکبات 
را به رژیم غذایی تان اضافه کنید. در نظر داشته باشید که یک لیوان آب پرتقال، بیشتر 
از 1.5 برابر نیاز روزانه شما به ویتامین C را تامین می کند. فراموش نكنید در زمان 

سرماخوردگی بدن نیاز بیشتری به مایعات دارد.
نیست.  آنتی اکسیدان  حاوی  بلوبری  اندازه  به  میوه ای  هیچ  بلوبری:   -2
آنتی اکسیدان ها به بدن تان قدرت مبارزه با بیماری هایی مثل سرماخوردگی و آنفلونزا 
را می دهند. بلوبری جلوی آبریزش بینی را هم می گیرد و جایگزین طبیعی قرص های 
آنتی هیستامین است. بلوبری به خاطر کالری کم و فیبر و ویتامین C زیاد یكی از 

مهم ترین گزینه ها برای مبارزه با سرماخوردگی است.
3- رازیانه: این گیاه خواص فوق العاده ای برای بدن دارد و سرشار از ویتامین C است. 
تحقیقات جدید نشان داده اند که مصرف رازیانه فعالیت گلبول های سفید بدن  را افزایش 

می دهد و کمک می کند که بدن بهتر با عفونت مبارزه کند.
4- اسفناج: بین سبزیجات اسفناج بهترین گزینه برای جلوگیری از سرماخوردگی 
و درمان آن است. اسفناج سرشار از آنتی اکسیدان و منبع خوبی برای جذب ویتامین 

است. اگر سرما خورده اید حتماً  در سالادتان قدری اسفناج اضافه کنید.
از  انار سرشار  زیادی داشته.  کاربرد  ایران در طب سنتی  بومی  این میوه  انار:   -5

آنتی اکسیدان است و به مقاومت بدن در برابر سرماخوردگی و آنفلونزا کمک می کند.
۶- عسل: عسل مثل یک شربت ضد سرفه طبیعی و بسیار موثر برای درمان سرفه های 
کلافه کننده ناشی از سرماخوردگیست. این ماده ارزشمند با خاصیت آنتی اکسیدانی بالا 
موجب تقویت سیستم دفاعی بدن و پاکسازی باکتری ها و میكروب ها از بدن می شود و 

موجب تسكین التهاب و زخم های گلو می شود.
بنابراین از عسل غافل نشوید به خصوص اگر در شهرهای بزرگ زندگی می کنید و تحت 

تاثیر مواد آلاینده و آلودگی هوا هستید.
7- لیمو شیرین: یكی از مواردی که موجب تضعیف سیستم دفاعی بدن و تشدید 
سرماخوردگی می شود، کمبود آب در بدن است. حجم زیادی از لیمو شیرین را آب 
تشكیل داده که موجب دفع عفونت و آلودگی بدن می شود و همینطور در کنترل دمای 

بدن و پایین آمدن تب ناشی از آنفلوانزا موثر است.
8- شلغم: بدون اغراق یک آنتی بیوتیک طبیعی است که موجب تقویت بدن برای 
مقاومت در برابر بیماری های عفونی و ویروسی مانند آنفلونزا می شود. شلغم با پاکسازی 
عفونت بدن، ضمن درمان آنفلونزا، از پیشرفت بیماری هم جلوگیری می کند و همینطور 

به باز شدن گرفتگی بینی کمک می کند.
پیشنهاد ویژه: یک نوشیدنی مقوی، مخصوص روزهای سرد پاییز

اگر نگران فصل شیوع سرماخوردگی هستید و به دنبال گزینه ای می گردید که در 
کوتاه ترین زمان ممكن، بدن تان را در برابر سرماخوردگی مقاوم کند، آبمیوه های صبحانه 

سان استار بهترین گزینه پیش روی شما خواهند بود.
و  لیمو  سیب،  آبمیوه  می دهید،  اهمیت  بدن تان  مقاوم سازی  و  سم زدایی  به  اگر 
عسل، تمام آنچه که برای سلامتی نیاز دارید در اختیارتان قرار می دهد. آب سیب تاثیر 
چشم گیری در افزایش مقاوت بدن دربرابر بیماری ها دارد و البته ویتامین C موجود 
در لیمو هم این تاثیر را چندبرابر می کند. یک ویژگی متمایز این نوشیدنی استفاده از 
عسل طبیعی به جای شیرین کننده های مصنوعی است که علاوه بر طعم منحصربه فرد، 

می تواند فشار خون را متعادل کند.
از دیگر محصولات این خانواده، آبمیوه مرکبات است. یک نوشیدنی دلچسب حاوی 
آب پرتقال، لیمو و گریپ فروت. شاید هر روز وقت کافی برای تهیه این مرکبات خوش طعم 
را نداشته باشید اما آبمیوه صبحانه سان استار می تواند بهترین انتخاب برای روزهای سرد 

پاییزی باشد.
عضو دیگر خانواده صبحانه، محصولی است که از مرکبات و انار تهیه شده. یک طعم 
متفاوت که طرفدارن خاص خود را دارد و با دارا بودنِ مرکباتی چون پرتقال و گریپ فروت، 

همچون دو محصول دیگر، نقش موثری در تامین ویتامین C بدن خواهد داشت.
اگر طرفدار طعم  شیرین عسل در کنار لیمو و سیب هستید و یا ترجیح می دهید با 
طعم پرتقال و مرکبات سرحال شوید و یا احیانا هوس انار کرده اید، همین امروز یكی 
به صبحانه  تا هم دیدتان نسبت  امتحان کنید  را  آبمیوه  های صبحانه سان استار  از 
تغییر کند و هم بدنی سالم تر داشته باشید. مخصوصا اگر احساس می کنید در آستانه  

سرماخوردگی هستید!

سلامت 

 آنفلوآنزا یكی از بیماری های ویروسی و تنفسی در فصل 
سرماست که می توان با رعایت نكات بهداشتی و مراقبتی در 
برابر آن واکسینه شد. در این گزارش 10 نكته درباره بیماری 

آنفلوآنزا در فصل سرما را بخوانید.
1. شما می توانید یكی از هزاران نفری باشید که با شروع 
فصول سرد سال، به آنفلوآنزا و سایر بیماری های ویروسی 

مبتلا می شوند. یكی از بهترین راه ها برای پیشگیری از ابتلا 
به این بیماری، تزریق واکسن است. معمولا پزشكان توصیه 
می کنند واکسن آنفلوآنزا تا اواخر تابستان تزریق شود اما در 
هر زمان از فصل سرما تزریق این واکسن تاثرگذار است و 

می تواند یكی از راه های پیشگیری از این بیماری باشد. 
در نظر داشته باشید، تزریق این واکسن برای افراد بالای 65 
سال، زنان باردار، بیماران مبتلا به بیماری های قلبی و ریوی، 
افرادی که به دلیل ابتلا به سرطان تحت درمان هستند، 
مبتلایان به نارسایی های کلیه و کبد، افراد مبتلا به دیابت 
کنترل نشده و افرادی که از داروهای سرکوب کننده سیستم 

ایمنی استفاده می کنند ضروری است.
2.  همه گیری آنفلوآنزا هرسال در فصل سرما در تمام دنیا 
از جمله کشور ما شایع می شود و از هفته اول آذرماه موارد 
ابتلای آن رو به افزایش است و هر هفته بیشتر می شود، اما 
این روندی معمول و قابل انتظار است و در این دوره مردم با 
رعایت نكات بهداشتی می توانند موارد ابتلا به این بیماری و 
خطرات آن را به حداقل برسد. بسیاری از مردم تصور می کنند 
با قرارگیری در معرض هوای سرد بیرون از خانه دچار بیماری 
می شوند و این در حالی است که صرف زمان زیاد در خانه، 
خاصیت بیمارکنندگی بیشتری دارد. انجام ورزش های کوتاه 
و حتی پیاده روی 15 دقیق های در طول روز خود راهی برای 

تقویت سیستم ایمنی بدن و جلوگیری از بیمار شدن است.
3. تغذیه مناسب یكی از راه هایی است که می تواند سیستم 
ایمنی بدن را تقویت کند، تا کمتر در معرض سرما خوردگی و 

آنفلوآنزا باشیم. مصرف سیر به عنوان یک آنتی بیوتیک قوی، 
آجیل ها و دانه ها، لبنیات، ماهی، شكلات تلخ و عدم مصرف 
نوشیدنی های کافئین دار، غذاهای چرب، کربوهیدرات ها و 

ادویه ها باید مورد توجه قرار گیرد.
4. در نظر داشته باشید، محیط های بسته عمومی مانند 
رشد  برای  مستعدی  محل  و...  تاکسی  اتوبوس،  مترو، 
میكروب است، پس اگر با کسی مواجه شدید که در این 
محیطها عطسه میكند از او فاصله بگیرید و بعد از آن حتما 
دست های  خود را با آب و صابون بشویید. شست وشوی مرتب 
دست ها یكی از نكاتی است که در فصل سرد برای پیگیری از 

ابتلا به سرماخوردگی و آنفلوآنزا باید رعایت کنید. 
5. بخش زیادی از مردم تصور می کنند زمانی که دچار 
بیماری هستند فقط به دلیل استراحت شخصی نباید در 
محل کار حاضر شوند. باید توجه داشت هنگامی که بیمار 
خود  ماموریتهای  و  کار،مدرسه  محل  به  رفتن  از  هستید 
اجتناب کنید. این کار به جلوگیری از گسترش بیماری شما 

به دیگران کمک می کند.
6. اگر دچار آنفلوآنزا شدید، خوددرمانی نكنید و حتما به 
پزشک مراجعه کنید. در بسیاری از موارد افراد با مشاهده 
علائم بیماری آنفلوانزا تصور میكنند که دچار عفونت شدهاند 
ویروس  که  درصورتی  کنند،  می  مصرف  بیوتیک  آنتی  و 
آنفلوانزا نیاز به آنتی بیوتیک ندارد و فقط درصد جزئی از 
بیماران ممكن است به عفونت ریه مبتلا شوند که آن هم 
درصورت تشخیص پزشک برایشان آنتی بیوتیک تجویز می 

شود.
7. یكی از رازهای اصلی در سلامتی هر فرد خواب منظم 
و به اندازه است. در واقع استراحت سیستم ایمنی بدن را 
تقویت میكند. بدین صورت که با استراحت اینترلوکین ها 
)اجزای سیستم ایمنی که در مقابل ویروسهای سرماخوردگی 

و آنفلوانزا عمل میكنند( در جریان خون افزایش مییابند.
8. بر اساس مطالعات، در افراد سیگاری سرماخوردگی و 
آنفلوآنزا شدیدتر و دفعات آن بیشتر است. دود سیگار سیستم 
ایمنی را تضعیف میكند، موجب خشک شدن مخاط بینی 
و فلج شدن مژکها میشود. مژکها موهای ظریفی هستند که 
در غشاهای مخاطی بینی و ریه قرار دارند و با حرکت خود 
از بدن  آنفلوانزا  و  موجب خروج ویروسهای سرماخوردگی 

میشوند.
از مواردی که سیستم تنفسی ما را ضدعفونی  9. یكی 
می کند غرغره کردن آب به همراه نمک است. به این شكل 
که آب را در گلو نگه دارید، غرغره کنید و از دهان خارج کنید. 
یک مطالعه در کشور آمریكا، نشان می دهد که غرغره کردن تا 

40 درصد عفونت های تنفسی حاد را کاهش می دهد 
10. رعایت این توصیه در واقع برای همه فصل های سال 
مهم است اما در فصل سرما در استفاده از وسایل شخصی 
از  میتوانید  تا  دهید.  نشان  خود  از  بیشتری  حساسیت 
از لیوان یا سایر ظروف غذا خودداری  استفاده چند نفره 
کنید، به خصوص زمانی که علائم بیماریها را در افراد مقابل 

متوجه شدید.

آلودگی هوا در تهران و خیلی از شهرهای کشورمان به حالت بحران رسیده است و تعداد 
زیادی از مردم با عوارض ناشی از این آلودگی مواجه شده اند. سرفه، عطسه، سوزش گلو، 
سردرد و... برخی از عوارض هوای آلوده هستند. یكی از راهكارهای مبارزه با این عوارض 

استفاده از دمنوش های گیاهی است. در این مطلب به برخی از آن ها اشاره می کنیم.
در هوای آلوده بیشترین توصیه ی کارشناسان بهداشت این است که مردم در خانه بمانند 
و از سفرهای داخل شهری غیرضروری پرهیز کنند. ولی علاوه بر این باید در نوع تغذیه تان 
نیز تغییراتی ایجاد کنید تا عوارض ناشی از آلودگی هوا را کاهش دهید. اگر بی وقفه سرفه 
می کنید و دچار خس خس سینه شده اید، یا نوعی سوزش در چشمتان احساس می کنید؛ 

باید بدانید که این ها برخی از رایج ترین اثرات آلودگی هوا هستند.
در هوای آلوده باید از مواد غذایی سرشار از ویتامین C استفاده کنید. آنتی اکسیدان ها 
هم به جلوگیری از آسیب رادیكال آزاد کمک کرده و به طور طبیعی ایمنی را تقویت می کنند. 
غذاهای سرشار از بتاکاروتن و ویتامین E نیز می توانند به حفظ سلامتی تان کمک کنند. 
بتاکاروتن می تواند به کاهش مشكلات التهابی و سهولت درمان کمک کند. دانه ها و 

سبزیجات برگ دار نیز روش خوبی برای سم زدایی هستند.
چای گیاهی جادویی برای مقابله با اثرات آلودگی هوا

این چای گیاهی که با زنجبیل، دارچین و سایر ادویه های گیاهی تهیه شده است، 
می تواند باعث کاهش سوزش گلو، سرفه، سرماخوردگی، عطسه و... شود. شما می توانید 

آن را صبح زود، بین وعده های غذایی یا عصر میل کنید.
برای تهیه این چای گیاهی به مواد زیر نیاز دارید:

یک تكه ی 2 – 3 سانتی متری زنجبیل یا 1 قاشق غذاخوری پودر زنجبیل خشک
یک عدد چوب دارچین یا یک چهارم قاشق غذاخوری پودر دارچین

یک دوم قاشق غذاخوری برگ ریحان
1 قاشق غذاخوری پونه کوهی خشک یا تازه

3 عدد دانه فلفل سیاه
2 عدد هل خردشده

یک چهارم قاشق غذاخوری دانه رازیانه
کمی دانه زنیان

یک چهارم قاشق غذاخوری زیره
یک یا دو حبه سیر خردشده

روش تهیه:
تمام مواد فوق را در 2 فنجان آب بریزید.

سپس آن ها را بجوشانید تا به نصف کاهش پیدا کند.
مواد را صاف کرده و آن را گرم بنوشید.

برای شیرین کردن طعم آن می توانید مقداری عسل به آن اضافه کنید.
چای سبز برای سالم نگه داشتن ریه ها

مسائل  از  گسترده ای  طیف  برای  خانگی  درمان  یک  عنوان  به  دیرباز  از  سبز  چای 
بهداشتی، مورد تأیید مردم بوده است.

اخیراً، مطالعات متعددی گزارش کرده اند که چای سبز می تواند به افراد در سالم نگه 
داشتن ریه ها کمک کند و با آلودگی هوا به طور مؤثر مبارزه کند. در حقیقت، مطالعه ای 
که بر روی بیش از 1000 بزرگسال در کره انجام شد، نشان داد افرادی که روزانه حداقل 
2 فنجان چای سبز می نوشند، عملكرد ریه بهتری نسبت به افرادی که اصلًا از این چای 

نمی نوشند، داشتند.
هنگامی که در هوای آلوده و سمی تنفس می کنید، آلاینده ها را استنشاق می کنید، که 
به عمق ریه های شما می رسد و بر دستگاه تنفسی تان تأثیر می گذارد. اگرچه ریه های ما 
عضوی هستند که خودشان تمیزکننده هستند، اما اگر مدت طولانی در معرض آلودگی 
باشند، ممكن است در روند پاکسازی شان مشكلاتی پیش آید. علاوه بر این، بسیاری از 

افراد شرایط مزمنی دارند که ریه های آن ها نمی تواند به صورت بهینه عمل کند.
به هر حال، وقتی به طور مرتب در هوای آلوده نفس می کشیم، سیستم تنفسی ما به 
شدت آسیب می بیند و این منجر به بیماری های تنفسی مانند آسم، بیماری انسداد مزمن 

ریوی، سرطان ریه و... می شود.
به دلیل خاصیت  از روش های مؤثر پاکسازی ریه است که  نوشیدن چای سبز یكی 
آنتی اکسیدانی، می تواند مجاری هوایی شما را باز کرده، ظرفیت ریه را بهبود بخشد و 
التهاب را کاهش دهد. بنابراین، حتی وقتی آلاینده ها را استنشاق می کنید، می توانید 
عملكرد ریه های خود را به خوبی حفظ کرده و با بیماری های تنفسی به طور شایسته مبارزه 

کنید.
زنجبیل برای کاهش التهاب ناشی از آلودگی هوا

زنجبیل بیشتری را در رژیم غذایی خود بگنجانید. ترکیبات فعال موجود در زنجبیل به 
مقابله با حالت تهوع و سرماخوردگی کمک می کند. در واقع روغن های فرار زنجبیل دارای 
خاصیت ضدالتهابی مشابه با داروهای ضدالتهابی غیراستروئیدی هستند، که آن را به 
درمانی عالی برای آنفلوانزا، سردرد، آرتروز و دردهای قاعدگی تبدیل می کند. به غیر از چای 
گیاهی که در بالا به آن اشاره شد، می توانید چای زنجبیل، عسل و لیمو را نیز امتحان کنید. 
بدین صورت که مقداری زنجبیل رنده شده، آب لیمو و عسل را به آب جوش اضافه کنید، 

مخلوط را صاف کرده و به صورت گرم بنوشید. این نوشیدنی می تواند سرفه، سرماخوردگی 
و احتقان شما را کنترل کند. زنجبیل حاوی ترکیباتی است که می تواند التهاب را در مجاری 

هوایی کاهش داده و از انقباض راه های هوایی جلوگیری کند.
دمنوش ریحان برای گرم نگه داشتن تان

دمنوش ریحان یكی دیگر از چای های گیاهی است که می توانید در این زمان از سال میل 
کنید. این چای شما را گرم نگه داشته و اثرات بد آلودگی هوا را کاهش می دهد.

زردچوبه ایمنی تان را افزایش می دهد
هیچ چیز به اندازه یک فنجان لاته زردچوبه در هنگام سرفه و سرماخوردگی آرامش بخش 
نیست. این نوشیدنی سنتی به تقویت ایمنی شما، کاهش التهاب، مقابله با احتقان، 

عطسه، خس خس، سرفه، سرماخوردگی و آسم کمک می کند.
آویشن برای تحریک دفع سموم از دستگاه تنفسی

این گیاه دارویی احتقان را از بین می برد و باعث تسكین سوزش مجاری هوا می شود. 
روغن های اساسی موجود در آویشن، آنتی بیوتیک های عالی هستند که دارای خاصیت 
ضدقارچی و ضدالتهابی بوده و به تقویت سیستم ایمنی بدن و تحریک فرآیندهای تصفیه در 
ریه ها کمک می کنند. می توانید از آویشن هم به صورت دمنوش و هم به صورت استنشاقی 

استفاده کنید. این گیاه به تحریک دفع سموم از دستگاه تنفسی کمک می کند.
ریشه شیرین بیان برای تنفس راحت تر

ریشه شیرین بیان قرن ها در داروهای سنتی چینی مورد استفاده قرار گرفته است و به 
تدریج مصرف آن در سراسر جهان رواج یافت و این جای تعجب ندارد؛ زیرا این گیاه طیف 
گسترده ای از خواص دارویی را در خود جمع کرده است. این گیاه با خواص ضدالتهابی و 
مسكنی که دارد به آرام کردن التهاب گلو و مجاری هوایی کمک می کند. با مصرف ریشه 
شیرین بیان، اکسیژن رسانی به سلول های بدن ما بهبود می یابد و این گیاه آرام بخش باعث 
نرم شدن غشاهای مخاطی می شود که این به نوبه خود تنفس را آسان تر کرده و به بدن ما 
کمک می کند تا مخاط را از مجاری هوایی خارج کند. به لطف این خاصیت شیرین بیان و 
مواد مغذی موجود در آن، ایمنی بدن ما قوی تر می شود و محافظت از بدن در برابر ویروس ها 
و باکتری ها آسان تر می شود. ریشه شیرین بیان همچنین حاوی آنتی اکسیدان هایی به نام 
فلاوونوئیدها است که با فرآیندهای اکسیداتیو در سلول ها مبارزه و بدین ترتیب به کاهش 

خطر ابتلا به سرطان ریه کمک می کنند.
مریم گلی؛ کاهش تجمع سموم در بافت ها

دمنوش های حاوی مریم گلی به عنوان یک درمان طبیعی فوق العاده در بیماری های 
تنفسی و ریه استفاده می شود. مریم گلی منبع طبیعی فلاونوئیدها و ترکیبات پلی فنلی 
واکنش  که  هستند  قوی  ضدباکتریایی  و  آنتی اکسیدانی  فعالیت های  دارای  که  است 
سم زدایی طبیعی را تحریک کرده و باعث کاهش تجمع سموم در بافت ها و اندام ها می شود.

نعناع؛ یک آنتی هیستامین طبیعی
نعناع و روغن ضروری آن حاوی منتول، یک ماده محبوب برای درمان بیماری های تنفسی 
است. منتول عضلات صاف دستگاه تنفسی را شل کرده و تنفس را راحت تر می کند. منتول 
یک آنتی هیستامین مؤثر است که به پاکسازی بدن از سموم ناشی از آلرژی تنفسی کمک 
می کند. علاوه بر خاصیت آنتی هیستامینی نعناع، منتول یک ماده ضدعفونی کننده 
فوق العاده است. به همین دلیل است که در اسپری ها و قرص های خلط آور غالباً از منتول 
استفاده می کنند. علاوه بر این نعناع همچنین منبع بسیار خوبی از آنتی اکسیدان ها است.

سیر برای مبارزه با عفونت ها
در این فصل از سیر بیشتری در تهیه ی غذاهایتان استفاده کنید زیرا باعث تقویت ایمنی 
و کمک به مبارزه با عفونت ها می شود. سیر دارای خواص ضدالتهابی است که می تواند 

علائم آسم را نیز کاهش دهد.
مرکبات ایمنی تان را تقویت می کنند

لازم به ذکر است که مرکبات مانند لیمو، پرتقال و... می توانند ایمنی شما را تقویت کرده 
و علائم تنفسی ناشی از آلودگی هوا را کاهش دهند. ویتامین C موجود در مرکبات تأثیر 

مفیدی بر ایمنی بدن دارد.
بنابراین، اجازه ندهید که وخامت اوضاع هوا بر سلامتی شما و خانواده تان تأثیر بگذارد. 
اقدامات مناسب را انجام داده و با مشكل مقابله کنید. از غذاها و نوشیدنی های ذکر شده 
لذت ببرید و زندگی طولانی تر، سالم تر و شادتری را برای خودتان و عزیزانتان به ارمغان 

بیاورید.

دمنوش های مفید در هوای آلوده

کاهش عوارض آلودگی هوا با گیاهان دارویی

فصل آنفلوآنزا رسید؛ چگونه خود را واکسینه کنیم؟

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های
 فاقد سند رسمی

برابر رای شماره 139860331010002636 هیات اول موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک فردیس تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضی آقای محسن استاد علی اکبر کاشی پز فرزند 
محمد علی به شماره شناسنامه 51 صادره از تهران در ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت 64/764 متر مربع پلاک 
10274 فرعی از 163 اصلی واقع در ج ملارد جنب پل سرحدآباد )راه آهن ( کوچه طباطبایی پ 26 خریداری از مالک رسمی فاطمه 
ابراهیمی محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی ک اشخاص نسبت 
به صدور سند مالكیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض،دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی است در 

صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالكیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول:۹8/۰۹/11
تاریخ انتشار نوبت دوم:۹8/۰۹/2۶
محمد سلیمانی- رئیس ثبت اسناد و املاک- 18۶۰/ز

------------------------------------------
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های

 فاقد سند رسمی
برابر رای شماره 139860331010002611 هیات اول موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک فردیس تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضی آقای ابراهیم گرشاسبی فرزند ارسلان به شماره 
شناسنامه 2193 صادره از تهران در ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت 80 متر مربع پلاک 14707 فرعی از 163 
اصلی واقع در فردیس کانال خیابان 4 غربی کوچه نیلوفر پلاک 11 خریداری از مالک رسمی صرافعلی پناهی رشید آبادی محرز گردیده 
است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی ک اشخاص نسبت به صدور سند مالكیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ 
رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض،دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی است در صورت انقضای 

مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالكیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول:۹8/۰۹/11
تاریخ انتشار نوبت دوم:۹8/۰۹/2۶
محمد سلیمانی- رئیس ثبت اسناد و املاک- 1857/ز

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های
 فاقد سند رسمی

برابر رای شماره 139860331010002645 هیات اول موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک فردیس تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضی آقای قربان پور شفق قره بلاغ فرزند محمد باقر 
به شماره شناسنامه 966 صادره از هشترود در ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت 57 متر مربع پلاک 3922 فرعی از 
163 اصلی واقع در جاده ملارد خ پیک روبروی نیلوفر 34 پلاک 277 خریداری از مالک رسمی مهرداد یزدانی الله آبادی محرز گردیده 
است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی ک اشخاص نسبت به صدور سند مالكیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ 
رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض،دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی است در صورت انقضای 

مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالكیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول:۹8/۰۹/11
تاریخ انتشار نوبت دوم:۹8/۰۹/2۶
محمد سلیمانی- رئیس ثبت اسناد و املاک- 18۶2/ز

------------------------------------------
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های

 فاقد سند رسمی
برابر رای شماره 139860331010002768 هیات اول موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک فردیس تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضی آقای جواد شیرنژاد امامقلی  فرزند شیرمحمد 
به شماره شناسنامه 56 صادره از قوچان در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت 32/310 متر مربع 
پلاک 1891 فرعی از 163 اصلی  واقع در جاده ملارد جاده شهریار نرسیده به منظریه کوی امام حسن پ 642 خریداری از مالک رسمی 
کریم جمالی اصل محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی ک اشخاص 
نسبت به صدور سند مالكیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این 
اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض،دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی 

است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالكیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول:۹8/۰۹/11
تاریخ انتشار نوبت دوم:۹8/۰۹/2۶
محمد سلیمانی - رئیس ثبت اسناد و املاک- 187۰/ز

انار سرشار از آنتی اکسیدان ها است و همیشه خواص آن برای مقابله با بیماری های قلبی 
عروقی و برخی از سرطان ها مورد بررسی پژوهشگران قرار گرفته است. اما اخیراً محققان به 

این نتیجه رسیده اند که فواید انار فراتر از این حرف ها است.
همه ی ما خاطرات تلخ و شیرینی در زندگی داریم که برایمان ارزشمند هستند. اما 
آلزایمر تمام این خاطرات را محو و ذهن را تبدیل به صفحه ای سفید و خالی از گذشته می 
کند. تاکنون درمانی برای این بیماری دژنراتیو یافت نشده است و تنها راه باقیمانده همان 
پیشگیری است. نتایج پژوهش محققان نشان می دهد که عصاره ی انار هم از بروز آلزایمر 

پیشگیری می کند.
محققان با ایزوله کردن تمام ترکیبات انار دریافتند که یكی از پولی فنول های انار در بدن 
تغییر کرده و سرعت پیشرفت بتا آمیلوئید، همان پروتئین تخریب کننده ی دستگاه عصبی 

را کاهش می دهد. انار سرشار از آنتی اکسیدان ها است و همیشه خواص آن برای مقابله با 
بیماری های قلبی عروقی و برخی از سرطان ها مورد بررسی پژوهشگران قرار گرفته است. 

اما اخیراً محققان به این نتیجه رسیده اند که فواید انار فراتر از این حرف ها است.
نتایج پژوهشی که در مجله ی ACS Chemical Neuroscience به چاپ رسیده است 
نشان می دهد که عصاره ی انار برای مقابله با پیشرفت بیماری آلزایمر نیز مفید است. با 
وجود این که در پژوهش های پیشین مولكول منشأ خواص آن مشخص نشده بود این بار 

محققان اطلاعات دقیق تری در خصوص ترکیبات ضدآلزایمر این میوه کسب کردند.
همه چیز در معده اتفاق می افتد

ترکیبات مفیدی که در مقابله با این بیماری دخالت دارند شامل اورلیتین ها هستند که در 
روند شكسته شدن پولیفنول ها توسط باکتری های روده تولید می شوند.

بیماری آلزایمر از وجود پروتئین های آمیلوئید بروز می کند که به شكل پلاک بین نورون 
ها یا همان سلول های عصبی تشكیل می شوند. برای پیشگیری از انتشار و گسترش این 
پروتئین ها، مولكول هایی لازم هستند تا از مغز در برابر نفوذ این ترکیبات مخرب محافظت 

کنند.
پژوهش های پیشین نشان داده بود که عصاره ی انار چنین تأثیری را روی حیوانات دارد؛ 

اما محققان ترکیب تأثیرگذار را تشخیص نداده بودند.
برای یافتن این مولكول ها محققان 21 ترکیب انار را ایزوله کرده و متوجه شدند که اکثر 
پولیفنول ها چنین تأثیری ندارند. در عوض یكی از متابولیت های این ترکیب ها به نام 
ارولیتین ها قدرت محافظت از مغز را داشته اند. این ترکیبات جزو ترکیبات ضدالتهابی بوده 

و از بروز بیماری آلزایمر پیشگیری می کنند.

انار؛ میوه ای علیه آلزايمر
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مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم:

واحدهای متخلف در قم تعطیل می شوند
 مدیرکل تعزیرات حكومتی استان قم گفت: واحدهای صنفی عرضه کننده کالا 
و خدمات که بر انجام تخلف اصرار داشته باشند با هماهنگی نهادهای قضایی قبل از 
رسیدگی به پرونده تعطیل شده و از فعالیت آنها بر مبنای اصل بازدارندگی جلوگیری 
می شود. مهدی ریاضی عصر شنبه در دیدار جمعی از مسئولان و فعالان اقتصادی قم 
با علی لاریجانی رئیس مجلس شورای اسلامی افزود:  از ابتدای طرح اصلاح قیمت 
وی  شده است.  افزوده  حكومتی  تعزیرات  کل  اداره  بازرسی های  حجم  بر  سوخت، 
خاطرنشان کرد: در مسیر برخورد با تخلفات واحدهای صنفی تعامل و هماهنگی های 
لازم با نهادهای قضایی استان صورت گرفته است. وی گفت:  پرونده های ورودی به 
انجام  بازدارندگی  بر مبنای  از 10 روز  ترین زمان ممكن و در کمتر  تعزیرات درکوتاه 
می گیرد. ریاضی ادامه داد: جرایم کنونی تخلفات بازدارنده نیست و اثرگذاری لازم را بر 
جای نمی گذارد، نرخ جرایم تخلفات واحدهای صنفی باید اصلاح و مورد تجدید نظر قرار 
بگیرد. وی با اشاره به وضعیت مطلوب ثبات بازار درقم تاکید کرد: نرخ تورم در استان 

مطلوب تر از دیگر استان های کشور است.
نظارت بر بازار قم افزایش یافته است

رئیس اتاق اصناف قم نیز دراین جلسه با تاکید بر عدم بازدارندگی جرایم تخلفات در 
استان عنوان کرد: جرایم تخلفات باید به شدت سنگین و بازدارنده پیش بینی شود.

حسن احمدلو عنوان کرد: بعد از اصلاح قیمت نان و سوخت، نظارت اتاق اصناف 
استان در سطح بازار دو برابر شده است، برخی از گرانی های موجود فصلی بوده و ربطی 
به مساله اصلاح قیمت سوخت ندارد. وی گفت: بعد از اصلاح قیمت مصرف سوخت، 
یكهزار و 614 پرونده تخلف قم در رابطه با موضوعات گرانی، عرضه خارج از شبكه، عدم 
درج قیمت و حراج غیرقانونی تشكیل شده است. احمدلو تاکید کرد: 10 بازرس جدید 

برای اضافه شدن بر توان بازرسی های اتاق اصناف درحال آموزش هستند.
وی گفت: بیش از 40 هزار تن در بخش اصناف استان قم مشغول فعالیت می باشند.

روزانه 8 هزار تن مرغ در ایران مصرف می شود
دبیر انجمن جوجه یک روزه ایران نیز در این جلسه، خاطرنشان کرد: مرغداران استان 
قم در 2 سال گذشته به دلیل نوسانات نرخ ارز و شیوع بیماری آنفولانزای فوق حاد مرغی 
با مشكلات زیادی دست و پنجه نرم کردند. محمدرضا صدیق پور بیان داشت: تابستان 
سال گذشته به دلیل مشكلات انتقال ارز و دریافت دیر به هنگام واکسن های مورد نیاز، 
تولیدکنندگان استانی متحمل خسارت شدند. وی تاکید کرد: قیمت مرغ درحال حاضر 
پایین تر از قیمت مصوب تنظیم بازار عرضه می شود اما قیمت جوجه یک روزه به دلیل 
تقاضای زیاد،بالاتر از نرخ قیمت است. مشاور امور دام وزیر جهاد کشاورزی ادامه داد: 
در کارگروه های تنظیم بازار باید از نظرات اتحادیه مرغداران و تولیدکنندگان این عرصه 
استفاده شود تا تصمیمگیری های انجام گرفته جنبه کارشناسی بیشتری به خود بگیرد. 
وی گفت: روزانه بیش از 8 هزار تن مرغ در سطح کشور تولید می شود، در دی و بهمن ماه 

سال جاری روزانه بیش از 140 هزار تن جوجه یكروزه تولید خواهد شد.
وی خاطرنشان کرد: برای عدم جلوگیری از اسراف مرغ باید سیاست فریز مرغ در دمای 

منفی 40 درجه به صورت جدی دنبال شود.

با تجلیل از خدمات دکتر هادی کریمی اصل ؛

مدير کل جديد بهزيستی استان قم معرفی شد
طی مراسمی با حضور مسولین کشوری و استانی دکتر مهدی پهلوانی ستوده به عنوان 
مدیر کل جدید بهزیستی استان قم معرفی شد و از خدمات دکتر هادی کریمی اصل 

سرپرست سابق بهزیستی استان قم تجلیل شد.
در این مراسم که دکتر رضا زاده معاون توسعه پیشگیری بهزیستی کشور ، حجه الاسلام 
والمسلمین سید محمدی مشاور ایثارگران بهزیستی کشور ، دکتر محمد عباسی ریاست 
اداره فناوری اطلاعات ، ارتباطات و تحول اداری بهزیستی کشور ، دکتر گروسی معاون 
توسعه منابع انسانی استانداری قم و جمعی از مدیران ، خیرین و موسسات و مراکز 
بهزیستی حضور داشتند دکتر رضا زاده معاون توسعه پیشگیری بهزیستی کشور طی 
سخنانی بهزیستی را سازمانی اجتماعی و تخصصی و متولی سلامت اجتماعی در 
کشور برشمرد و افزود این سازمان با طیف گسترده جامعه هدف از تولد تا سالمندی ، با 
برنامه های متنوع و متعدد برای بهترزیستن مردم و اقشار تحت حمایت فعالیت می کند 
و بی تردید می توان بهزیستی را نزدیكترین نهاد به قاطبه مردم ، نیازمندان و اقشار کمتر 
برخوردار دانست . دکتر رضازاده کار در سازمان بهزیستی را توفیقی الهی و مسولیت در 
این سازمان را فرصتی بی نظیر برای خدمت به بندگان خدا برشمرد و خاطرنشان کرد 
ما جابجایی مدیران در این سازمان را به یک دوی امدادی تشبیه می کنیم که یک مدیر 
خدمتگزار بارمسولیت را تا مرحله ای می رساند و مدیرتلاشگر دیگری بار مسولیت را از او 
گرفته و تا سرمنزل مقصود طی طریق می کند . معاون توسعه پیشگیری بهزیستی کشور 
با اشاره به ویژگیهای های استان قم و ظرفیتهای خاص استان کار و خدمت در قم را دارای 
حساست خاص دانست و افزود هنر مدیران در استان قم استفاده از این ظرفیت فرهنگی 
و اجتماعی و معنوی است که انشاءالله امیدواریم با همدلی کارکنان خدوم بهزیستی 

استان و حمایت مسولین شاهد ارتقاء سلامت اجتماعی استان باشیم .
در ادامه این مراسم دکتر گروسی معاون توسعه مدیریت استانداری قم با اشاره به 
حضور مدیران سیاسی ، اقتصادی ، اجتماعی و بودجه ای در جلسه به هم افزایی مثل 
زدنی در بین مدیران استان اشاره کرد و افزود انتظار داریم مدیران بودجه ای و سیاسی 
استان بیش از پیش در یاری سازمان بهزیستی و حمایت از مدیرجدید که هم از مدیران 
پرتلاش و هم فرزند شهید هستند کوشا باشند . دکتر گروسی با اشاره به ضرورت هم 
افزایی و همدلی درونی در سازمان بهزیستی خاطرنشان کرد موفقیت مدیرکل جدید در 
گرو استفاده از ظرفیت کارشناسی خوب بهزیستی ، ظرفیت ارزنده خیرین ، حمایت 
دستگاههای استانی و ملی و وقت گذاری شبانه روزی ایشان است . معاون توسعه منابع 
انسانی استانداری قم ضمن تبریک هفته معلولین و روز 12 آذر به ضرورت توجه بیشتر 
کلیه دستگاههای استان به امر مناسب سازی اشاره کرد وافزود کارهای خوبی صورت 
گرفت است اما کافی نیست و انتظارات فراتر ازاین است و نقطه مطلوب خشنودی جامعه 
هدف و رضایت خداوند است. دکتر گروسی ضمن تقدیر از خدمات ارزنده دکتر کریمی 
در مدت سرپرستی بهزیستی قدردانی کرد و افزود دکتر پهلوانی هم از مدیران شایسته 
استان ، فرزند شهید و دارای سابقه خدمت در بخشهای درمانی و فرهنگی بیناد شهید 
هستندکه برایشان توفیق خدمت آرزومندیم . لازم به ذکر است در پایان مراسم از خدمات 
دکتر هادی کریمی اصل سرپرست سابق بهزیستی استان قم تقدیر شد و دکتر مهدی 

پهلوانی ستوده بعنوان مدیر کل جدید بهزیستی استان قم معرفی شد. 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:
شهر قم بايد دارای شعاع عدم استقرار صنايع باشد

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: شهر مقدس قم با توجه به ویژگی های 
برجسته فرهنگی و اجتماعی، باید دارای شعاع عدم استقرار واحدهای صنعتی و معدنی 

باشد.
سید رضا موسوی مشكینی در دیدار رئیس مرکز علمی کاربردی جهاد دانشگاهی 
استان گفت: مسأله محیط زیست در دهه گذشته با توجه به بروز و ظهور چالش های 
جدی زیست محیطی، بسیار مورد توجه قرار گرفته است. وی بر ضرورت اتصال میان 
امروز  و گفت:  تأکید کرد  اجرایی  با دستگاههای  پژوهشی  و  آموزشی  مراکز علمی، 
مشكلات انباشته ای در حوزه های گوناگون زیست محیطی در کشورمان و استان قم 
وجود دارد که دانشگاهها و مراکز پژوهشی باید پاسخ علمی و عملیاتی مناسبی برای 
آنها داشته باشند. مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم نگاه علمی و اجرایی جهاد 
دانشگاهی به مسائل مختلف را مورد توجه قرار داد و گفت: از استان قم انتظار می رود 
که در عرصه های مختلف سیاسی، اجتماعی و فرهنگی به ویژه در حوزه محیط زیست، 

مبانی نظری قوی و مستحكمی برای تحقق اهداف و مواجهه با مسائل داشته باشد.
وی با بیان اینكه سطح پایین سواد زیست محیطی و عدم آشنایی و آگاهی نسبت به این 
حوزه بسیار مشكل آفرین است، اظهار داشت: شهر قم در حوزه محیط زیست شهری 
دارای خلاءهای جدی بوده و مؤلفه های زیست محیطی در شهرسازی و ساخت و سازها 
در این شهر مورد غفلت واقع شده است. موسوی در پایان با بیان اینكه شهر مقدس 
قم با توجه به ویژگی های برجسته فرهنگی و اجتماعی، باید دارای شعاع عدم استقرار 
واحدهای صنعتی و معدنی باشد، تصریح کرد: متأسفانه استقرار انبوه واحدهای صنعتی 
پیرامون شهر قم از ظرفیت اکولوژیک این خطه بسیار فراتر است و باید برای حل این 

معضل جدی راهكارهایی اندیشیده شود.

 معاون بهزیستی استان قم:

21 هزار معلول تحت پوشش بهزيستی قم هستند
 معاون امور توانبخشی اداره کل بهزیستی استان قم گفت: 21 هزار معلول تحت 
پوشش بهزیستی قم هستند که معلولان جسمی حرکتی با هفت هزار نفر بیشترین تعداد 

را شامل می شوند.
محمدعلی مقدم خواه افزود: معلولان ذهنی با پنج هزار و 700 در رتبه بعدی قرار دارد 
و هشت هزار و 300 نفر نیز معلولان ناشنوا، نابینا، سالمند و اعصاب و روان زیرپوشش 

بهزیستی قم هستند.
وی اضافه کرد: این معلولان خدمات مختلف از جمله کمک  هزینه های بلاعوض و 

خدمات مددکاری از بهزیستی دریافت می کنند.
راستای  در  قم  استان  معابر  مناسب سازی  برای  مطلوبی  اقدامات  داد:  ادامه  وی 
تسهیل در استفاده معلولان صورت گرفته و برای ادامه این روند جلسه های مختلفی با 

دستگاه های مرتبط با مناسب سازی با معاونت عمرانی استانداری برگزار می شود.
مقدم خواه افزود: همچنین با مناسب سازی پارک های سطح شهر قم نیز امكان استفاده 

معلولان از فضای سبز و بوستان ها بهتر از گذشته شده است.
وی بیان کرد: سهمیه خاصی برای مسكن معلولان در نظر گرفته نشده، ولی قرار است 

کمک هزینه مسكن برای خانواده هایی که 2 یا سه معلول دارند،  لحاظ شود.

گزارش از هنگامه ملکی

در گذشته تنها با داشتن دو شبكه، آن هم با زمان و برنامه های محدود، کودکان با 
کارتون ها و برنامه های عروسكی که برایشان ساخته می شد، زندگی می کردند. اما اکنون 
با وجود یكی دو شبكه مختص کودکان، کمتر شاهد برنامه های تأثیرگذار و پرمخاطب 

هستیم.
یک مجری مشهور و یک برنامه ساز محبوب، کمبود روابط عاطفی، نیازسنجی و 
نوآوری، فقدان سیاستگذاری صحیح، حضور کمتر افراد کاربلد در عرصه کودک و 

بودجه کم را از دلایل این نزول می دانند.
عملكرد  درباره  شصت  دهه  بچه های  نوستالژیک  مجریان  از  یكی  هاشمی  مینا 
برنامه های کودک حال حاضر تلویزیون به خبرنگار ایرناپلاس گفت: هر زمان خواستید 
به پاسخ این سؤال برسید، ابتدا از خانواده ها سؤال کنید و مطمئن باشید خانواده ها 
بهترین تحلیل کننده و برج مراقبت برای برنامه های بصری کودکانشان هستند. من 
راه شما را کوتاه می کنم و به نظرات و گلایه هایی که  خانواده ها به ما می کنند، میانبر 
می زنم و آن هم این است که  در برنامه های امروزی، مهارت فردی اجتماعی را کمتر 
شاهد هستیم. در تولیدات خارجی خشونت بیشتر از روابط عاطفی کاراکترها به چشم 
می خورد و ربات ها در انیمیشن ها حكمرانی می کنند  و خبری از ارتباطات انسانی 
نیست.  روح لطیف کودکان ما را از فطرت پاکشان دور می کنند. در تولیدات داخلی هم 
در ورطه تكرار افتاده ایم و نیازسنجی علمی مخاطب را نداریم. کودکی که با تكنولوژی 
همسو و هم راستاست، از هوش هیجانی بالایی برخوردار است و برنمی تابد که دنیای 

او سطحی انگاشته شود.
در ساخت برنامه باید نوآوری وجود داشته باشد

این مجری باسابقه درباره اینكه چرا برنامه های آموزش محور مانند گذشته تأثیرگذار 
نیستند و شكل شعاری پیدا کرده اند، بیان کرد: همان طور که محتوا باید به روز باشد در 
فرم و نوع ساخت برنامه هم باید نوآوری داشت و جهان شمول نگاه کرد. چرا که باتوجه 
به ارتباطات گسترده ای که همه ساکنان زمین با هم از طریق رسانه های فراگیر دارند، 
علایق و سلایق مخاطب هم تغییر خواهد کرد و ساخت برنامه آموزشی را حساس تر 

می کند و دقت و سرعت بیشتری می طلبد.
مخاطب بی چون و چرا همه چیز را نمی پذیرد

هاشمی در پاسخ به این پرسش که با توجه به تغییر شرایط و استفاده کودکان از 
اینترنت و تبلت باید چه مواردی در ساخت برنامه های جدید کودکان لحاظ شود، گفت: 
انگار پاسخ سؤالات قبل هم به نوعی به پاسخ این سؤال وابسته است. ما از دنیای آنالوگ 
به دنیای دیجیتال مهاجرت کرده ایم؛ دنیایی کاملًا متفاوت که دیدگاهی متفاوت در 
سبک زندگی به وجود آورده است. دیگر تلویزیون و رادیو متكلم وحده نیستند و مخاطب 
بی چون و چرا همه چیز را نمی پذیرد. دنیا، دنیای تعامل شده و همه چیز دوطرفه است 

و باید به این توجه کرد.
بچه ها برنامه  جدیدی را شاهد نیستند که  به برند تبدیل شود

محمد مسلمی، بازیگر، نویسنده و کارگردان آثار کودک درباره برنامه های کودک حال 
حاضر تلویزیون و کیفیت آنها به خبرنگار ایرناپلاس گفت: ما دیگر برنامه کودکی نداریم. 
در مجموع، تمام کارهایی که ساخته شده، در سال های گذشته بوده است. در حال 
حاضر، بچه ها برنامه  جدیدی را شاهد نیستند که درخور و شایسته شان باشد و به برند 
تبدیل شود. با اینكه شبكه کودک داریم، اما کار عروسک، سریال و فیلم کودک نداریم. 
چند کار به عنوان مجری و عروسک و برنامه های این چنینی هستند که گروه های 

حرفه ای فعالیت نمی کنند.
»متأسفانه نسبت به سال های پیش خیلی عقب افتاده ایم و به نظر من کلًا توجه 
خاصی به این سنین نمی شود. در همه جای دنیا کارهای کودک مختص دختران و 
پسران و در سنین و ژانرهای مختلف برنامه سازی می شود. به دلیل اینكه کسانی که 
به صورت حرفه ای کار می کنند، دیگر حضور ندارند و شرایط خوبی برای ساخت سریال 
و فیلم کودک و برنامه عروسكی هم وجود ندارد. چند سالی می شود که ما شاهد برنامه 
جدیدی برای بچه ها نیستیم و کودک را دیگر جدی نمی گیرند. امیدوارم تغییر و تحولات 

خاصی صورت بگیرد و بتوانیم برای بچه ها برنامه اجرا کنیم.«
توقف به دلیل کمبود بودجه

وی درباره دلایل ساخته نشدن آثار با کیفیت کودک در تلویزیون عنوان کرد: ما یک 
اثری برای شبكه دو در حال ساخت داریم که سه سری است؛ به دلیل اینكه بودجه 
ندارند قطع می شود و دوباره تولید می کنیم. به خاطر همین، هر کسی که به این حوزه 
می آید وقتی می بینند شرایط خوبی وجود ندارد، دیگر ورود نمی کند.  سریالی که ما 

درگیرش هستیم به خاطر بودجه چند بار متوقف شده است.
سیاست صحیح برای ساخت برنامه کودک نداریم

مسلمی، کارگردان برنامه فیتیله در پاسخ به این پرسش که تا چه اندازه آموزش محور 

بودن برنامه های کودک لازم و ضروری است، بیان کرد: در کشورهای دیگر هم به این 
شكل است که برخی برنامه ها به دلیل آنكه مخاطب هیجانات خود را آنجا تخلیه کند و 
تخیلات خود را ببینید، تولید می شود و برخی دیگر هم محوریت آموزشی پیدا می کنند. 
اما به این شكل نیست که برنامه هایی صرفاً آموزشی داشته باشیم. برخی از برنامه ها 
می تواند تعریف آموزشی به خود بگیرد بعضی دیگر  تفریحی و برخی دیگر هم می تواند 
اطلاعات عمومی بچه ها را بالا ببرد. اما در کل، ما سیاست صحیح برای ساخت برنامه 
کودک نداریم. به خاطر همین نمی توانیم برایش تعریف بگذاریم که باید همه برنامه ها 

آموزشی باشد، چون الان برنامه خاصی نداریم.
به کار کودک نگاه کودکانه ای شده است

کارگردان سریال نمایش خانگی»هشتگ خاله سوسكه« درباره موفقیت برنامه های 
کودک دهه شصت و هفتاد بیان کرد: در گذشته مدیرانی که وجود داشتند، خودشان 
در این حوزه فعال بودند.  به یاد دارم که در دهه شصت و هفتاد افرادی مانند آقای 
عسگرپور، قاضی نظام، مجید راستی، نعیمی ذاکر و محمدکاظم اخوان که زی زی 
گلو را نوشته در این حوزه حضور داشتند و کسانی که در رأس مدیریت بودند به یک 
شكلی با فضا و دنیای کودک شناخت داشتند. در حال حاضر  این فضا و زبان مشترک 
وجود ندارد. من فكر می کنم به این دلیل است که در حال حاضر مدیرانی که وجود 
دارند تخصص کار کودک ندارند و به همین دلیل برنامه هایی ساخته نمی شود و تیم های 
حرفه ای هم کلًا دیگر وارد نمی شوند. خانم مرضیه برومند، علیرضا خمسه، اکبرعبدی 
و آتیلا پسیانی تمام کسانی که در گذشته در حوزه کودک کار می کردند دیگر حضور 
ندارند و  دیگر یک نفر هم  حاضر نیست در این حوزه کار کند. چون بسترش آماده 
نیست و سیاستی هم وجود ندارد که برنامه خوب تولید شود. به کار کودک یک نگاه 

کودکانه ای شده است.
سطح توقع بچه ها را دهه شصت می دانند

»در جاهای دیگر دنیا روی برنامه های کودک مانور می دهند و برای بچه ها آینده را 
ترسیم می کنند و  از نظر تغذیه، بهداشت، رفتار و تمام حوزه ها رصد می شوند و بر اساس 
آنها برنامه سازی می کنند. سطح توقع بچه ها را دهه شصت می دانند؛ که البته با این 
وجود هم می بینیم آن برنامه ها ساخته نمی شوند. ما برنامه هایی مانند  »محله برو بیا«، 
»خونه مادربزرگه« و برنامه »فیتیله« که با حمایت آقای ضرغامی بود و می دانستند که 
تا چه اندازه تأثیر مثبت روی کودک و خانواده دارد، داشتیم. مدیران جدید که می آیند 
می خواهند آثار جدید تولید کنند به همین دلیل آثار قدیمی را کنار می گذارند و چون 
در آثار جدید هم تخصصی ندارند می بینید موفقیتی حاصل نمی شود.  چند سالی 
می شود که کار جدی در حوزه کودک ساخته نشده که سر و صدا کند و بچه ها دوستش 
داشته و پیگیرش باشند. انیمیشن های داخلی هم که ساخته می شوند چون فكر 

درست و حسابی رویش نمی شود، ساخته شدن یا نشدنش زیاد تفاوتی ندارد. «
طرحی که ارزان باشد ساخته می شود

مسلمی با اعلام اینكه »به هر حال بچه ها در کنار پدر،مادر برنامه ها را می بینند« درباره 
اهمیت خانواده محور بودن برنامه های کودک افزود: سریال »هشتگ خاله سوسكه« 
که نگاه خانوادگی داشت یا »فیتیله« یا آثار دیگری که ما کار کردیم.  همیشه دنبال این 
بودیم که  خانواده در کنار هم برنامه ها را ببینند. چون برخی از برنامه ها درباره کودک و 
برخی برای کودک است. اما کلًا سیاستی وجود ندارد. اگر طرحی ببرند که ارزان باشد 
و اسپانسر داشته باشد ساخته می شود، در غیر این صورت ساخته نمی شود. این همه 
سریال داریم می بینیم که در شبكه های مختلف می سازند، اما برای بچه ها هیچ کاری 

تولید نمی شود. سیاست بر این است که برای بزرگ ترها سریال بسازند.

 رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم:

میزان جرايم تخلفات بازدارنده نیست
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم گفت: میزان جرایم تخلفات صنفی پیش بینی 
شده در قانون به هیچ وجه بازدارنده نیست، جریمه تخلفاتی مانند عرضه خارج از عرضه، 

گران فروشی و عدم درج نرخ قیمت بسیارکم است.
محمود سیجانی عصر شنبه دردیدار فعالان اقتصادی قم با علی لاریجانی رئیس مجلس 
شورای اسلامی افزود: در 4 نقطه پرتراکم نیروگاه، جمكران، حرم مطهر حضرت معصومه 
)س(و پردیسان بازرسان سازمان های نظارتی به صورت ثابت برای رسیدگی به تخلفات 
استقرار یافته اند. وی عنوان کرد: سامانه 124 رسیدگی به شكایات مردمی سازمان صنعت 
، معدن و تجارت ، به صورت شبانه روزی فعال است، حجم شكایات مردمی از ابتدای سال 
جاری 2 برابر شده است. رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم ادامه داد: کمبود نیروی 
بازرسی و عدم پیش بینی اعتبارات لازم برای افزایش بازرسی ها از مشكلات تازه پیش آمده 
سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم بعد از اصلاح قیمت سوخت است. وی درادامه 
بیان کرد: از ابتدای سال جاری برغم تلاطم دو سه ماهه درقیمت گذاری گوشت قرمز و 
مرغ آرامش نسبی دربازارهای استان حاکم بوده است. وی گفت: بعد از اصلاح قیمت بنزین 
هیچ گونه افزایش قیمتی در استان رخ نداده است. رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت 
قم خاطرنشان کرد: نقش مخرب دلال ها، از عوامل افزایش قیمت گوشت قرمز در ابتدای 
سالجاری بود که این معضل ساماندهی شده است. سیجانی ادامه داد: قیمت گوشت مرغ در 
استان پایین تر از قیمت تنظیم بازار عرضه می شود، قیمت جوجه ریزی به دلیل ایجاد رغبت 
در بین تولیدکنندگان افزایش نسبی پیدا کرده است. وی گفت:  افزایش مراکز نصب مخازن 
"سی ان جی" بعد از اصلاح قیمت سوخت در استان قم ضرورت بیشتری پیدا کرده، درحال 
حاضر 2 مرکز نصب مخازن سی ان جی درقم فعال است. وی ادامه داد: با افزایش تقاضای 
نصب مخازن سی ان جی در خودروهای سواری، واحدهای تولیدی این کپسول ها با مشكل 
مواجه شده اند. سیجانی گفت:  با توجه به سهمیه اندک وانت بارهای شخصی در اصلاح 
قیمت سوخت، قیمت برخی از کالاهای اساسی در معرض افزایش نسبی قرار گرفته است. 
وی گفت:  هیچ گونه نگرانی در رابطه با تامین میوه، گوشت مرغ، آرد، گندم و شكر با پیش 
بینی های انجام شده احساس نمی شود. رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم اظهار 
داشت: درکنار مباشران دولتی تامین اقلام مصرفی ازظرفیت مباشران بخش خصوصی نیز 
استفاده می شود. وی افزود:: بسیاری از اقلام پرمصرف به ویژه در بخش بنكداران توسط 
مباشران بخش خصوصی تامین خواهد شد. وی گفت: افزایش قیمت برخی از میوه ها در 
استان به به خاطر شرایط فصول سال بوده و به زودی برطرف می شود . وی تصریح کرد: 
افزایش قیمت تحم مرغ در روزهای قبل از اصلاح قیمت مصرف سوخت یكی از چالش های 

استان بوده که برای تعدیل آن نیز پیش بینی های لازم صورت گرفته است.
 

 مدیر کل ورزش و جوانان استان البرز :

63پروژه ورزشی نیمه تمام در البرز وجود دارد
مدیر کل ورزش و جوانان استان البرز گفت: 63 پروژه ورزشی نیمه تمام با پیشرفت فیزیكی 

بین پنج تا 70 درصد در این استان وجود دارد که باید نسبت به تكمیل آنها اقدام کنیم.
امیر غفرانی روز یكشنبه در نشست شورای ورزش البرز با بیان اینكه نیازهای ورزشی این 
استان بسیار بیشتر از امكاناتی است که در اختیار داریم، اظهار داشت: وزارت ورزش و 
جوانان اجازه شروع پروژه های جدید ورزشی را نمی دهد چرا که باید ابتدا طرح های نیمه 
تمام را تكمیل کنیم. بر اساس استانداردها، سطح سرانه ورزشی به ازای هر نفر باید یک 
متر و 20سانتی متر مربع باشد، که هم اکنون سرانه ورزشی در البرز به ازای هریک نفر، 
38 سانتی متر مربع است، این در حالی است که اگر آمار و اطلاعات در خصوص سالن 
ومكان های ورزشی موجود در استان به صورت کامل ارائه شود می توانیم این آمار را به 53 
سانتی متر مربع برسانیم.  وی ادامه داد: دستگاه های اجرایی  استان باید اماکن ورزشی 
خود را بر حسب متراژ و وسعت به اداره کل ورزش و جوانان البرز اعلام کنند، تا بتوانیم در 
زمینه میزان دقیق سرانه ورزشی و کمبودها در این بخش آمار دقیقی به وزارتخانه اعلام 
کنیم.  ورزشكاران این استان از ابتدای سال جاری تاکنون 20 مدال در سطح جهانی، 19 
مدال آسیایی، 75 مدال در سطح بین المللی و یک هزار و 205 مدال در سطح کشوری 
را به دست آورده اند.  پارسال ورزشكاران این استان با کسب 30 مدال طلا موفق به کسب 
مدال نخست دومین المپیاد استعدادهای برتر کشور شدند و امسال نیز با کسب 37 مدال 
طلا، رتبه اول این رقابت ها را از آن خود کردند. مدیر کل ورزش و جوانان البرز به نیازهای 
ورزشكاران معلول این استان اشاره و گفت: معلولان استان که برای شرکت در رقابت های 

ورزشی از دیگر شهرهای استان به کرج می آیند نیازمند کمک هستند.
استان البرز بیش از  156هزار ورزشكار ساماندهی شده دارد.

 
 معاون توسعه مدیریت و منابع استانداری اصفهان :

مديران اصفهان اولويت های استان را برای 
بودجه 99 اعلام کنند  

 معاون توسعه مدیریت و منابع استانداری اصفهان گفت: مدیران ایده ها، پیشنهادها و 
طرح های اولویت دار استان را برای پیش بینی در بودجه 99 منعكس کنند.  

ایوب درویشی روز شنبه در جلسه مجمع نمایندگان استان اصفهان در شهرستان مبارکه 
اظهارداشت: لایحه بودجه اکنون در سطح وزارتخانه ها و سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
کشور در حال شكل گیری است و در نهایت در مجلس تصویب خواهد شد. وی با بیان 
اینكه امروز شرایط خاصی بر کشور حاکم است تصریح کرد: باید سهم استان در این بودجه 
به خوبی در نظر گرفته و لحاظ شود. معاون توسعه مدیریت و منابع استانداری اصفهان 
اظهارداشت: مسائل عمده و کلانی در این استان وجود دارد که با همكاری،  همفكری 
و همدلی و تبادل نظر قابل حل شدن است. وی ادامه داد: شورای برنامه ریزی استان از 
مدت ها قبل در این زمینه فعال شده و ظرفیت های بودجه را احصا و در قالب جداولی به 
همه مدیران استان اعلام شده است. درویشی بیان کرد: بناست که اصلاح و تغییراتی در 
ساختار بودجه انجام شود و در نهایت این بودجه با درایت و سعی و تلاش نمایندگان مجلس 
صورت اجرایی به خود می گیرد. وی اضافه کرد: شرایط حاکم در کشور و فشارهای خارجی 
و تحریم های ناجوانمردانه، ما را بر آن می دارد که با جدیت و وحدت بیشتری برای رفع 
مسائل و مشكلات کشور تلاش کنیم. معاون توسعه مدیریت و منابع استانداری اصفهان 
با تبریک روز مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: برگزاری اجلاس مجمع نمایندگان 
در شهرستان های مختلف سنت حسنه ای است که فرصتی برای تبادل نظر و ارائه گزارش 
توسط مدیران و بیان نظرات نمایندگان را فراهم می کند.     وی گفت: امروز با مسائل و 
مشكلاتی در بعد کلان کشور مواجه هستیم که استان اصفهان هم بطور طبیعی از این 
مسائل متاثر است و برای پیشبرد کارها و حل و فصل این چالش ها راهی جز همفكری و 
تبادل نظر همه مدیران و مسئولان با هم وجود ندارد. درویشی با اشاره به اینكه موضوع آب 
و صنایع از مهمترین مسائل و مشكلات شهرستان مبارکه است ابراز امیدواری کرد که این 

جلسه فرصتی را برای انجام اقدامات دستگاههای اجرایی به این شهرستان فراهم کند.
  

استاندار مازندران:

قانونمداری ضريب مشارکت را در انتخابات 
افزايش می دهد

استاندار مازندران گفت : هیات های نظارت و اجرایی انتخابات باید با رعایت اصل 
بیطرفی و قانونمنداری زمینه مشارکت حداکثری مردم را در انتخابات فراهم کنند.

احمدحسین زادگان روز شنبه در آیین افتتاح ستاد یازدهمین دوره انتخابات مجلس 
شورای اسلامی مازندران در ساری افزود: در چنین شرایطی رای دهندگان و داوطلبان 
احساس آرامش بیشتری خواهند داشت و ضریب اطمینان مردم را برای مشارکت افزایش 
خواهد داد. وی تاکید کرد: مشارکت گسترده مردم در انتخابات باعث ایجاد وحدت و 
انسجام ملی در سطح کشور می شود و همه ما باید زمینه ساز مشارکت مردم در انتخابات 
برای حمایت از نظام جمهوری اسلامی باشیم. نماینده عالی دولت در مازندران گفت: 
انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی به دلیل شرایط خاص کشور در حوزه بین 
المللی و ملی به خصوص حوادث پس از اصلاح قیمت بنزین از اهمیت بالایی برخوردار 
است و باید زمینه  مشارکت حداکثری مردم در این رویداد مهم سیاسی فراهم شود. حسین 
زادگان افزود: اگرچه مردم ما در چهار دهه اخیر نشان دادند که همیشه در تمام صحنه 
های حساس، نظام جمهوری اسلامی را مورد حمایت قرار می دهند، ولی به هر حال ما به 
عنوان دست اندرکاران انتخابات باید زمینه حضور پرشور و نشاط مردم را ایجاد کنیم. وی 
مشارکت حداکثری در انتخابات را راهبرد و هدف اصلی نظام جمهوری اسلامی پس از 
پیروزی انقلاب اسلامی برشمرد و گفت: در انتخابات مجلس یازدهم نیز همزمان با گام دوم 
انقلاب اسلامی این مهم بیش از گذشته پیگیری می شود. استاندار مازندران همچنین بر 
ضرورت پرهیز از هرگونه تنش تاکید کرد و گفت: هیات های اجرایی و نظارت دو بال مهم در 
برگزاری انتخابات در سطح کشور محسوب می شوند و تضعیف هر یک از این دو بال مهم 

می تواند مشارکت حداکثری مردم را در انتخابات تحت شعاع قرار دهد.

مدیرکل سیاسی و انتخابات استانداری قم مطرح کرد؛

فعال شدن 48 حزب سیاسی در استان قم 
بابایی گفت:در حال حاضر 48 حزب در قالب شعبه در قم فعال است که این شعب 
فرآیند اخذ مجوز را از استانداری پیموده است.  مرتضی بابایی  غروب روز شنبه در نشست 
خبری تشریح فعالیت های ستاد انتخابات که درسالن امام جواد )ع( استانداری برگزار شد، 
گفت:بر اساس قانون فعالیت جدید احزاب سیاسی یا در قالب شعبه و یا در قالب دفتر 
فرعی است. مدیرکل سیاسی و انتخابات استانداری قم افزود: در حال حاضر 48 حزب 
در قالب شعبه در قم فعال است که این 48 حزب شعبه فرآیند اخذ مجوز را از استانداری 
پیموده است. او تصریح کرد: همچنین 30 حزب در قالب دفتر فرعی نیز مجوز خود را 
از فرمانداری گرفته اند و به فعالیت می پردازند. بابایی بیان کرد: طبق قانون، احزابی که 
می خواهند گروهی و در قالب جبهه فعالیت کنند باید اسامی اعضای خود را به دبیرخانه 

کمیسیون ماده 10 احزاب اطلاع دهند تا بعدازآن فعالیتشان قانونی شود.

مجری کودک و عمو فتیله ای پاسخ دادند:

 راز موفقیت برنامه های کودک دهه شصت و هفتاد چه بود؟

اجتماعی

دکتر مهدی قاسمی 

بسیاری از مردم از جمله معلمان و مربیان آموزشی، 
نسبت به ضرورت ارائه آموزش مسائل جنسی به نوجوانان 

درک و شناخت کافی ندارند.
نخست  سال های  همان  از  جنسی  مسائل  آموزش 
بزرگسال  افراد  زیرا  شود،  آغاز  باید  نوجوانی  و  کودکی 
و اطرافیان این بچه ها خواسته و یا ناخواسته و به طور 
مستقیم و یا غیرمستقیم در حال اثرگذاری بر مفاهیمی 
همچون هویت جنسی و نقش جنسی کودکان و نوجوانان 

هستند.
در نتیجه آموزش مسائل و موارد جنسی اعم از دختر 
و پسر متناسب با سن آنان و سپس در دوران نوجوانی با 

ملاحظات ویژه،  امری لازم و ضروری خواهد بود.
بخصوص  جنسی  مسائل  خصوص  در  اغلب  والدین 
انتقال صحیح آن به فرزندان دچار سردرگمی هستند و 

اصولًا در این خصوص دغدغه  دارند.
عدم آشنایی پدر و مادرها با مفاهیم جنسی و محدود 
دانستن این امور در روابط جنسی بین زن و مرد باعث 
می شود نتوانند در این مورد با فرزندان صحبت کنند زیرا 
والدین خود نیز اغلب در سن مناسب و به شكل صحیح با 
این مقوله آشنا نشده اند. بدتر آنكه بسیاری از آنها تصور 
می کنند که صحبت در این رابطه ممكن است به ترغیب 
کودکان برای تفحص بیشتر و حتی تجربه های نامطلوب 
منجر شود. آموزش مناسب در سن مقتضی، نه تنها باعث 
تشویق به سمت رفتار پرخطر نخواهد شد، بلكه فرزندانی 
که از نظر جنسی به درستی آموزش دیده اند حتی در 
دوره نوجوانی و بعد در سالهای جوانی، فعالیت جنسی 
را به مراتب دیرتر و با نگاه درست به اینگونه مسایل،  زندگی 
خود را به پیش خواهند برد. آموزش مسایل جنسی به 
فرزندان اعم از دختر و پسر هر دو به یک اندازه اهمیت 
دارد. در ایران بزرگسالان در نقش پدر و مادر و یا به عنوان 
افراد دخیل در برنامه ریزی و اجرای خدمات از جمله معلم 
و مربیان آموزشی، به عنوان تصمیم گیرنده، بطور دقیق 
ماهیت و نوع اطلاعات و خدماتی را که نوجوان دریافت 
می  کند، تحت تأثیر قرار داده و نقش مهمی را در زندگی 

آنان ایفا خواهند کرد.
امروزه متاسفانه بخش عمده ای از معلمان، مدیران و 
مسئولان آموزش و پرورش به عنوان تاثیرگذارترین افراد 

جامعه بر روی کودکان و نوجوانان، هنوز درباره  ضرورت 
آموزش مسایل جنسی متقاعد نشده  و در نتیجه مانع ارائه 
چنین آموزش هایی به فرزندان می شوند، به علاوه این 
قشر تاثیرگذار همچنان در بیشتر مواقع مهارت های لازم 
را برای ارائه آموزش مسایل جنسی ندارند. بنابراین درک 
و شناخت بزرگسالان نسبت به نیازهای سلامت باروری و 
جنسی نوجوانان که برای بهداشت روان آنان بسیار مفید 
می باشد، بسیار لازم و ضروری است. نوجوانان بیشتر 
اطلاعات درباره  مسائل جنسی خود را از دوستان دریافت 
می کنند و به ندرت این اطلاعات را از والدین بخصوص 
مادران جویا می شوند.  با وجود باور عمومی مبنی بر 
اینكه آموزش مسائل جنسی منجر به تشویق نوجوانان 
به روابط جنسی می شود، نتایج مطالعات نشان داده که 
عدم آموزش این مسائل، نه تنها از روابط جنسی نوجوانان 
جلوگیری نكرده، بلكه باعث تثبیت و شكل گیری باورها 

و اطلاعات غلط در میان آنان بویژه در ایران شده است. 
ارائه  عدم  صورت  در  باشند  داشته  توجه  ها  خانواده 
سنی  شرایط  اقتضا  به  توجه  با  جنسی  آموزش های 
به  جنسی  اطلاعات  دریافت  برای  نوجوانان  فرزندان، 

فضا مجازی، سایت های اینترنتی و برنامه های تلویزیونی 
تحریک کننده روی می آورند.  برخی دانش آموزان نوجوان 
دلیل صحبت نكردن با پدر و مادر درباره  مسائل جنسی 
را کمبود آگاهی و نداشتن مهارت های ارتباطی والدین 
عنوان می کنند و حقیقت این است که بسیاری از والدین 
با وجود داشتن سال های رابطه  زناشویی، هنوز اطلاعات 
درست و کاملی از این رابطه ندارند و بنابراین نمی توانند 

منبع اطلاعاتی خوبی برای فرزند نوجوان  خود باشند. 
 مسائل جنسی در عین حال باید به والدین نیز بطور 
برخی  با  مواجهه  در  زیرا  شود  داده  آموزش  صحیح 
نوجوانان، این عده از عدم آگاهی و آشنایی پدر و مادر 

خود در این زمینه،  گله مند هستند. 
برای  شود  می  پیشنهاد  والدین  به  منظور  این  برای 
دریافت اطلاعات و آموزش مسائل جنسی به روانشناسان 

کودک و نوجوان مراجعه کنند.
در این رابطه زنان، به عنوان منبع بسیار خوب برای 
انتقال اطلاعات به همسر، فرزند و همكاران و هم سانان 

خود می توانند پیش قدم باشند.
روانشناس 

آموزش جوانان و نوجوانان با مسائل جنسی،  بايدها و نبايدها

یک روانشناس درباره معایب و مزایای نگهداری از کودک توسط مادربزرگ ها و پدربزرگ ها 
توضیحاتی داد.

توسط  از کودکان  نگهداری  مزایای  و  معایب  درباره  و مشاور  روانشناس  بهزادپور  سمانه 
مادربزرگ ها اظهار کرد: باتوجه به تغییر شرایط جامعه امروز زنان نیز همپای مردان حتی زمانی 
که فرزندشان متولد می شود کار می کنند. این روانشناس بیان کرد: گاهی برخی از والدینی که 
شاغل هستند به دلایل مختلفی فرزند خود را به پدربزرگ و مادربزرگ می سپارند و این مسئله 
که آیا این کار درست است یا نه برای همه یكسان نیست. وی ادامه داد: گاهی مادربزرگ و 
پدربزرگ از نظر سنی جوان هستند و به هنگامی که والدین کودک حضور ندارند با نوه خود 
مشغول بازی می شوند، چراکه کودک نیاز به بازی دارد و این نكته خوبی است. بهزادپور با بیان 
اینكه مادربزرگ ها و پدربزرگ ها نمی توانند جای پدر و مادر را بگیرند، افزود: والدین باید بدانند 
کیفیت رابطه خود را با فرزندانشان حفظ کنند و جاه طلبی های شغلی خود را کم کنند تا زمان 
بیشتری را با فرزندشان سپری کنند. این روانشناس اضافه کرد: مادران باید زمان هایی که با 
کودک خود هستند با فرزندانشان بازی و او را نوازش کنند تا کودک حضور مادر را حس کند، 
همچنین مادر می تواند به هنگام حضورش در محل کار از طریق تماس تصویری به کودک 
خود بفهماند که حتی از محل کار هم به فكر اوست. وی افزود: گاهی اوقات زوجین از نظر 
مالی قادر به سپردن کودک خود به مهدکودک نیستند و در این شرایط مجبورند از پدر و مادر 

خود برای نگهداری از فرزندشان کمک بگیرندف در حالی که سنی از پدر و مادرشان گذشته 
و توانایی بازی و برقراری ارتباط با نوه خود را ندارند، لذا در این موقعیت نقش والدین پررنگ تر 
می شود و باید وقت بیشتری را با کودک خود سپری کنند. بهزادپور ادامه داد: نكته قابل توجه 
چند تربیت شدن کودک است، چراکه گاهی پدر بزرگ ها و مادر بزرگ ها برخلاف قوانین والدین 
کودک با او رفتار می کنند و در برخی از مواقع خواسته های نا به جا کودک را برآورده می کنند، 
در چنین موقعیتی والدین باید قوانین خود را در زمینه تربیت فرزندشان به مادر و پدر خود بیان 
کنند تا کودکشان دچار چند تربیتی نشوند. این روانشناس درباره فاصله بین نسل ها گفت: 
البته آشنایی کودک با تجارب پدربزرگ و مادربزرگ مفید است، چراکه در ارتباط با پدربزرگ و 
مادربزرگ تجارب تازه ای کسب می کند. بهزادپور تصریح کرد: به طور قاطع نمی توان گفت که 
نگهداری از کودکان دارای مادر شاغل در مهد کودک ها بهتر از نگهداری توسط مادر بزرگ و 
پدربزرگ است، چراکه این مسئله بستگی به توانایی مادربزرگ ها و پدربزرگ ها دارد که چقدر 
می توانند ضمن رعایت قوانین والدین کودک با نوه خود بازی کنند. وی ادامه داد: پدربزرگ و 
مادربزرگی که بیمار هستند، توانایی برقراری ارتباط با کودک را ندارند و کودک در اغلب اوقات 
تمام وقتی که در خانه آن ها حضور دارد را جلوی تلویزیون سپری می کند )تلویزیون برای 
کودک زیر 2 سال ممنوع و برای 2 تا 5 سال نهایت 1 ساعت در روز است( که شرایط خوبی 

نیست و مهد کودک در چنین موقعیتی بهتر است.

مادران شاغل بخوانند؛

 کودک را به مهد بسپاريم يا مادربزرگ و پدربزرگ؟
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 روزانه با وقوع بیش از 700 تصادف جاده ای 50 نفر از هموطنانمان جان خود را از 
دست داده، تعداد زیادی مصدوم، برخی هم دچار معلولیت می شوند و اقتصاد کشور نیز 

چندین میلیارد خسارت مالی می بیند.
در سال گذشته بیش از 17 هزار نفر از هموطنانمان در تصادفات جاده ای جان خود را 
از دست داده اند و در نیمه اول امسال تعداد فوتی های تصادفات به نزدیک 10 هزار نفر 
رسید. برای درک بهتر فاجعه تصادفات جاده ای می توان به همین جمله بسنده کرد که 
در روز تنظیم این گزارش حدود 50 نفر از مردم کشورمان در پی تصادفات جاده ای جان 

خود را از دست دادند و تقریبا هزار نفر هم مجروح شدند.
هر چند که خسارت روحی و عاطفی برآمده از این تصادفات را نمی توان ارزش گذاری 
کرد، اما از خسارت های مالی آن هم نمی توان به راحتی گذشت. طبق گزارش ارایه شده 
از سوی »ایرج محمدفام« عضو شورای عالی حفاظت فنی و بهداشت کار، اقتصاد ایران 
روزانه از تصادفات جاده ای 97 میلیون دلار خسارت می بیند و این رقم نزدیک به 8 درصد 

تولید ناخالص ملی است که تقریبا با خسارت ناشی از تحریم ها برابری می کند.
در سال 2018 هر 24 ثانیه یک نفر در جاده های جهان به دلیل تصادفات کشته شد 
که  به ازای هر 100 هزار نفر در کشورها، سهم سوئد 2.49 و سهم هلند 2.81 و آلمان 
3.54 است و این رقم در نیوزیلند به 5.74 ، در ترکیه به 8.85 و در آمریكا 10.04 است. 
اما تلفات بیشتر مربوط به مصر با 14.46، هند با 22.51 و در ایران  32.30 و بعد از آن 

در زیمبابوه 75.02 است.
در حالی که در دنیا به ازای هر 10 هزار خودرو 9 نفر کشته می شود، در ایران این رقم 
به 37 نفر رسیده است. این تعداد تصادفات هزینه  سرسام آوری را به کشور تحمیل کرده و 
بخش قابل توجهی از بودجه کشور را می بلعد. هر چند در سال های گذشته دستگاه های 
مختلف با همكاری یكدیگر و فرهنگ سازی رعایت اصول رانندگی موفق شدند بیش از 
11 هزار کشته و قربانی تصادفات را کاهش دهند، اما با افزایش تعداد خودروهای پلاک 

شده، دستگاه ها از رشد دوباره نمودار تصادفات ابراز+ نگرانی کرده اند. 
به طور کلی هزینه های اقتصادی و اجتماعی تصادفات رانندگی شامل 6 بخش است: 

هزینه اشیای منهدم شده یا خسارت دیده؛ هزینه جراحات جسمانی؛ هزینه اوقات 
تلف شده و از بین رفته؛ هزینه درد، غم، جراحات روانی و صدمات روحی؛ هزینه جان 
افراد فوت شده؛ هزینه معلولیت های دائمی و هزینه های اداری است که کشورمان در 
این شرایط اقتصادی تاب و تحمل ادامه جبران این خسارت ها را ندارد. از سوی دیگر هر 
سرپرست خانواری که در این تصادفات از دست می رود احتمال اضافه شدن آن خانوار به 
نهادهای حمایتی افزایش می یابد و هزینه های دولت هم افزایش می یابد. این در حالی 
است که در کشورهای همسایه تنها با فرهنگ سازی در بخش رانندگی میزان تصادفات 

به شدت کاهش یافته است.  
بر اساس گزارشهای جهانی، تصادف جزیی که منجر به صدمه و جراحت نشود به طور 
میانگین بین 500 تا 1000 دلار هزینه دارد و اگر این تصادف منجر به آسیب جسمی و 
جراحات و در نهایت مرگ افراد شود خسارتها به 5 هزار دلار هم میرسد. حالا این رقم در 
ایران یک بار در سال 92 چیزی بیش از یک میلیارد تومان و در سال گذشته 3 میلیارد 
تومان اعلام شد که البته با احتساب نرخ تورم در این مدت امروز این عدد بیشتر هم 

شده است.   
معلولیت 1۰ هزار ایرانی در تصادفات نیمه اول امسال

»محمد بخارایی« رییس انجمن جمعیت طرفداران ایمنی راه های کشور در گفت وگو 
با پژوهشگر ایرنا درباره میزان خسارت های واردآمده به اقتصاد کشور ناشی از وقوع 
تصادفات جاده ای گفت: در ایران در سال تقریبا 700 هزار فقره تصادف رخ می دهد که 

هزینه های اقتصادی و اجتماعی فراوانی را برای جامعه و کشور به دنبال دارد.
وی با تاکید بر اینكه در بخش مرگ و میرهای غیر طبیعی، تصادفات جاده ای دومین 
عامل مرگ ایرانیان است، اظهار داشت: پس از سكته قلبی، دومین عامل مرگ و میر در 
کشورمان، تصادفات جاده ای محسوب می شود، این در حالی است که در سایر کشورها 

از جمله کشورهای همسایه، تصادفات جاده ای پنجمین عامل مرگ و میر است.
بخارایی با اشاره به آمار تعداد کشته های تصادفات جاده ای در 6 ماه ابتدای امسال 
ادامه داد: طبق آمارهای رسمی، 9 هزار و 340 نفر از هموطنانمان در نیمه اول امسال 

در تصادفات جاده ای جان خود را از دست داده اند که این آمار در مقایسه مدت مشابه در 
سال گذشته بدون تغییر بوده است.

میزان خسارت هر  درباره  راه های کشور  ایمنی  انجمن جمعیت طرفداران  رییس 
تصادف منجر به فوتی گفت: طبق برآوردهای انجام شده کشته شدن هر هموطنمان 
در تصادفات جاده ای خسارت یک تا یک و نیم میلیاردی به اقتصاد کشور وارد می کند 
که این تنها خسارت ناشی از کشته شدن افراد است و خسارت وارد آمده به وسایل نقلیه، 

جاده و ... در این رقم محاسبه نشده است.
وی درباره مبنای این رقم اعلام شده اظهار داشت:هر چند که نمیتوان جان یک انسان 
را ارزش گذاری کرد، اما این عدد به دست آمده حاصل از احتساب هزینه های ملی از 
جمله هزینه تحصیل، بیمه،  اشتغال و ... است که در مجموع هزینه های ملی صرف شده 

برای رشد و تعالی افراد محسوب می شود.
بخارایی تاکید کرد: موضوع مهم این است که حدود 70 درصد متوفیان تصادفات 
جاده ای را مردان تشكیل می دهند که اغلب آنها نان آور و سرپرست خانوار هستند که در 
نبود این افراد در کنار خسارت های روحی و عاطفی، درآمد خانواده هم به شدت کاهش 
پیدا میكند و فقر توسعه می یابد. به طوری که  سالانه یک میلیون نفر پس از وقوع سانحه 

رانندگی دچار فقر شدید می شوند.     
رییس انجمن جمعیت طرفداران ایمنی راه های کشور افزود: به طور میانگین روزانه بین 
50 تا 55 نفر در تصادفات جاده ای جان خود را از دست می دهند که حداقل خسارت 

وارد آمده ناشی از این تصادفات روزانه 55 میلیارد تومان تنها به دلیل فوت افراد است.
بخارایی با اشاره به جمعیت قابل توجه معلولین، مجروحین و ازکارافتاده های ناشی 
از وقوع تصادفات جاده ای گفت: به طور تقریبی 20 برابر تعداد کشته های تصادفات 
پی  در  نفر  هزار  امسال 180  اول  ماه  در 6  که  است  مجروحین  جمعیت  جاده ای، 
تصادفات مجروح شده اند و در بازه 6 ماهه 10 هزار معلول از تصادفات  جاده ای به جا 
مانده اند که خسارت وارد آمده به اقتصاد در ازای هر معلولیت بعد از تصادف بیش از یک 

میلیارد تومان است.
وی افزود: تنها در سال گذشته از تصادفات جاده ای 367 هزار مجروح به جا ماند به 
عبارت دیگر هر روز شاهد مصدومیت 1000 نفر از مردم کشورمان در تصادفات  جاده ای 

بودیم.
رییس انجمن جمعیت طرفداران ایمنی راه های کشور ادامه داد: میزان خسارت وارد 
آمده به اقتصاد از تصادفات جاده ای بین 4 تا 7 درصد از تولید ناخالص ملی برآورد شده 
است که البته هنوز مطالعات دقیقی در این باره انجام نشده اما کارشناسان و مسئولان بر 

این باورند حداقل آن به اندازه 4 درصد از تولید ناخالص ملی است.  
راهکارهای ساده اما موثر در کاهش تصادفات

زیاد،  سرعت  عامل  چهار  راهور  پلیس  و  وشهرسازی  راه  وزارت  گزارش های  طبق 
خواب آلودگی،  حواس پرتی و عجله از عوامل اصلی وقوع تصادفات جاده ای به حساب 
می آیند که دو عامل خواب آلودگی و حواس پرتی با حداقل هزینه قابل مهار هستند. 
یكی از مهمترین عامل کاهش تصادفات در این چند سال اخیر در ایران افزایش تعداد 
استراحتگاه ها و مجتمع های بین راهی در مسیرهایی به ویژه مسیرهای کویری و بیابانی 

که جذابیت بصری بالایی ندارند، بوده است.
دولت با ارایه مشوقهایی به بخش خصوصی توانست تعداد مجتمع های بین راهی را 
به هزار و 140 مجتمع در سطح کشور برساند. این در حالی است که در گذشته ساخت 
این مجتمع ها و استراحت گاه ها مورد توجه نبود و اهمیت آن در کاهش تصادفات درک 

نشده بود.
یكی دیگر از راهكارهای بیهزینه در کاهش تصادفات و هزینه های ناشی از آن، رواج 
فرهنگ استفاده نكردن از تلفن همراه در حین تصادفات رانندگی است. به طوری که 
طبق گزارش پلیس راهنمایی و رانندگی کشور، استفاده از موبایل در حین رانندگی عامل  
وقوع 20 درصد از تصادفات در کشور است و مهار این 20 درصد هیچ هزینه ای نه برای 

مردم و نه برای دولت ندارد.

گزارشی از خسارات تصادفات جاده ای؛

لزوم اصلاح سیاست های حمايتی از تولیدتا کی باید تصادف جاده ای هم جان بگیرد و هم مال بستاند؟

 همراه با واقعی ترشدن قیمت دلار سیاست های حمایتی از تولید داخلی باید بطور 
جدی مورد باز بینی واقع شود و دیوان سالاری پیچیده ناشی از اکثر این سیاستگذاری ها 

خاتمه یابد.
در زمانی که قیمت دلار بصورت غیرواقعی پایین نگه داشته شده بود دولت مجبور بود 
ساز و کارهای حمایتی برای تولیدکنندگان، نظیر ممانعت از واردات محصولات مشابه، 
قائل شود تا آنها بتوانند به حیات خود ادامه دهند. اما با افزایش قیمت دلار و واقعی تر 
شدن آن دیگر نه تنها به این نوع حمایت ها نیازی نیست، بلكه با حذف آنها می توان به 

ایجادکیفیت بیشتر تولیدات داخلی کمک کرد.
 نمونه بارز آن خودروسازان هستند. وضع حقوق گمرکی ٣٠٠ درصدی برای واردات 
از خودروسازان داخلی زمانی توجیه داشت که  خودروهای خارجی جهت حمایت 
قیمت دلار حوالی ٤٠٠٠ تومان نگه داشته شده بود. با دلار ١٢٠٠٠ تومانی دیگر نه تنها 
توجیهی برای آن وجود ندارد، بلكه تداوم آن خودروسازان ایرانی را تنبل تر و بی انگیزه تر 

برای ارتقاء کیفیت خود می کند.
 در حقیقت افزایش قیمت دلار به خودی خود فضای حمایتی قابل توجهی را برای 
تولیدکنندگان ایرانی که در مقایسه با رقبای خارجی خود دستمزدهای بسیار کمتر 

پرداخت می کنند و از سوخت و برق و آب بسیار ارزانتر بهره می برند فراهم کرده است.
باید دقت کرد که دستمزد یک کارگر در چین این روزها حداقل حدود ٣ برابر ایران 
است و قیمت برق صنعتی در آن دیار حداقل ٥ برابر ماست. در وزارت صنعت معدن 
تجارت سازوکارهای پیچیده ای برای تشخیص اینكه آیا موضوع یک درخواست وارداتی 
مشابه ایرانی دارد یا نه وجود دارد که اغلب بسیار زمان بر و برای فعالان اقتصادی نا امید 

کننده است.
با دلار ١٢٠٠٠ تومانی خود بخود باید تولیدکنندگان داخلی بتوانند محصولات خود را 
بسیار ارزانتر از رقبای خارجی تولید کنند. بگونه ای که برای خریدار صرف نكند مشابه 
خارجی آن محصول را وارد کند.  اگر تولید کننده ایرانی در فضای دستمزد بسیار کمتر و 
مخارج پایین تر نمی تواند با مشابه خارجی رقابت کند، این مشكل اوست که باید برایش 
فكری بكند. حمایت بیشتر از این تولید کننده با وضع ممانعت های وارداتی و غیره تنها 
به معنی نابودی هر انگیزه ای در او برای بهبود کمی و کیفی تولیداتش خواهد بود. قرار 
نیست تولیدکنندگان محصولات بی کیفیت حمایت شوند و باید این حمایت ها تنها 

محدود به ایجاد امكان رقابت با تولید کنندگان خارجی باشد.
 با دلار ١٢٠٠٠ تومانی بخودی خود این امكان رقابت فراهم شده و نیازی برای حمایت 
بیشتر نیست. در حقیقت دولت می تواند در فضای دلار ١٢٠٠٠ تومانی بسیاری از 
فرایندهای پیچیده اداری برای حمایت بیش از اندازه از تولید را کلًا بر دارد و فضای 

کسب و کار را ساده تر، کم فسادتر و چابک تر کند.
فعال اقتصادی بخش خصوصی

مرکز آمار اعلام کرد

جزئیات نرخ تورم استانها در آبان ماه
 مرکز آمار ایران ضمن انتشار جزئیات نرخ تورم استانها در آبانماه،اعلام کرد: بیشترین 
نرخ تورم ماهانه خانوارها مربوط به کهگیلویه با 2،3 درصد افزایش و کمترین آن سمنان 

با 0.7 درصد افزایش است.
براساس اعلام مرکز آمار      در  آبان ماه 1398 عدد شاخص کل برای خانوارهای کشور 
)100=1395( به 187،8 رسید که نسبت به ماه قبل 1.6 درصد افزایش نشان می دهد. 
در این ماه بیشترین نرخ تورم ماهانه خانوارهای کشور مربوط به استان کهگیلویه و بویر 
احمد با 2.3 درصد افزایش و کمترین نرخ تورم ماهانه مربوط به استان سمنان با 0.7 
درصد افزایش است. درصد تغییر شاخص کل نسبت به ماه مشابه سال قبل )تورم نقطه 
به نقطه( برای خانوارهای کشور 27 درصد است. بیشترین نرخ تورم نقطه به نقطه مربوط 
به استان ایلام )33.3 درصد( و کمترین آن مربوط به استان آذربایجان غربی )21.2 
درصد( است. نرخ تورم دوازده ماهه منتهی به آبان ماه 1398 برای خانوارهای کشور به 
عدد 41.1 درصد رسید. بیشترین نرخ تورم دوازده ماهه مربوط به استان ایلام )49.8 

درصد( و کمترین آن مربوط به استان قم )35.6 درصد( است.
خانوار شهری

به   )1395=100( شهری  خانوارهای  برای  کل  شاخص  عدد  ماه 1398  آبان  در 
187،0 رسید که نسبت به ماه قبل 1.5 درصد افزایش نشان می دهد. در این ماه 
بیشترین نرخ تورم ماهانه خانوارهای شهری مربوط به استان های گلستان و کهگیلویه 
و بویراحمد با 2.2 درصد افزایش و کمترین نرخ تورم ماهانه مربوط به استان خراسان 
جنوبی با 0.6 درصد افزایش است. درصد تغییر شاخص کل نسبت به ماه مشابه سال 
قبل )تورم نقطه به نقطه( برای خانوارهای شهری کشور 27.0 درصد است. بیشترین 
نرخ تورم نقطه به نقطه خانوارهای شهری مربوط به استان ایلام )32.2 درصد( و کمترین 
آن مربوط به استان آذربایجان غربی )21.9 درصد( است. نرخ تورم دوازده ماهه منتهی 
به آبان ماه 1398 برای خانوارهای شهری به عدد 40.3 درصد رسید. بیشترین نرخ تورم 
دوازده ماهه مربوط به استان ایلام )49.0 درصد( و کمترین آن مربوط به استان فارس 

)34.4 درصد( است.
خانوار روستایی

در آبان ماه 1398 عدد شاخص کل برای خانوارهای روستایی )100=1395( عدد 
192 را نشان می دهد که نسبت به ماه قبل 1.8 درصد افزایش داشته است. در این 
ماه بیشترین نرخ تورم ماهانه خانوارهای روستایی مربوط به استان ایلام با 3.2 درصد 

افزایش و کمترین نرخ تورم ماهانه مربوط به استان بوشهر با 6.0 درصد افزایش است.
درصد تغییر شاخص کل نسبت به ماه مشابه سال قبل )تورم نقطه به نقطه( برای 
خانوارهای روستایی 27.3 درصد است. بیشترین نرخ تورم نقطه به نقطه مربوط به 
استان ایلام )38.1 درصد( و کمترین آن مربوط به استان سیستان و بلوچستان )18 
درصد( است. نرخ تورم دوازده ماهه منتهی به آبان 1398 برای خانوارهای روستایی به 
عدد 45.1 درصد رسید. بیشترین نرخ تورم دوازده ماهه مربوط به استان ایلام )53.7 

درصد( و کمترین آن مربوط به استان های البرز و قم )39.9 درصد( است.
  

عضو کمیته فقهی بورس:

اوراق وديعه تا پايان سال منتشر خواهد شد
 عضو کمیته فقهی بورس گفت : وقتی دولت نمی تواند نقدینگی را مهار کند، باعث 
زیان مردم می شود چراکه ارزش دارایی ها کاهش پیدا می کند و طبق شرع این اقدام 

حرام است و دولت باید نسبت به جبران زیان مردم اقدام کند.
غلامرضا مصباحی مقدم در پنجمین همایش مالی اسلامی از انتشار اوراق ودیعه تا قبل 
از پایان امسال خبر داد و گفت: اوراق ودیعه در راستای انقباض نقدینگی است و می تواند 
باعث مهار نقدینگی در کشور شود. وی ادامه داد: ساز و کار اوراق ودیعه به این نحو است که 
مردم به مدت شش ماه تا یک سال نقدینگی خود را نزد بانک مرکزی به امانت می گذارند و 
بانک مرکزی موظف است هم ارزش دارایی مردم را حفظ کند هم فیزیک دارایی متقاضیان 
را. عضو تشخیص مصلحت نظام با تاکید بر اینكه هرگونه نقص در مال مردم موجب ضمان 
شرعی می شود، گفت: وقتی دولت نمی تواند نقدینگی را مهار کند، باعث زیان مردم 
می شود چراکه ارزش دارایی ها کاهش پیدا می کند. وی تاکید کرد: طبق شرع، این اقدام 
حرام است و دولت باید نسبت به جبران زیان مردم اقدام کند. وی افزود: رشد نقدینگی 
دائما اتفاق می افتد و هر سال شاهد رشد 25 درصدی نقدینگی هستیم که این باعث 
کاهش ارزش مال مردم می شود. دولت در این شرایط ضامن مال مردم است و باید این 
زیان را جبران کند. مصباحی مقدم گفت: افزایش نرخ بنزین و نرخ ارز هر سه سال یک 
بار در کشور ما رخ می دهد که نباید این اتفاق بیفتد. اگر دولت نمی تواند نقدینگی را مهار 
کند باید بتواند خسارت مردم را جبران کند. عضو تشخیص مصلحت نظام با بیان اینكه 
کمیته فقهی بورس 13 سال گذشته با همكاری آقای صالح آبادی شروع به کار کرد گفت: 
ابزارهای مالی، اسلامی امروز به صورت گسترده در اقتصاد کشور به کار گرفته می شود 
که یكی از موثرترین این ابزارها اسناد خزانه اسلامی است که بخش رقم قابل توجهی از 
بودجه عمومی دولت اتكا به اسناد خزانه اسلامی دارد. عضو کمیته فقهی بورس با بیان 
اینكه امروز 24 کشور در دوره های آموزشی ایران برای معرفی ابزارهای اسلامی حضور 
دارند گفت: این افتخار برای کشورمان محسوب می شود که از سایر کشورها برای آموزش 
ابزارهای اسلامی در ایران حضور می یابند. مصباحی مقدم با اشاره به شروع به کار شورای 
فقهی بانک مرکزی گفت: هر چند که این شورا از 10 سال گذشته به صورت غیررسمی 
تشكیل شده بود و جایگاه مشورتی داشت اما شورای فقهی بانک از سال گذشته به صورت 
رسمی و قانونی شروع به کار کرد و امروز تمام مصوبات آن لازم الاجرا است. وی افزود: یكی 
از مصوبات شورای فقهی بانک مرکزی روش استمهال بدهی های بانكی بدون ربا است که 
منتشر شده و توسط بانک مرکزی به تمام بانک ها ابلاغ شده است. این عضو تشخیص 
مجمع مصلحت با توضیح سازوکار اوراق ودیعه اظهار داشت: در جلسات سران سه قوه که 
تصمیمات خاص در این جلسات گرفته می شود تصمیم به انتشار اوراق ودیعه گرفته شده 
که ابزاری برای اجرای سیاست بازار باز در اقتصاد کشور است. وی تاکید کرد: برای بازار باز 
ابزار مالی همراه با ربا وجود دارد اما ما نمی توانیم تسلیم این بازار مالی شویم به همین دلیل 
ابزار ودیعه طراحی و تدوین شد. مصباحی مقدم با بیان اینكه در شرایط تورمی که ارزش 
پول کاهش پیدا می کند اوراق ودیعه می تواند ابزاری برای حفظ ارزش پول باشد گفت:  بر 
اساس سازوکار این اوراق، سرمایه گذاران در این اوراق می توانند از کاهش ارزش واحد پول 
خود در دوره تورم جلوگیری کنند. عضو کمیته فقهی بورس ادامه داد: پول تنها کالایی 
است که می تواند جای تمام  کالاها را بگیرد و ارزش مبادله ای آن قابل تفكیک نیست. تمام 
اقدامات دولت که موجب کاهش ارزش پول شود باید برای مردم قابل جبران باشد بنابراین 
برای تحقق این هدف اوراق ودیعه طراحی شده است و این اوراق می تواند نقدینگی را 
منتقرض کند. مصباحی مقدم تاکید کرد: امروز می توانیم مدعی شویم ابزار مالی در ایران 
فاقد شبهه است و نه اشكال و در هر جایی که شاهد شبهه در ابزار مالی شویم آن رویه 
متوقف خواهد شد امیدواریم روزی بتوانیم بگوییم جریان مالی و پولی هم فاقد شبهه است.

 قائم مقام وزیر صنعت در امور بازرگانی گفت: ظرفیت تجاری اوراسیا با ایران بیش از 30 میلیارد دلار است که در حال حاضر میزان 
آن تنها 2.6 میلیارد دلار برآورده می شود که معادل 0.3 درصد از کل ظرفیت موجود است.

حسین مدرس خیابانی دیروز در همایش سازمان توسعه تجارت ایران با هدف شناسایی ظرفیت های تجاری با اوراسیا اظهار کرد: 
اهمیت پیوستن به اتحادیه اوراسیا آنقدر زیاد است که ایران برای عضویت در این اتحادیه از سال 2015 کار خود را آغاز کرد.

وی ادامه داد: توان قابل توجه کشورهای عضو اوراسیا در تولید نفت، گاز و انرژی این کشورها را تبدیل به یک قطب بزرگ در منطقه 
کرده است. مدرس خیابانی با تاکید بر اینكه تا سه سال آینده به هدف تجارت آزاد با کشورهای اوراسیا دست پیدا می کنیم، افزود: 
تجارت با اوراسیا و توافقنامه های به امضا رسیده با کشورهای عضو این اتحادیه، با هدف ارتقاء سطح تبادلات تجاری بین ایران و 

کشورهای عضو انجام گرفته که نتایج آن استفاده از ظرفیت های تجاری بالای موجود در حوزه اوراسیا است.
وی توان تبادل تجاری ایران با اوراسیا را بیش از 30 میلیارد دلار عنوان کرد.

قائم مقام وزیر صنعت در امور بازرگانی گفت: در حال حاضر سطح تبادل تجاری ایران با کشورهای اوراسیا تنها 2.6 میلیارد دلار 
معادل 0/3 درصد موجود است که می توان آن را به عددی بسیار بالاتر ارتقاء داد.

مدرس خیابانی با تاکید بر اینكه توافقنامه به امضا رسیده با اتحادیه اروپا باعث ارتقاء چشمگیر تبادلات تجاری ما خواهد شد، افزود: 
برخی از کالاهایی که در این توافقنامه در لیست تجاری بین دو طرف قرار گرفته سیمان، مس، خرما، فرش، صنایع تبدیلی و... 
هستند. وی بیشترین تبادل تجاری حال حاضر ایران با کشورهای عضو اتحادیه اوراسیا را مربوط به روسیه دانست و گفت: در حال 
حاضر بیش از 50 درصد تبادلات تجاری ایران با اتحادیه اوراسیا مربوط به کشور روسیه می شود که در این میان بیشترین تبادلات، 
محصولات کشاورزی هستند. قائم مقام وزیر صنعت در امور بازرگانی ابراز امیدواری کرد: با توافق انجام شده سطح تبادل تجاری در 

حوزه صنعتی و معدنی نیز افزایش داشته باشد.
مدرس خیابانی اضافه کرد: برای توسعه سطح تبادل تجاری لازم است زیرساخت های مورد نیاز آن مانند حمل و نقل، ترانزیت، رفع 

موانع محیط زیستی و بهداشت و سلامت فراهم شود.
وی همچنین شفاف سازی در قابلیت دو طرف را از ضروریات توسعه تجاری با اعضای اتحادیه اوراسیا عنوان کرد و افزود: برای این 

منظور باید بخش خصوصی و بازرگانان طرف های تجاری در عرصه حضور داشته باشند.
قائم مقام وزیر صنعت در امور بازرگانی تعداد کالاهایی که در توافقنامه شامل تعرفه ترجیحی گمرکی شدند را 862 قلم کالا برشمرد 
و افزود: در نظر گرفتن تعرفه ترجیحی گمرکی موجب می شود که ظرفیت های جدید در حوزه کالا و خدمات برای کشورهای عضو 
فراهم شود. مدرس خیابانی با بیان اینكه این اتحادیه قصد دارد تا دلار را از مبادلات خود حذف کند، اظهار کرد: برای تسهیل در 

مبادلات تجاری طرفین از ارزهای رسمی برای مبادلات به کار گرفته خواهد شد.
وی افزود: همچنین برای افزایش تسهیل در مبادلات، مكانیزم تهاتر کالا به کالا در نظر گرفته خواهد شد.

قائم مقام وزیر صنعت در امور بازرگانی از دیگر ظرفیت های موجود در توافقنامه با اتحادیه اوراسیا تسهیل در صدور روادید، اعطای 
خدمات برای توریست سلامت و راه اندازی پرواز مستقیم بین کشورهای عضو عنوان کرد.

مدرس خیابانی با اشاره به تشكیل کارگروه اوراسیا توسط سازمان توسعه تجارت گفت: این کارگروه می تواند زمینه حضور اعضای 
اتحادیه اوراسیا را در کشور میسر کرده و طرفین توافقنامه می توانند نماینده دائمی در این کارگروه داشته باشند.

قائم مقام وزیر صمت در امور بازرگانی:

ظرفیت تبادل تجاری اوراسیا با ايران 30 میلیارد دلار است
بازار طلا و سكه در روزهای اخیر با رشد قیمتی همراه شده است، اما رییس اتحادیه طلا و جواهر تهران هشدار می دهد که با توجه 
به وابستگی قیمت طلا به دلار، در صورت موفقیت بانک مرکزی در بازگرداندان آرامش به بازار ارز و افت قیمت دلار، بازار طلا نیز با 

ریزش قیمت مواجه خواهد شد.
بازار طلا و سكه از 24 آبان ماه و پس از آغاز سهمیه بندی بنزین دچار تلاطم شد به طوری که قیمت ها روندی افزایشی داشته و سكه 

حدود 350 هزار تومان افزایش قیمت یافت.
بر این اساس قیمت سكه تمام بهار آزادی طرح جدید که در 23 آبان ماه )یک روز پیش از آغاز سهمیه بندی بنزین( حدود چهار میلیون 

تومان فروخته می شد، دیروز به چهار میلیون و 350 هزار تومان افزایش یافت.
هر مثقال طلای آبشده نیز در این مدت افزایش قیمت 140 هزار تومانی را به ثبت رساند، به طوری که بهای هر مثقال طلا از حدود 

یک میلیون و 770 هزار تومان در 23 آبان ماه به یک میلیون و 908 تومان در روز گذشته )9 آذر( رشد کرد.
سهمیه بندی بنزین از بامداد 24 آبان آغاز شد که بر اساس آن، قیمت بنزین معمولی سهمیه ای هر لیتر 1500 تومان و قیمت بنزین 

معمولی غیرسهمیه ای به ازای هر لیتر 3 هزار تومان تعیین شد.
سایه دلار بر بازار طلا

رییس اتحادیه طلا و جواهر تهران در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایرنا درباره تلاطم های اخیر بازار طلا و سكه، اظهار داشت: 
قیمت ها به علت افزایش قیمت دلار، رشد کرده است. »ابراهیم محمدولی« اضافه کرد: قیمت طلا و سكه، تاثیر مستقیمی از 
نوسانات نرخ دلار دارد به طوری که افزایش قیمت دلار باعث رشد قیمت طلا می شود. وی ادامه داد: اعتراضات و بی ثباتی هایی که 
پس از سهمیه بندی بنزین شكل گرفت نیز باعث ایجاد فضای منفی در جامعه شده و در افزایش قیمت طلا و سكه بی تاثیر نبوده است.
رییس اتحادیه طلا و جواهر تهران اضافه کرد: امیداوریم شرایط بازار همانند دو هفته پیش شده و آرامش برقرار شود، زیرا در ثبات 

اقتصادی فضای معاملاتی مثبتی برقرار شده و خریداران و فروشندگان در شرایط بهتری اقدام به خرید و فروش می کنند.
وی با ذکر مثالی گفت: »بازارهای اقتصادی مانند پرنده  است که در صورت وجود آرامش و امنیت، به زمین نشسته و دانه می خورند، 

اما هرگونه ناامنی و بی ثباتی، آنها را فراری می دهد.«
حباب سکه به 1۰۰ هزار تومان افزایش یافت

رییس اتحادیه طلا و جواهر تهران با اشاره به افزایش قیمت ها گفت: قیمت سكه تمام بهار آزادی دیروز به چهار میلیون و 350 هزار 
تومان رسید؛ بهای هر مثقال طلای آبشده نیز تا یک میلیون و 910 تومان نیز بالا رفت که البته در ساعات پایانی معاملات به یک 

میلیون و 980 هزار تومان کاهش یافت.
محمدولی گفت: حباب سكه در حدود دو هفته پیش و قبل از نوسان های اخیر به صفر رسیده بود و گاهی اندکی بالاتر می رفت، اما 

دیروز میزان حباب سكه به 95 تا 100 هزار تومان رسید.
رییس اتحادیه طلا و جواهر تهران درباره چشم انداز بازار طلا و سكه گفت: درشرایط کنونی پیش بینی مسیر حرکت بازار طلا و 

سكه دشوار است.
وی ادامه داد: اما در صورتی که بانک مرکزی بتواند دوباره بازار ارز را به ثبات رسانده و عرضه و تقاضا را کنترل کند، قیمت طلا و سكه 

نیز به وضعیت قبل از نوسانات اخیر )هفته سوم آبان( باز می گردد.

رییس اتحادیه طلا و جواهر تهران  مطرح کرد

بازار طلا و سکه در انتظار ريزش قیمت ها

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالكانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشكیلی طبق 
قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
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حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از محمد دارابی و اسداله سعادت زینی برابر 12874 )م الف4043(

فرزند  رفیعی  قربان  آقای  پرونده کلاسه 1396114430002001413  به  مربوط  رای شماره 139860330002020618   -2
غلامعلی در ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 50 مترمربع پلاک شماره فرعی از 2181 اصلی واقع در قم 

بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از وراث سید محمد رضویان )م الف4042(
3- رای شماره 139860330002019308 مربوط به پرونده کلاسه 1392114430002003453 آقای اروجعلی طالبی آرباطان 
فرزند علی اکبر در قسمتی از/ ششدانگ قطعه زمین به مساحت 114/80 متر مربع پلاک شماره فرعی از 1852 اصلی واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از فاطمه پناهنده – توسط احمد و ابوالقاسم - )م الف 4041(

4- رای شماره 139860330002014790 مربوط به پرونده کلاسه 1397114430002000920 آقای فتح اله سلیمی فرزند 
فضل اله در قسمتی از ششدانگ به مساحت 25. 145 مترمربع پلاک شماره . فرعی از 2147 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 

اداره دو قم خریداری طی سند مالكیت مشاعی صادره در صفحه 358 دفتر 361 ذیل ثبت 67179)م الف4053(
وفائی  جواد  محمد  آقای  کلاسه 1397114430002001418  پرونده  به  مربوط  شماره 139860330002018102  رای   -5
زواریانی فرزند اسمعیل در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 95/58 مترمربع پلاک شماره .  فرعی 
از 744 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند مالكیت مشاعی به نام محمد جواد وفایی زواریانی ثبت 

شده در صفحه 1 دفتر 1)م الف4052(
6- رای شماره 139860330002018412 مربوط به پرونده کلاسه 1397114430002001235 آقای محمد بابایی فرزند علی 

در سه دانگ از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 111/58 مترمربع پلاک شماره 1766 اصلی واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری از بتول کاظمی )م الف4049(

7- رای شماره 139860330002018355 مربوط به پرونده کلاسه 1392114430002002899 آقای علی بابائی فرزند علی اکبر 
در سه دانگ از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت58. 111 مترمربع پلاک شماره  فرعی از1766  اصلی 

واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریدای از بتول کاظمی )م الف 4048( 
8- رای شماره 139860330002019702 مربوط به پرونده کلاسه 1393114430002000921 آقای شعبان فیض زاده فرزند 
عزیزاله در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 125/46 مترمربع پلاک شماره 1 فرعی از 1856 

اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از کبری موسوی حرمی )م الف4047(
9- رای شماره 139860330002022271 مربوط به پرونده کلاسه 1394114430002000948 آقای عباس غلامی رحمت 
آبادی فرزند محمدعلی در قسمتی از ششدانگ به مساحت 72 مترمربع پلاک شماره 2400 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 

اداره دو قم خریداری طی سند رسمی شماره 3961)م الف4050(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیكه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالكیت رسمی صادر گردد با توجه به 
عدم دسترسی به مالكین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 
2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یكماه پس 
از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم 

به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 13۹8/۰۹/11 
تاریخ انتشار دوم: 13۹8/۰۹/27
عباس پورحسنی حجت آبادی رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالكانه 
مفروزی متقاضیان پرونده های تشكیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان 

و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139860330001009468 شماره  رای    -1
ششدانگ  در  محمدعلی  فرزند  شیرخواه  علی  آقای   1397114430001001038
یک باب ساختمان به مساحت 101/04 مترمربع پلاک شماره 1100 فرعی از 11135 
اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع 

الواسطه از عبدالله توسلی. )م الف 4044(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139860330001010915 شماره  رای   -2
1398114430001000987 آقای حسینعلی اکبری کاشی فرزند محمد در ششدانگ 
یک باب ساختمان به مساحت 78/52 مترمربع پلاک شماره 11142 اصلی واقع در 
قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند قطعی 34002)م الف 

.)4045

کلاسه  پرونده  به  مربوط   139860330001011157 شماره  رای   -3
1398114430001000789 آقای محمد رمضان شاه فرزند غلامعلی در ششدانگ 
یک باب ساختمان به مساحت 150 مترمربع پلاک شماره  11561 اصلی واقع در قم 
بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند قطعی     32683)م الف 

)4046
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139860330001009633 شماره  رای    -4
1398114430001000373 آقای وحید مسجدسرائی فرزند جواد در ششدانگ یک 
باب ساختمان به مساحت 115/30 مترمربع پلاک شماره 11525 اصلی واقع در قم 
بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند قطعی 157710)م الف 

)4051
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139860330001011723 شماره  رای   -5
1398114430001001160 خانم معصومه سلطان آرانی فرزند ابراهیم در ششدانگ 
یک باب ساختمان به مساحت 150/08 مترمربع پلاک شماره 1فرعی از 11140 اصلی 

واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند قطعی 41899 
)م الف4054(

مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیكه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد 
مقرر سند مالكیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالكین مشاعی مراتب 
در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف 
مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه 
یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یكماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت 
به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره 
تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه 

متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 13۹8/۰۹/11 
 تاریخ انتشار دوم: 13۹8/۰۹/27
محمدرضا ادیبان- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

   آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

علی تابش *
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فوتبال ایران بر سر سه راهی

تیم ملی و کِشتی بدون ناخدا

 از آنچه می ترسیدیم، سرمان آمد. بالاخره نتایج ضعیف و دور از تصور تیم ملی، کار 
دست مرد بلژیكی داد و اکنون حضور دوباره و ادامه فعالیت مارک ویلموتس در رأس تیم 

ملی در هاله ای از ابهام قرار گرفته است.
آنچه از ویلموتس بلژیكی در همین دوران دیدیم، نشان می دهد او فردی خونسرد و 
درون گراست، مردی که با شعار فوتبال هجومی به تهران آمد و خیلی ها تصور می کردند 
بعد از بازی های دفاعی تیم ملی با کی روش، حالا با او می توانیم در فاز هجومی نیز خوب 
کار کنیم، رویایی که نه تنها به واقعیت تبدیل نشد، بلكه همان سیستم دفاعی قبلی را نیز 

از دست دادیم و گل های بدی را دریافت کردیم.
ویلموتس آمد تا صندلی داغ تیم ملی را پس از کی روش در اختیار بگیرد، او در دور 
رفت مرحله مقدماتی و در راه  جام جهانی 2022 قطر، دو نتیجه عجیب و دور از انتظار 
را به دست آورد. شكست برابر عراق و بحرین کافی بود تا حضورمان در جام جهانی و جام 
ملت های 2023 آسیا به اما و اگرها کشیده شود و باید دید آیا فوتبال ایران از این بحران 

به سلامت خارج خواهد شد یا خیر؟
چه بر سر تیم ملی آمد؟

تیم ملی فوتبال کشورمان 19 شهریورماه در اولین بازی خود در گروه سوم مقدماتی 
آسیا برابر هنگ کنگ به میدان رفت، بازی خارج از خانه ای که با نتیجه دو بر صفر به سود 
شاگردان ویلموتس به پایان رسید. 18 مهرماه در ورزشگاه آزادی با 14 گل و در یک بازی 
کاملًا یک طرفه، کامبوج را با شكستی سنگین بدرقه کردیم تا با اختلاف گل خوبی به 

مصاف بحرین برویم.
بازی با بحرین آن طور که ما انتظار داشتیم، پیش نرفت. نتیجه عجیب و شكست یک بر 
صفر برابر این تیم حاشیه خلیج فارس همه را شوکه کرد. باختیم و با این شكست رفتیم 
تا با پیروزی برابرعراق آن هم در کشوری ثالث، سه امتیاز شیرین را کسب کنیم تا شرایط 
به سود ما تغییر کند، اما این رویا نیز خیلی زود بر باد رفت و حاصل کار ما در خاک اردن 

شكستی دیگر و از دست رفتن سه امتیاز حساس بود.
عراق با 11 امتیاز در صدر جدول قرار دارد، بحرین با سه امتیاز بیشتر از تیم ایران در 
جایگاه دوم است و تیم ملی فوتبال کشورمان با تمام ستارگانی که در اختیار داشته تنها 
با 6 امتیاز در رده سوم، چشم به روزهای آینده دارد. هنگ کنگ و کامبوج هم که شانسی 

در این گروه ندارند، با پنج و یک امتیاز در رده های چهارم و پنجم قرار دارند.
اما این پایان کار نیست! ما دو بازی مهم و بسیار حساس با تیم های عراق و بحرین 
داریم؛ دو بازی که باید در ورزشگاه بزرگ آزادی در روزهای 15 و 20 خردادماه و در مقابل 
هواداران پرشور فوتبال ایران برگزار شود. کسب 6 امتیاز این بازی ها جدول را به نفع ما 
تغییر خواهد داد؛ به شرط آنكه این استرس حاکم بر تیم ملی بشكند و از نظر روانی نیز 

کادر فنی و هم بازیكنان به آرامش برسند.
بهترین گزینه برای صندلی داغ تیم ملی کیست؟

با توجه به شرایط کنونی تیم ملی، به نظر می رسد حضور دوباره ویلموتس در تهران نه به 
صلاح این مرد بلژیكی است و نه به سود فوتبال ما. حالا فدراسیون فوتبال بر سر سه راهی 

مانده تا صندلی داغ تیم ملی را به چه کسی بسپارد.
توقع از فوتبال ایران بالا رفته و طبیعی است همه نگاه ها به فدراسیون فوتبال و تصمیمی 
است که مسئولان این فدراسیون خواهند گرفت. به نظر می رسد مدیران فوتبال ایران 
حالا سه گزینه پیش رو دارند. گزینه اول ادامه همكاری با ویلتموس بلژیكی است. گزینه 
دوم حضور برانكو در ایران است و با توجه به شناختی که او از فوتبال ایران دارد، تنها 
گزینه خارجی که در این شرایط می تواند به ما کمک کند، همین مرد کروات است. با 
بررسی هایی که صورت گرفته به نظر می رسد حضور برانكو در ایران بیش از سایر گزینه ها 
محتمل است. مرد کروات در این روزها بدون جار و جنجال، با مسئولان کشورمان در 
گفت وگو است. برانكو ایوانكوویچ در صفحه شخصی خود عكسی با محمدرضا صادق، 
سفیر ایران در کرواسی منتشر کرده است، هر چند او موضوع را به گونه ای دیگر مطرح 
کرده، اما می توان پیش بینی کرد در این دیدار دوستانه در خصوص تیم ملی و وضعیت 

آینده مرد کروات هم گفت وگو شده باشد.
گزینه دیگر این است که یک مربی با تجربه و بهره مند از دانش روز، سكان هدایت تیم 
ملی را در دست بگیرد. در بین مربیان ایرانی اگر جانب داری به حساب نیاید می توان 
به نام هایی از جمله علی دایی، امیر قلعه نویی، حسین فرکی، یحیی گل محمدی و 
.... اشاره کرد. دایی هم کارآزموده است و هم در سطح بین المللی چهره ای شناخته 
شده به شمار می رود، امیر قلعه نویی تجربه بالایی دارد و هم از دانش خوبی بهره می برد. 
حسین فرکی باهوش و پرتلاش بوده و یحیی مربی جوان و خلاقی است؛ اما باید دید 
آیا مسئولان فوتبال کشورمان به سراغ گزینه خارجی می روند یا ترجیح می دهند کار را با 

یک مربی وطنی ادامه دهند.
البته یک موضوع مهم دیگر هم مطرح است، ما می توانیم در صورت رسیدن به جام 
جهانی قطر برای سكان هدایت تیم ایران تصمیم درستی بگیریم چرا که آن زمان هم 

فرصت کافی داریم و هم شرایط بسیار متفاوت است.
ویلموتس در توییتر چه نوشت

همان طور که گفتیم سرمربی ایران مردی آرام و به دور از حاشیه  است، حداقل در زمان 
حضورش در ایران خود را این گونه نشان داد. شاید برای همین بود که حرف هایش را به 
خبرنگاران نگفت و مطالب خود را در توییتر بیان کرد. آنچه او نوشت مورد توجه رسانه های 

بلژیكی و فرانسوی قرار گرفت و بازتاب های بسیاری به همراه داشت.
نشریه فرانسوی اکیپ، وب سایت موندیال اسپورت، نشریه لِسوار، سایت بلژیكی 
اسپورت مگزین، RTBF بلژیک و RTL فرانسه همه و همه با اشاره به وضعیت کنونی 
ویلموتس به رفتن این مرد بلژیكی از فوتبال ایران اشاره داشته و مدعی شدند فدراسیون 

فوتبال ایران به دفعات مفاد قرارداد خود را نقض کرده است.
در مطالب منتشر شده از سوی این رسانه های خبری، به موضوع اختلاف فدراسیون 
فوتبال و مارک ویلموتس پرداخته شده و این گونه عنوان می شود که سرمربی کنونی تیم 
ملی به زودی تهران را ترک خواهد کرد و باید منتظر یک فرد دیگر در رأس کادر فنی تیم 
ایران باشیم. حتی در یكی از رسانه های این کشور از برانكو نام برده و او را گزینه احتمالی 

نیمكت تیم ایران می داند.  
اما نظر مسئولان فدراسیون فوتبال ایران چیز دیگری است، در بیانیه ای که فدراسیون 
فوتبال منتشر کرد این مطلب آمده است که ما به صورت کامل به تعهدات خود در قرارداد 
فی مابین پایبند بوده و تنها موضوع در فرآیند قرارداد، موضوع دیر کرد در پرداخت پول 

بود که با تلاش گسترده فدراسیون این موضوع نیز محقق شد.
و حالا یک سؤال، با توجه به تحریم های موجود و مشكلات به وجود آمده در انتقال پول، 
آیا بازهم اصرار به حضور مربیان خارجی در کشورمان داریم که این گونه دچار مشكل 

شویم؟
فضایی برای اشتباه نیست، زمان را دریابیم

تا چشم به هم بزنیم باید در نیمه دوم خرداد 99 در ورزشگاه بزرگ آزادی به مصاف 
بحرین و عراق برویم. دیدارهایی که برای ما حكم بازی مرگ و زندگی دارد و هیچ جایی 
برای خطا و اشتباه نداریم. در سالیان گذشته عادت کرده ایم بدون دردسرهای همیشگی 
به جام جهانی صعود کنیم، اما این بار در همان مرحله مقدماتی دچار چالش و مشكل 

شده ایم و این به آن معنی است که اوضاع اصلًا خوب نیست.
فوتبال یک پدیده اجتماعی و همه گیر است و هر اتفاقی که در این حوزه از ورزش 
روی بدهد، طبعات خود را به همراه خواهد داشت. فوتبال فقط بازی در زمین چمن 
نیست و بسیاری از نتایج مسابقات بیرون از زمین بازی رقم می خورد. تا زمان داریم باید 
کادر فنی تیم ملی را تقویت کنیم. باید از دانش روز برای بهره مندی از فرصت هایی که 
پیش روی فوتبال ایران است، بهره کافی را ببریم. تیم هایی همچون عراق و بحرین در 
کمین هستند تا از کوچک ترین لغزش ما بهره ببرند و امیدواریم شرایط کنونی و وضعیت 

نه چندان مساعد تیم ملی را مسئولان ورزش به خوبی درک کنند.

هرتابرلین با 2.5 میلیون يورو به دنبال حسینی
منابع ترکیه ای از پیشنهاد هرتابرلین به سید مجید حسینی مدافع ایرانی خبر دادند.

به گزارش ایسنا و به نقل از karadenizgazete، باشگاه هرتابرلین تلاش های خود را 
برای جذب سید مجید حسینی آغاز کرده است و با 2.5 میلیون یورو به دنبال او است.

حسینی مدافع ایرانی با 500 هزار یورو از استقلال راهی ترابزون اسپور ترکیه شد و 
عملكرد خوبی در این تیم داشته است. هدایت هرتابرلین را یورگن کلینزمن بر عهده دارد 

و الكساندر نوری مربی ایرانی الاصل در کادر او حضور دارد.

 پیشكسوت استقلال گفت: چرا دوست ندارند استقلال موفق شود؟ چرا نمی خواهند 
تیمی که خوب فوتبال بازی می کند برنده از زمین خارج شود و به حق خود برسد؟

»علیرضا واحدی نیكبخت« با تحسین و تمجید استقلال و »آندره آ استراماچونی«  بر 
این باور است که آبی پوشان در این فصل توانایی دارند که پس از سال ها به ناکامی در 

لیگ برتر پایان دهند و جام قهرمانی را بالای سر ببرند.
از  ایرنا  ورزشی  با خبرنگار  در مصاحبه  استقلال  دور  نه چندان  بازیكن سال های 

استقلال، آندره آ استراماچونی، امیرحسین فتحی و موضوعات دیگر حرف زد.
نظرت درباره بازی استقلال و سپاهان چیست؟

یک بازی تماشایی و پرهیجان که همه از تماشای آن لذت بردند و البته حق استقلال 
پیروزی و کسب سه امتیاز بود اما اجازه این کار را ندادند.

چه کسانی این اجازه را ندادند؟

داور. اشتباهات او را در این مسابقه ارزیابی کنید، متوجه می شوید چرا این حرف را 
می زنم. همه در نقش جهان شاهكار داوری فوتبال ایران را دیدند. من یک پرسش دارم. 
چرا دوست ندارند استقلال موفق شود؟ چرا نمی خواهند تیمی که خوب فوتبال بازی 
می کند برنده از زمین خارج شود و به حق خود برسد؟ همه ایران خطای هند کی روش 
استنلی را دیدند جز محمدحسین زاهدی فر داور بازی. گل دوم سپاهان هم آفساید بود.

گل دوم سپاهان آفساید بود؟
وقتی توپ روی دروازه سپاهان ارسال می شود بازیكن سپاهان در موقعیت آفساید قرار 

داشت و کمک داور باید پرچم می زد و بازی را نگه می داشت.
استقلال برای چندمین بار در دقایق پایانی گل خورد، فكر می کنی مشكل کجاست؟
استقلال در بازی با سپاهان روز خوب فوتبالی اش را پشت سر گذاشت و بدون شک 
خود سپاهانی ها نیز قبول دارند شاگردان استراماچونی به مراتب بهتر از آنها نمایش 

دادند اما بازیكنان استقلال باید تمرکز خود را تا لحظه ای که داور سوت نزده است حفظ 
کنند. هر چند گل دوم سپاهان به نظر من آفساید بود اما دروازه آبی پوشان بچه گانه باز 

شد و بازیكنان می توانستند واکنش بهتری داشته باشند.
این استقلال شایسته قهرمانی در لیگ برتر است؟

بدون شک این بهترین استقلال در چند سال اخیر است و شایستگی زیادی برای 
شكست طلسم ناکامی های چند سال اخیر را دارد. استقلال اگر این مسیر و روندی را 
که در هفته های اخیر پیموده است، ادامه دهد به طور حتم در پایان لیگ نوزدهم جام 

قهرمانی را بالای سر خواهد برد.
رقیبان استقلال چه تیم هایی هستند؟

سپاهان، تراکتور، شهرخودرو و پرسپولیس تیم هایی هستند که برای قهرمانی در لیگ 
برتر شانس دارند اما اگر استقلال خودش باشد همه این تیم ها را پشت سر می گذارد.

استراماچونی را در این مدت چطور دیدی؟
استراماچونی مربی بزرگی است و از همان روز اولی که هدایت استقلال را برعهده 
گرفت بر این باور بودم که سبک وی با سایر مربیان خارجی که در فوتبال ایران هستند 
فرق می کند. استراماچونی مربی تیم بزرگی چون اینتر میلان بوده است. در فوتبال 
ایتالیا این طور نیست که به واسطه دست های پشت پرده و روابط خاص مربیان را انتخاب 
کنند. منش، شخصیت رفتاری و توانایی های فنی این مربی ایتالیایی می تواند الگویی 
برای همه مربیان داخلی باشد. استراماچونی جوان است و این جوانی امتیاز بزرگی 
محسوب می شود. مربیان جوان با بازیكنان ارتباط بهتری برقرار و راحت تر آنها را درک 

می کنند.
بازیکنان از نظر فنی زیر نظر استراماچونی پیشرفت زیادی کرده اند؛ نظر 

شما چیست؟
چیزی که عیان است چه حاجت به بیان است. اگر عملكرد »مهدی قائدی« را در 
این فصل با فصل گذشته مقایسه کنید متوجه همه چیز می شوید. آیا این قائدی که 
بهترین و تاثیرگذارترین بازیكن استقلال محسوب می شود همان بازیكن سال گذشته 
است؟ نكته دیگری که استراماچونی در استقلال جا انداخته نظم و انضباط تیمی است. 
هر بازیكنی که از چهارچوب قوانینی که وی در نظر گرفته است خارج شود به سختی 

مجازات می شود و این نشان می دهد او با هیچ کس شوخی ندارد.
مدیریت استقلال چه نقشی داشته است؟

مدیریت استقلال را نمی شناسم.
این نشناختن به ناراحتی شخصی از آنها بر می گردد در غیر این صورت به 

طور طبیعی باید امیرحسین فتحی و سایر اعضای هیات مدیره را بشناسی؟
از وقتی این افراد مدیریت استقلال را بر عهده گرفته اند از 20 کیلومتری باشگاه 
استقلال نیز عبور نكرده ام. به جر کامران منزوی و میرشاد ماجدی کدام یک از این نفرات 

فوتبالی هستند و در گذشته برای استقلال زحمت کشیده اند؟
همچنان دلت از مدیریت فعلی استقلال پُر است؟

حرف حق را می زنم. ممكن است برخی  خوششان بیاد و برخی دیگر نه.  مدیران 
استقلال چه اقدامی انجام داده اند و یا چه گام مثبتی برای استقلال برداشته اند که در 
موفقیت های استقلال سهم داشته باشند؟ برای استقلال بازیكن گرفته اند؟ مشكلات 
مالی را حل کرده اند؟ حاشیه ها را جمع کرده اند؟ به جرات می گویم مدیران فعلی 

استقلال بین هواداران ذره ای محبوبیت ندارند.

علیرضا واحدی نیكبخت:

 دوست ندارند استقلال قهرمان شود

کارشناس فوتبال ایران می گوید ویلموتس به علت نبود نظم و 
انضباط، پول و برنامه ریزی مناسب با فدراسیون فوتبال همكاری 

نمی کرد.
غلامحسین پیروانی ، درباره خدشه دار شدن رابطه فدراسیون 
فدراسیون فوتبال و مارک ویلموتس به علت اظهارات سرمربی 
بلژیكی مبنی بر اینكه فدراسیون فوتبال با نقض قرارداد وضعیت 
غیرقابل تحملی را برای او و دستیارانش به وجود آورده است، 
گفت: کدام مربی بدون دریافت مبلغی در پنج، شش ماه گذشته 
حاضر به کار کردن می شود؟ وقتی نظم و انضباط در مجموعه 
مدیریتی ما وجود ندارد، نتیجه اش اتفاقاتی می شود که شاهد 

آن هستیم.
او در پاسخ به این سوال که چه اتفاقاتی در فدراسیون فوتبال 
رخ می دهد که با مربی جدید تیم ملی بعد از شش ماه به مشكل 
می خورد و قادر به مدیریت یک مربی نیست، یادآور شد: هیچی 
سرجای خودش نیست. در ابتدای کار با ویلموتس باید با نظم و 
انضباط پیش می رفتند و اتفاقاتی مانند پرداختن نشدن حقوق 
و نبود بازی تدارکاتی رخ نمی داد. اگر پول او را در موعد مقرر 

می دادند، ویلموتس هم کارش را می کرد.
پیشكسوت فوتبال ایران با بیان اینكه خرده ای به ویلموتس وارد 
نیست، افزود: ویلموتس یک مربی حرفه ای است و قطعا مطابق 
قرارداد عمل می کند اما من از قراردادش خبر ندارم و نمی دانم چه 

مفادی در قراردادش وجود دارد که او این طور عمل کرده است.
با  پیروانی در پاسخ به این سوال که اگر جای ویلموتس بود 

فدراسیون همكاری می کرد، گفت: من هم همان کاری را می کنم 
که ویلموتس انجام داده است و با فدراسیون کار نمی کردم. هیچ 
مربی ای حاضر نمی شود بدون دستمزد کار کند. مگر اینكه یک 

مربی ایرانی باشد و به خاطر عشق به کشورش پای کار بماند.
سرمربی سابق تیم ملی امید با بیان اینكه در جریان مفاد قرارداد 
فدراسیون فوتبال و ویلموتس نیست، اظهار کرد: فكر می کنم 
قرارداد خوبی با ویلموتس بسته نشده است و نتوانستیم از دوره 

همكاری با کی روش درس بگیریم و قراردادها به گونه ای است که 
مربی به راحتی می تواند به سود خود بهره برداری کند.

پیروانی خاطرنشان کرد: اگر بتوانیم موج مثبتی راه بیندازیم 
و مشكلات مختلف مانند تدارکات مناسب و فراهم شدن بازی 
دوستانه حل شود، می توانیم در چهار بازی آینده نتایج خوبی را 

به دست بیاوریم.
این کارشناس فوتبال با بیان اینكه تیم ملی در انتخابی جام 

جهانی چوب برنامه ریزی نامناسب فدراسیون فوتبال را خورده 
است، گفت: وقتی نتوانیم بازی دوستانه انجام دهیم، در مسابقات 
رسمی هم نتایج خوبی به دست نمی آوریم. باید در ماه های آینده 
بازی های خوبی انجام دهیم. باید دید ژاپن و کره جنوبی با چه 
تیم هایی بازی می کنند. وقتی به این تیم شخصیت نمی دهند، 

نتیجه هم نمی گیرد.
پیروانی با تاکید بر اینكه بزرگ ترین اشتباهات در انتخابی جام 
جهانی توسط فدراسیون فوتبال رخ داده است، گفت: ما نظم و 
انضباط نداریم ولی خواستار نظم و انضباط مربی هستیم. باید 
یک سوزن به خودمان بزنیم و یک جوال دوز به دیگران. وقتی به 
مربی پول ندهند او هم با جان و دل کار نمی کند. در نتیجه در 
برابر عراق بدترین بازی تاریخ را انجام دادیم. در نیمه دوم یک 
موقعیت هم نداشتیم. وی ادامه داد: اگر برنامه ریزی این تیم 
درست بود، افت نمی کرد. ما خوب کشت نكردیم که بتوانیم خوب 
هم درو کنیم. وی در واکنش به اینكه فدراسیون در صدد آوردن 
برانكو به ایران است، گفت: تغییر مربی راه حل ما نیست. ما در 
دوران همكاری با کی روش هم چندین بار شكست خوردیم. در 
جام ملت ها هم نتایج خوبی را کسب نكردیم اما مربی عوض نشد.
برانكو خیلی سیاست  امید گفت:  ملی  تیم  سرمربی سابق 
مدارانه رفتار می کند اما در مواقع حساس جا خالی می دهد. او 
پرسپولیس را ناگهان رها کرد. او نمی تواند در تیم ملی شق القمر 
کند چرا که مشكل از مدیریت است نه کادر فنی. وقتی پول و 

برنامه ریزی نباشد کسی به این تیم کمک نمی کند.

غلامحسین پیروانی: نتایج به ویلموتس ربطی ندارد

جای ويلموتس بودم، با فدراسیون کار نمی کردم

 اشتباه عجیب »وینفرد شفر« و حضور »آیانا پاتوسی« در زمین سبب شد بنی یاس بازی برده را با باخت انضباطی عوض کند 
تا سرمربی سابق آبی پوشان در آستانه اخراج قرار گیرد. تیم فوتبال بنی یاس امارات با هدایت »وینفرد شفر« سه روز قبل در 
چارچوب مسابقه های لیگ کاپ امارات متحده عربی به مصاف میزبان خود الفجیره رفت و با نتیجه سه بر یک به برتری رسید 

تا در صدر جدول گروه خود قرار گیرد.
 بعد از پایان این مسابقه باشگاه الفجیره اعتراض کتبی خود را به خاطر تخلف تیم بنی یاس تقدیم مسوولان برگزاری 
مسابقات کرد. آنها معتقد بودند تیم »وینفرد شفر« در دقایق پایانی با هفت بازیكن خارجی در زمین حضور داشته و این یک 

تخلف است. 
طبق قانون فوتبال امارات، هر تیم اجازه استفاده از 6 بازیكن خارجی در داخل زمین را دارد. با بررسی های صورت گرفته 
مشخص شد که ادعای باشگاه الفجیره درست است. سرمربی سابق آبی پوشان تهرانی در اشتباهی عجیب در دقیقه 88 با 
آوردن »آیاندا پاتوسی« به داخل زمین تعداد خارجی های تیمش را از عدد 6 به هفت رسانده است. با این کار تیم بنی یاس سه 
بر صفر بازنده این مسابقه شد و از رده اول به جایگاه پنجم گروه تنزل پیدا کرد تا شانسی برای صعود به مرحله بعدی نداشته 
باشد. با این اتفاق جایگاه شفر در باشگاه بنی یاس به خطر افتاده است. تیم او در میان 14 تیم لیگ هم در رده دهم قرار دارد 

و در لیگ کاپ هم شانسی نخواهد داشت.

امیر مهدی زاده بر سكوی قهرمانی رقابتهای کاراته وان جهان در مادرید اسپانیا ایستاد.
امیرمهدی زاده ستاره قمی وزن منهای 67 کیلوگرم تیم ملی کاراته دقایقی پیش در فینال وزن منهای 67 
کیلوگرم هفتمین مرحله لیگ برتر کاراته وان جهان در سال 2019 به مصاف عمر عبدالرحیم اوزر از ترکیه 
رفت و در حالی که در طول مبارزه به نتیجه تساوی صفر – صفر رسیده بود با رأی داوران به پیروزی رسید. 
ستاره کاراته قم با این قهرمانی به روند ناکامی های یک سال اخیر پایان داد و به کسب سهمیه المپیک 
2020 توکیو امیدوار شد.مهدی زاده در راه رسیدن به فینال حریفانی از شیلی، بلژیک، فرانسه و دو کاراته 
کا از ژاپن را شكست داده بود. این دوره از مسابقات روز جمعه با حضور 737 کاراته کا از 89 کشور به میزبانی 

اسپانیا در مادرید آغاز شد که در نهایت تیم کشورمان با دو طلای سجاد گنج زاده و امیرمهدیزاده و دو برنز صالح اباذری و حمیده عباسعلی به کار 
خود در این رقابتها پایان داد.سجاد گنج زاده آخرین کاراته کای ایران بود که برای کسب مدال طلای وزن 84+ کیلوگرم به به مصاف »جاکوکت« 
از فرانسه  رفت و با کسب پیروزی دومین طلای تیم ملی ایران در این مسابقات را به خود اختصاص داد. وی بعد از یک دور استراحت،  »مارتینز« 
از اسپانیا،  »آنجلو کاسیچ« از کرواسی، »کاگاوا« از ژاپن و  »روخاس« از شیلی را شكست داد راهی مبارزه نهایی شد.در جدول رده بندی کومیته 
مردان قزاقستان با دو طلا و یک نقره در جای نخست ایستاد. ایران با دو طلا و یک برنز دوم شد و ترکیه با یک طلا، دو نقره و یک برنز سوم شد. 

فرانسه نیز دو نقره و یک برنز کسب کرد. ژاپن که با 17 کاراته کا در بخش مردان به مادرید سفر کرده بود، با یک برنز به کار خود پایان داد.

باخت انضباطی با اشتباه عجیب »وینفرد شفر«

سرمربی سابق استقلال در آستانه اخراج از بنی ياس امارات
ناکامی های یکساله پایان یافت 

مهدی زاده بر سکوی قهرمانی جهان 

امین صانعی *

 سرمربی تیم ملی کشتی آزاد گفت: کار سخت تیم ملی در ادامه کسب 4 سهمیه بازی های 
المپیک 2020 توکیو است. ملی پوشان در پیكارهای جهانی سال 2019 قزاقستان موفق به 

کسب 2 سهمیه در وزن های 57 و 86 کیلوگرم شدند.
»غلامرضا محمدی« در خصوص رقابت های بین المللی جام الروسا روسیه در گفت و گو با 
خبرنگار ایرنا افزود: به دلیل اینكه تعداد محدودی را دعوت کرده بودند با 2 کشتی گیر به روسیه 
آمدیم. این پیكارها مانند چند سال قبل که به صورت تیم به تیم برگزار می شد نبود و رقابت ها 
انفرادی برگزار شد که متاسفانه شرایط رقابت ها به گونه دیگری بود به طوری که در روز نخست 
مسابقات انفرادی و در روز دوم پیكارهای تیمی برگزار شد و البته روس ها در برخی مواقع این 
بی نظمی ها و کم و کاستی ها در مسابقاتشان وجود دارد و از سوی دیگر آن قول و قرارهایی که 

مبنی بر اهدا پاداش اعلام کردند را با اعمال تغییرات، کاهش دادند.
وی اظهار داشت: 2 نماینده کشتی آزاد ایران نیز در این پیكارها خوب ظاهر شدند و هدف 
اصلی ما برای حضور در این پیكارها ارزیابی و محک این 2 کشتی گیر کشورمان بود، چرا که 
هدف نهایی جای دیگر است و بچه ها بدنشان در فشار لیگ است. »احمد بذری« کشتی های 
خوبی گرفت و »محمدحسین محمدیان« نیز در مبارزه با »شریف شریف اف« دارنده مدال 
طلای جهان و المپیک از جمهوری آذربایجان به پیروزی رسید ولی متاسفانه داوران کم لطفی 

کردند و خیلی پیگیر موضوع نشدیم.

دارنده چهار مدال پیكارهای جهانی همچنین در خصوص وضعیت کشتی کشورمان نیز 
یادآور شد: شرایط کشتی کشورمان نسبت به 2 سال گذشته بهتر شده و در مسابقات جهانی 
سال 2019 قزاقستان نسبتا شرایطمان خوب بود و کار سخت این است که باید 4 سهمیه 
باقیمانده را بگیریم چرا که از 6 سهمیه تاکنون 2 سهمیه در وزن های 57 و 86 کیلوگرم 

گرفته ایم و کار سختی را پیش رو داریم.
وی ادامه داد: مسابقه های بین المللی جام جهان پهلوان تختی را در دی ماه خواهیم داشت 
و بعد از آن در تورنمنت های بین المللی و همچنین در قهرمانی آسیا حضور خواهیم یافت و در 
نهایت و در فروردین سال 1399 در نخستین گزینشی کسب سهمیه بازی های المپیک 2020 
توکیو باید در کشور چین حضور پیدا کنیم و برای ما خیلی مهم است که از این رقابت ها بتوانیم 
حداکثر سهمیه را بگیریم و بعد از آن دومین گزینشی المپیک اردیبهشت سال 99 در کشور 

بلغارستان برگزار می شود.
سرمربی تیم ملی کشتی آزاد بیان داشت: دبیر و همكارانشان در فدراسیون، تلاش زیادی 
دارند اما شرایط و مشكلات مالی فدراسیون خیلی زیاد است و فكر می کنم با توجه به فاصله 
8 ماهه تا المپیک، کشتی نیازمند حمایت همه جانبه از سوی وزارت ورزش و جوانان و کمیته 
ملی المپیک است. در جلسه ای که به اتفاق »علیرضا دبیر« رییس فدراسیون و »محمد بنا« 
سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی هفته گذشته با »مسعود سلطانی فر« وزیر ورزش و جوانان 

داشتیم، وی قول داد که حمایت همه جانبه از کشتی، ورزش اول کشورمان داشته باشد. 
تلاش می کنیم که در المپیک موفق باشیم و کارمان سخت است و اولا باید سهمیه را بگیریم 

و بعد به فكر المپیک باشیم.

سرمربی تیم ملی کشتی آزاد: 

کار سختی برای کسب 4 سهمیه المپیک داريم

سرمربی تیم ملی هندبال مردان می گوید لژیونرهایی که تمایل به 
همراهی تیم ملی ندارند به تیم دعوت نمی شوند و تصمیم گیری در 

مورد آنها بر عهده فدراسیون است.
تیم ملی هندبال مردان ایران 26 دی تا 7 بهمن  به مسابقات 
علیرضا  می شود.  اعزام  جهانی  جام  انتخابی  و  آسیا  قهرمانی 
حبیبی سرمربی تیم ایران در مورد برنامه آماده سازی تیم ملی به 
ایسنا گفت: مسابقات لیگ برتر جمعه، 15 آذر متوقف می شود 
و بازیكنان در اختیار تیم ملی قرار می گیرند. سه اردوی تدارکاتی 
قبل از قهرمانی آسیا داریم که  اردوی اول هفته آینده و پس از اتمام 
لیگ شروع می شود و بدون حضور لژیونرها است چون آنها تا اواخر 
دی درگیر مسابقات باشگاهی خود هستند و دهه سوم دی به تیم 

اضافه می شوند.
او در این مورد افزود: اردوی اول را با بازیكنان داخلی کار می کنیم 

و لژیونرها از اردوی دوم به تیم اضافه می شوند. در ادامه یک اردوی 
دیگر برگزار می کنیم و سپس به کویت اعزام می شویم.

سرمربی تیم ملی هندبال در مورد برگزاری اردوی تدارکاتی قبل از 
اعزام به مسابقات بیان کرد: فدراسیون در حال رایزنی است تا برای 
اردوی دوم و سوم با چند تیم خوب بازی تدارکاتی داشته باشیم تا 

تیم را برای شرکت در مسابقات آماده کنیم.
از همه ظرفیت هندبال کشور برای قهرمانی آسیا 

استفاده می کنیم
او در پاسخ به این سوال که کمیته فنی تصمیم گیری برای حضور 
لژیونرها در تیم ملی را به شما واگذار کرده است آیا به همراهی 
آنها نیاز دارید؟ گفت: مسابقات قهرمانی آسیا بسیار با اهمیت 
و انتخابی مسابقات جهانی است و چهار سهمیه جهانی توزیع 
می شود، در نتیجه مسابقات بسیار مهمی است و تمام تلاش مان را 

می کنیم تا با تمام پتانسیل بهترین  تیم را به مسابقات اعزام کنیم. از 
بازیكنانی که شایستگی حضور در تیم ملی را دارند و مشكلی برای 
همراهی تیم ملی ندارند، استفاده می کنیم. تلاشمان بر این است 
که از تمام ظرفیت هندبال کشور برای این مسابقات استفاده کنیم.
حبیبی در واکنش به اینكه شنیده می شود برخی از لژیونرها 
تمایلی برای همراهی تیم ملی ندارند، بیان کرد: هر کسی تمایل 
عهده  به  او  مورد  در  تصمیم گیری  و  نمی کند  شرکت  نداشت 
فدراسیون است. بازیكنان شایسته ای که با تمام وجود، عشق، 
علاقه و انگیزه جهت سربلندی نام کشورشان در عرصه های بین 
المللی در تیم ملی حاضر می شوند باعث دلگرمی و تقویت بیش از 

پیش تیم ملی هستند.
کارمان برای صعود از مرحله دوم سخت است

او در مورد شانس ایران برای کسب سهمیه مسابقات جهانی 

بیان کرد: 13 تیم در این دوره از مسابقات حضور دارند و مسابقات 
برای کشورهای حاضر بسیار مهم است. در مرحله اول با نیوزلند و 
بحرین همگروه هستیم که در روز اول استراحت می کنیم. در ادامه 
با نیوزلند بازی داریم و سپس به مصاف بحرین می رویم. صعود 
از مرحله اول دور از دسترس نیست اما در مرحله دوم که رقابت 
هشت تیم آغاز می شود کار بسیار سختی داریم چون تیم های 
صاحب نامی مثل بحرین، قطر، کره جنوبی، کویت، عربستان، 
ژاپن و امارات به دور دوم صعود می کنند و کارمان در این مرحله 

سخت است.
و  مناسب  سازی  آماده  دوره  امیدوارم  گفت:  پایان  در  حبیبی 
بازی های تدارکاتی قدرتمندی را با حضور همه ظرفیت های خوب 
کشورمان داشته باشیم و با آمادگی، هماهنگی و انسجام بیشتری 

در مسابقات شرکت کنیم.

هندبال ایران در مسیر مسابقات آسیایی و انتخابی جام جهانی

لژيونرهای هندبال تمايلی به حضور در تیم ملی ندارند؟
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رئیس مجلس  شورای  اسلامی با اشاره به اینكه شهید مدرس مجلس را نماد مشروطه 
و آزادی می دانست، گفت: تخریب مجلس تخریب کلیت ملت است.

علی لاریجانی روز یكشنبه در نشست خبری به مناسبت دهم آذرماه روز مجلس در 
جمع رسانه های داخلی و خارجی اظهارداشت :  امروز روز مجلس است که مصادف با 
سالروز شهادت شهید مدرس است که این روز را به نمایندگان و مردم تبریک می گویم، 
شهید مدرس یک فقیه مبارز و مجاهدی بود که ویژگی های منحصربه فردی و اضلاع 

مختلف فكری داشت و یک سیاست مدار منصف و بسیار شجاع و پرهیزگار بود.
که مدرس چنین  داشتند  را  ادعا  این  زمان  آن  مداران  قاطبه سیاست  افزود:  وی 
شخصیتی است، البته بودند کسانی که او را نیز تخریب می کردند،  مدرس درخشندگی 

در تاریخ پارلمان ایران داشت که نماد مجلس شد.
لاریجانی اضافه کرد: او در تاریخ مبارزات ایران برجسته است زیرا برای حاکم کردن 

قانون در کشور تلاش کرد و طومار نظام های استبدادی را برچید.
رییس مجلس شورای اسلامی گفت: یكی از موضوعاتی که به عنوان حكومت عادله 
قایل بود این بود که قانون گرایی و قانون باید در کشور حاکم باشد او می گفت اگر قانون 

در کشور نباشد هیچ فایده ای ندارد.
جایگاه مجلس حفظ آزادی ها و اراده ملت است 

لاریجانی گفت: مدرس مجلس را به عنوان تمامی ایران می دانست و توهین به مجلس 
را توهین به ملت و تقدس مجلس را بر هر امری مقدم می دانست،  لذا وقتی استیضاح 
رضاخان را امضا کرد بود یكی از عناوین آن این بود که رضا خان به مجلس شورای ملی 

توهین کرده بود.
رییس مجلس با بیان این که برای مدرس قطعی بود که توهین و تخریب مجلس توهین 
به ملت است، بیان کرد: حفظ جایگاه مجلس حفظ آزادی ها و اراده ملت است،  گاهی 
در فضای عمومی کشور با بی تقوایی سیاسی مواجه می شویم و افرادی هتک مجلس 

می کنند و آن را تخریب می کنند که خلاف مرام مدرس و مرام امام راحل است.  
رییس مجلس با اشاره به دیدار نمیاندگان دور اول مجلس با امام راحل گفت: امام 
فرمودند من خیلی از مجالس را به یاد دارم در بخی از مجالس هم به عنوان تماشاچی 

حضور داشتم یكی از امثال شما را در آن مجالس ندیدم به جز زمانی که مدرس بود.
وی افزود: بیان امام یک آینده نگری در مجلس بود، ممكن است یک اشكالاتی در هر 
نهادی وجود داشته باشد اما نهاد مجلس یعنی نهادی که نمایندگی از کل ملت دارد و 
تخریب مجلس تخریب کلیت ملت است ممكن است در فصل انتخابات یک هیجانات 
سیاسی افزایش پیدا بكند اما اگر هیجانات سیاسی بر اساس صدق و مروت نباشد دیوار 

کژی است که بر سر مردم فرود خواهد آمد.
رییس قوه مقننه گفت:  کسانی که با دروغ و افتراق و تحقیر خدمات نمایندگان ملت 
قصد فضاسازی دارند دلسوز ملت نیستند و آن هم زمانی که ما با دشمنی مواجه هستیم 
که دنبال تخریب و مساله سازی و تخریب در کشور هستند باید مقداری بیشتر توجه 
ارائه کرد و  از روند قانون گذاری در مجلس دهم گزارش  کنیم. لاریجانی همچنین 

مهمترین قوانین مصوب مجلس را بر شمرد.
علی لاریجانی در پاسخ به سوال خبرنگاری درباره جایگاه مجلس پس از 12 سال 
ریاست وی در راس این قوه گفت: این که یک نهادی که امام فرمودند در راس امور است 
به این معنا نیست که در همه امور دخالت کند و تصمیم بگیرد. بالاترین مقام کشور 
رهبری است و ایشان جهت گیری را مشخص می کنند جایگاه مجلس هم ریل گذاری 

پس از رهبر معظم انقلاب است.
شورای هماهنگی سران قوا موقتی است

وی افزود: ممكن است نگاهی به شورای هماهنگی اقتصادی سران قوا وجود داشته 
باشد که این شورا امری موقتی است و رهبری خواستند برای شرایط فعلی سازوکاری در 
نظر گرفته شود درآنجا ما مراقبیم که قانونگذاری نشود. مگر این که ضرورتی وجود داشته 
باشد. مثلا بحران ارز باید مهار می شد و سازوکاری در نظر گرفته می شد اما این موضوع 

موقت است و این شورا هرگز نمی خواهد جایگزین مجلس شود و نباید هم بشود.
رئیس مجلس تاکید کرد: نگهبانی از جایگاه مجلس مهم است و جایگاه مجلس نباید 
تهدید شود. لاریجانی درباره سیاست های کلی نظام قانون گذاری و هماهنگی امر 
قانونگذاری با این سیاست ها گفت:  یک بخش هایی از سیاست های ابلاغی رهبری 
مانند تنقیح قوانین و مكانیزم های نظارتی بیشتر در حال انجام است، برخی هم نیاز 
به مشخص کردم حد و مرزها است و یا نظام های ارزیابی قوانین است که بعد از ابلاغ 
سیاست های کلی جلسه ای با معاونت حقوقی دولت و قوه قضاییه و شورای نگهبان و 
مجمع تشخیص مصحت نظام و کمیته کاری تشكیل شد و منتظر نتایج کارشناسی آن 
هستیم تا جلسات بعدی را بگذاریم که نحوه اجرا را نیز مشخص کنیم که هر بخشی در 

سیستم خود کارها را سامان دهی کند.
اصلاح ساختار بودجه ضروری است

رییس مجلس درباره اصلاح ساختار اقتصاد بودجه افزود: اصلاح ساختار به بخش های 
مختلف کشور مربوط است سال گذشته نیز در همین موقع ها رهبری فرمودند اصلاح 
ساختار بودجه را در دستور کار شورای هماهنگی سران قوا قرار دهید، تقریبا در سه دوره 
ریاست بر مجلس تغییراتی که در لایحه سالانه بودجه در مجلس وجود داشته حدود پنج 
درصد بوده است. وی افزود: برخی از اصلاحات و تغییرات در بودجه ممكن است کیفی 
بوده باشد، مثلا در بخش کشاورزی در مورد ابیاری تحت فشار چند سال اصرار داشتیم 

که ان کار انجام بشود ولی تغییرات عمده و کلان در کل لایحه ندیدیم.
رییس مجلس شورای اسلامی یادآور شد: اصلاح ساختار بودجه ضروری است و ابتدا 
باید در دولت اتفاق بیافتد و لایحهای باشد که با آن ساختار واقعی بودجه تطبیق داشته 
باشد که بحث آن وجود دارد و سازمان برنامه باید یک برنامه مدون در مورد آن داشته 

باشد، و اگر حرف سنجیده و معقولی باشد مجلس حتما حمایت می کند.
لاریجانی گفت: دلیلی بر عدم حمایت از اصلاح ساختار بودجه نداریم اما باید پیشنهاد 
راد ببینیم یک بخش هایی را قانون اساسی مشخص کرده است، لایجه بودجه دو ساله با 
قانون اساسی سازگار نیست وی اظهار داشت: پیشنهاد لایحه بودجه به صورت دو ساله 
با نص صریح قانون اساسی سازگار نیست قانون بودجه یكساله است البته می توانند 
مطالعه دو ساله انجام بدهند اما بودجه ای که به مجلس ارائه می شود باید یكساله باشد.  
وی افزود: برخی دستگاه ها چون قانون اساسی درآمدها و هزینه ها در ردیف های 
مشخص تعیین شده  و قانون محاسبات نیز آن را تایید کرده است بنابراین باید ردیف ها 

مشخص است که الزامات قانون اساسی و قوانین مادر است که باید رعایت شود.
بیان کلمه لابی در مجلس اشتباه است

وی ضمن گلایه از استفاده از کلمه لابی دستگاه ها با مجلس گفت: عنوان می شود که 

برخی از دستگاه ها با مجلس و کمیسیون هایش لابی می کنند این کلمه اشتباهی است 
چرا که آنها مشكلاتشان با دولت حل نمی شود و برای حل آن به مجلس و کمیسیون های 

تخصصی مراجعه می کنند.
وی تصریح کرد: بهتر است که از این کلمه استفاده نشود چرا که برداشت های دیگری 
از آن می شود  البته این موضوع اشكالی ندارد که آنها برای حل مشكلاتشان به مجلس 
روی می آورد، در کلان باید شاهد اصلاحات ساختاری معقول و سنجیده بودجه باشیم.

برای انتخابات ریاست جمهوری آینده  برنامه ای ندارم
لاریجانی درباره برنامه خود برای مجلس یازدهم و ریاست جمهوری سیزدهم گفت: 
امیدوارم هم مخالفان و موافقان من همیشه خوشحال باشند و بخلی در این زمانه ندارم  
من یک فرزند کوچک نظام و عضو مجلس شورای اسلامی هستم و همواره از محضر 
نمایندگان استفاده میكردم. رییس مجلس گفت: من احساس نمی کنم پس از من 
خلایی وجود داشته باشد همی نالان رجالی در میان نمایندگان هستند که می توانند 
در همین سمن ها کارهای بسیار اساسی انجام بدهند و این عرض خالی نیست، این که 
مخالفان مطالب را می گویند به امید خدا حجت شرعی دارند دشمن یكدیگر که نیستیم 

این نظام کار می کند شاید نظر متفاوتی  با من دارند.
وی افزود: من خانه نشین نیستم و هر وظیفه ای به دوش من گذاشته شود انجام می 
دهم ما در این چهل سال بر اساس عقیده مان کار کردیم، هم  در زمان جنگ و هم پس 
از آن کار کردیم. لاریجانی بیان کرد: تكلیف را روشن کنم که من برای انتخابات ریاست 

جمهوری سال 1400 برنامه ای ندارم.
وی در پاسخ به سوال خبرنگار دیگری که درباره سهمیه بندی بنزین و اجرای آن گفت: 
این مساله مال امروز و دیروز نیست. از سال 88 در مجلس و دولت مطرح بوده است. 
بحث این است که آیا این یارانههای پنهان به اقتصاد کشور لطمه می زند. آیا توزیع عادلانه 
است یا خیر؟   وی گفت: من تا آنجا که اطلاع دارم هم آن زمان و هم این زمان بعضی 
اقتصاددانان برجسته کشور و طیف های مختلفی در این زمینه اتفاق داشتند که این 
مسیر اتلاف منافع است و به شكاف طبقاتی هم کمک می کند که باید از آن جلوگیری 
کرد. بعضی از مجلات و روزنامه های اقتصادی هم که در می آید غالبا مطالعه می کنم 
خیلی راجع آن حرف زده شده است یعنی به صورت قارچ گونه نبوده که حادث شود. 

بحثی زیادی شده است.  
وی ادامه داد: بحث این است که چگونه باید آن را علاج کرد. قانون هدفمندی یارانه 
ها مدلی برای علاج ارایه کرد. آن قانون، قانون دقیقی است دولت باید آن را درست اجرا 
کند. من حامل این نظرم که مجلس تصمیمش در آن زمان درست بوده است. اگر درست 
اجرا شود حمل و نقل عمومی در آنجا ذکر شده است که چقدر منابع به آن سمت برود. 
راجع مترو و راه آهن در مورد همه آنها بحث شده است. یعنی یک وجه نباید انجام شود 

باید همه وجهها اجرا شود.
در انتخابات مجلس شرکت نمیکنم

داشت:  اظهار  مجددش  کاندیداتوری  اعلام  بر  مبنی  سوالی  پاسخ  در  لاریجانی 
حقیقت این است من در مجلس دهم هم نظرم این بود که ورود نكنم و الان که نگاه 
می کنم که 12 سال است توفیق نمایندگی مردم قم را داشتم و آن زمان هم آن زمان 
هم بزرگان و آقایانی تماس داشتند و نظر داشتند وبه نحوی شد که مرا قانع کردند این 
بار هم همین طور شد که بزرگان و آقایان نامه ای نوشتند به صورت شفاهی و تلفنی با من 
صحبت کردند و من هم تلاش کردم که آنها را قانع کنم به اینكه 12 سال برای حضور در 
این عرصه کافی است لذا به نظر میرسد که این تصمیم لحظه ای نیست و من مدتی روی 

آن فكر کردم و امیدواریم که انشاالله همین مسیر طی شود.
اقناع عمومی برای طرح بنزین لازم بود

رییس مجلس در پاسخ به سوال خبرنگار دیگری درباره اجرای طرح افزایش قیمت 
بنزین بدون اقناع عمومی بیان کرد: البته من در این زمینه توضیح دادم و گفتم این 
موضوع 2 وجه داشت، یک وجه مشورتی و و یک وجه تصمیم گیری. آن صحبتی که 
مقام معظم رهبری در درس خارج از فقه فرمودند کاملا همین بود که حق بود. یعنی این 
مساله در جلسه سران مطرح شد و ایشان هم حمایت فرمودند. البته حواشی مسائلی 
مطرح می کنند ولی حق همین است. وی افزود: البته من مطلع بودم پنجشنبه هم با 
آقای رحمانی وزیر صنعت، و معدن هم درباره برخی مشكلات این امر صحبت کردم و 
روز سه شنبه هم در جلسه غیرعلنی به نمایندگان مجلس گفتم که چنین طرحی شبیه 
طرح آقای مصری هم در مجلس گزارش دادند در حال اجرا است. البته تاریخ دقیق آن 

را به خاطر ندارم ولی گفتم که روزهای آینده.  
لاریجانی اضافه کرد: نكته این است که دولت می توانست طبق قانون هدفمندی 
یارانه ها اینكار را انجام بدهد و قانون به او گفته که این کار را بكند. منتها دولت به خاطر 
بود. ولی پیشنهاد،  این جنبه مشورتی  آنجا مشورت کرد  شرایط و حساسیت ها در 
پیشنهاد دولت است. آن قسمتی که سران تصمیم گرفتند این بود که همه منابع را به 

مردم بدهند. چرا که قانون هم گفته 50 درصد را بدهد ما این را تغییر بدهیم.
رییس مجلس بیان کرد: در مرحله اجرا نیز اقناع عمومی لازم بود و الان هم لازم است 
چرا که هنوز هم ابعاد آن روشن نیست. شما رسانه ها و رادیو و تلویزیون باید در این قضیه 
کار کنند و البته من شنیدم در آن ستادی که وزارت کشور داشت کمیته رسانه ای داشته 
و بنا بوده که کار کنند و القاعده آقایان رادیو وتلویزیون باید همت کنند و اگر نقصی هم 

وجود داشته باید جبران کنند.
با حضور آیت الله سیستانی در عراق ما نگرانی نداریم

وی درباره اتفاقات عراق و نگرانی ایران گفت: با حضور آیت الله سیستانی در عراق و 
رهبری جامعی که دارد ما نگرانی نداریم و ایشان به ابعاد مساله خوب وقوف دارند.  آن 
زمانی را که داعش را آمریكا تحریک کردند که عراق را بگیرد آن زمان ما نگران بودیم و 
برای سرکوب آنها هم کمک کردیم. الان فكر می کنم ایشان با تدبیر موضوع را به سمت 
حمل کردن می برند و اگر کمكی از ما بخواهند در خدمت آنها هستیم ولی اصل تدابیر 
ایشان است.   خبرنگاری پرسید اتفاقات عراق تاثیری بصورت سیاسی و کلی در ایران 
دارد گفت: چه تاثیری، شما هر تخیلی دارید بگویید ما چیزی نمی بینیم، ما از نظر کلی 
عراق را یک متحد طبیعی خود می دانیم ولی ما نگرانی نداریم چون رجال پخته سیاسی 
و مذهبی در عراق هستند مخصوصا خود آیت الله سیستانی این مسایل را می توانند حل 

کنند نیاز به کمک ندارند.
برخی رفتارهای اروپایی ها منصفانه نیست

رییس مجلس انتقادات پارلمان اروپا به جمهوری اسلامی ایران گفت: پارلمان اروپا 
همواره در معرض لابی هایی است و گاهی نظراتی را هم مطرح می کنند که برای حالا 
نیست، قبلا هم از این مطالب بیان می کردند، البته یک مذاکرات انتقادی هم با آنها 

داشتیم که نمایندگانی از مجلس با آنها گفت وگو می کنند و اختلاف نظر هم با آنها داریم.
لاریجانی افزود: اروپایی ها در برخی از زمینه ها واقعا رفتار منصفانه نیست و ما هم قائل 
نیستیم و اختلاف نظر داریم ممكن است آنها نقد بكنند و ما هم کار آنها را نقد کنیم، دلیل 
ندارد با اروپایی ها یكسان بیاندیشیم؛ راه مذاکرات میان نمایندگان مجلس و پارلمان اروپا 

بسته نیست و مسیر گفت وگو وجود دارد.
راه گفت وگو باز است اما نباید حرفهای گستاخانه بزنند

لاریجانی در پاسخ به سوال خبرنگار ایرنا، در مورد برجام و نقش طرف های اروپایی 
گفت: اروپایی ها نمی گویند که نمی خواهند به تعهدات برجام عمل کنند بلكه برخی 
از آنها می گویند ما نمی توانیم،البته برخی در داخل کشور معتقدند اروپایی راست 
می گویند، اما به هر حال ما در این طرف قضیه از وقتی آمریكایی ها از برجام خارج 
شدند ما باید از نفع برجام استفاده می کردیم اما این اتفاق نیفتاد. باید برای این معادله 
راه حلی پیدا می کردیم. برخی کشورهای اروپایی تكاپویی دارند که نمی دانم به چه 
نتیجه ای برسند. اما اگر آن ها بخواهند از ماشه استفاده کنند ایران هم برخی از تعهدات 
خود نسبت به آژانس را مورد تجدید نظر قرار می دهد. اگر عنصر نامطلوبی در صحنه 
بین المللی مقررات را زیر سوال می برد بقیه باید جلوی او را بگیرند نه جلوی کسی که به 
او اجحاف شده است. ما بیش از یک سال صبر کردیم. الان من معتقدم راه گفت وگو و 

دیپلماسی باز است اما نباید حرف های گستاخانه بزنند.
بن بستی در روابط ایران و آمریکا نیست

رئیس مجلس در پاسخ به این سوال که از نگاه شما آیا راهكاری برای شكستن بن 
بست روابط بین ایران و آمریكا وجود دارد و آیا اراده سیاسی برای شكستن این بن بست 
وجود دارد یا نه، گفت: اراده سیاسی برای حل این موضوعات همیشه هست. بن بستی 
نیست و افرادی هم هستند که گفتگوهایی می کنند. وی گفت: اما بحث این است که آن 
سیاست فشار حداکثری حتما روش غلطی است و باید این روش را اصلاح کنند. برخی 

کشورها هم دارند این تلاش را می کنند ما هم درها را نبستیم.
لاریجانی با بیان اینكه آمریكایی ها باید بفهمند این روش فشار در گذشته هم بود ولی 
نتیجه ای نداشت، خاطرنشان کرد: آقای اوباما زمانی نامه ای نوشت که غنی سازی در 
ایران را قبول می کنم و بیاید مذاکره کنید. همینقدر عقل را اگر مسئولان امروز داشته 

باشند می توانند این مساله را حل کنند و راه بسته نیست.
قطعی اینترنت بحث موقتی بود

رییس مجلس در پاسخ به سوال روزنامه آساهی ژاپن درباره قطعی اینترنت و آسیب  به 
بیزینس های نوپا اظهار داشت: این یک بحث موقتی بود و شورای امنیت در این زمینه 
تصمیم گیری کرده بود البته به این موضوع نیز دقیق کرده بودند که  برخی از کسب و 
کارها از طریق اینترنت بوده و نباید لطمه وارد شود و به همین دلیل مساله قطعی اینترنت 

سریعا حل شد و البته بخشی از قطعی اینترنت نیز منطقه ای بود که حل شد. 
پارلمان صدای مردم است

لاریجانی در پاسخ به سوال خبرنگاری مبنی بر اینكه اعتراضات مردم از سوی مسئولین 
و نمایندگان مجلس حق شناخته شده و آیا احتمال اجرای این موضوع چگونه به یک 
اقدام عملی تبدیل شود تا مردم بتوانند مطالباتشان را بیان کنند همچنین آماری از 
جانباختگان اغتشاشات اخیر هم وجود ندارد گفت: ما مدلی در مجلس هم اکنون 
داریم که معمولا صنوف مختلف اگر اعتراضی داشته باشند مقابل مجلس و در جایگاهی 
خاص اعتراض خود را بیان می کنند و معمولا  یک نفر از اعضای هیات رئیسه و یا یكی 
از مسئولین کمیسیون ها در جمع افراد معترض رفته و نظرشان را جویا می شوند و اگر 
هم لازم باشد چند نفر از آنها به داخل مجلس آمده و با آنها مذاکره کرده و حرفشان را 
می شنویم و اگر هم نیاز به پیگیری آن باشد آن اقدام را دنبال می کنیم. چرا که معتقدیم 
پارلمان صدای مردم است.  وی افزود: اکثر روزها در کنار پارلمان جمعی از صنوف 
مختلف آمده و نظراتشان را بیان می کنند.  لاریجانی تصریح کرد: در کشور هم قانون 
اساسی اعلام کرده و همه هم این حرف را می زنند و مشكلی در این زمینه نداریم اما 
مشكل آنجایی است که این اعتراض به رفتاری خشونت آمیز تبدیل می شود و استفاده از 

سلاح سرد و سلاح گرم از سوی برخی افراد به کار می رود. 
صف معترضین از اعتشاشگران جدا شد

وی افزود: در برخی از این شهرها شنیدم که از سلاح تیربار استفاده کرده اند که این 
موضوع محل اشكال است و کاملا مشخص است که اینها دو صنف هستند که یكی 
معترضین که باید حتما حرفشان را شنید و سنجید و راه حل برای آن پیدا کرد و دیگر 
اینكه عده ای می خواستند از این بلوا چیز دیگری درست کنند، طبق فرمایش مقام 

معظم رهبری صف معترضین از اغتشاشگران باید جدا می شد. 
وی افزود: طبعا برای هر دو موضوع راه وجود دارد و اگر دنبال قانون  خاصی هستند 
می دانم که برخی از همكاران به دنبال آن بودند که طرحی در این باره بیاورند و اگر لازم 
است که قانونی در این باره تصویب شود ما آن را دنبال می کنیم ولی فكر نمی کنم هم 
اکنون مشكلی در این زمینه وجود داشته باشد و اگر هم نقصی دارد حتما آن را دنبال 

خواهیم کرد. 
باید به خواسته های مردم توجه شود 

لاریجانی گفت: اینكه در حوادث اخیر برخی افراد مجروح شده و یا مشكلاتی برای 
آنها بوجود آمده و یا ضایعه ای برای برخی خانواده ها بوجود آمده و یا اموال برخی افراد 
سوخته و یا خسارت هایی به آن وارد شده است باید بگویم که حتما بخش های امنیتی 
کشور حتما این کار را دنبال خواهند کرد و وظیفه آنان است که این موضوع را پیگیری 

کنند. 
وی درباره پاسخ نظام در این باره گفت: حتما این راه بسته نیست و حتما به خواسته های 
آنها توجه خواهد شد و اگر هم لازم باشد کارهایی انجام شود حتما پیگیری خواهد شد. 

اعتبارات حوزه فرهنگ کاهش یافته است
لاریجانی در پاسخ به سوال دیگری با اشاره به کاهش اعتبارات حوزه فرهنگ گفت: 
این نقص وارد است که اعتبارات حوزه فرهنگ کاهش یافته است و باید به مطبوعات و 
بخش های فرهنگی توجه بیشتری شود. همچنین مطبوعات با ما تماس گرفته اند که 
وضعیت خوبی ندارند و منابعی که در اختیار وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی اختصاص 

یافته است کفاف نمی دهد.
لاریجانی ادامه داد: در بودجه 99 باید به اعتبارات حوزه فرهنگ توجه کنیم و البته 
منابع امسال مان محدود است و ممكن است که سال آینده باز هم با مشكلاتی روبه رو 

شویم، اما این اشكال وارد است و باید به حوزه فرهنگ توجه بیشتری داشته باشیم.
 اصلاحات سیاسی باید در شرایط آرام و منطقی انجام شود

لاریجانی درباره ضرورت اصلاحات سیاسی و اقتصادی در کشور گفت: اصلاحات 
ساختاری از یک جنس نیستند، برخی در خود دولت و نهادهای حكومتی باید انجام 
شود، مثلا در مورد املاک و امكاناتی که بخش های مختلف دولت و قوا و نهادهای 
مختلف دارند حجم بسیار گسترده ای است که ربطی به آحاد مردم ندارد بلكه باید 
استفاده بهینه از امكانات موجود باید در نظر گرفته شود، که یک بخش از اصلاحات 
ساختاری است. رییس مجلس اظهار داشت: صندوق های بازنشستگی دچار مشكل 
است که اصلاح و تبدیل آن باید درون دولت و حكومت باید انجام شود که ربطی به 
مردم ندارد، برخی از این اصلاحات ساختاری به نحوی نیست که مشكلات اجتماعی 
در آن وجود داشته باشد. لاریجانی اصلاح ساختاری در حوزه اقتصادی را ضرورری و 
لازم دانست و گفت: البته شاید برخی از اصلاحات ساختار اقتصادی در شرایط فعلی 
تحریمی امكان پذیر نباشد، منابع آن نیز وجود نداشته نباشد اما باید تفكر آن وجود 

داشته باشد و سامان دهی شود.
وی برخی اصلاحات در ساختار اقتصادی را امكان پذیر برشمرد و گفت: در ساختار 

بودجه می توان وضع بهتری بوجود آورد اگر با فكر برنامه ریزی شود،  قابل اجرا است.
اصلاح ساختار اقتصادی بر سیاسی اولویت دارد  

لاریجانی درباره اصلاح ساختار سیاسی کشور نیز گفت: برای این کار باید شرایط قانون 
اساسی را تغییر دهیم، البته هنوز از ظرفیت های فراوان قانون اساسی استفاده نكرده ایم.
وی گفت: قانون اساسی کشور وحی منزل نیست در یک شرایط آرام و منطقی می 
توان بری اصلاحات کشور و بهبود وضعیت ساختار سیاسی کشور که در قانون اساسی 
سازو کار آن وجود دارد و تعبیه شده است، البته آن چه الان مهم است اصلاح ساختار 

اقتصادی کشور است.
1۶5 سئوال از وزرا داشتیم

رئیس مجلس در تشریح اقدامات نظارتی مجلس گفت:  165سوال از وزرا در صحن 
مجلس مطرح شده است، سوال از رئیس جمهور داشتیم، 6 تحقیق و تفحص در مجلس 

قرائت شده و بیش از 30 تحقیق و تفحص در حال بررسی است.

علی لاریجانی در نشست خبری:

آیا پیش بینی هااز انتخابات مجلس یازدهم درست از آب در می آید؟تخریب مجلس، تخریب کلیت ملت است

انتخابات؛ جعبه جادويی يا رقابتی پیش بینی پذير

پیش بینی نتایج رقابت های سیاسی محكی بر قابلیت تحلیلگران این حوزه است 
ضمن اینكه رونقی ویژه به فعالیت موسسات نظرسنجی می بخشد.

یادآور  بسیاری  برای  جنوبی  آفریقای  در   2010 فوتبال  جهانی  جام  رقابت های 
پیش بینی های عجیب و غریبی است که نام جانوری دریایی به اسم »پُل« را بر سر 
زبان ها انداخت؛ اختاپوسی در آکواریوم حیات دریایی شهر اوبرهاوزن آلمان که تعدادی 
از شبكه های معتبر تلویزیونی برنامه های عادی خود را به پیش گویی هایش اختصاص 
می دانند تا ببینند در مسابقات جام جهانی به سمت پرچم کدام کشور خیز برمی دارد. 
صحت پیش بینی های پل اختاپوس تا حذف آلمان در نیمه نهایی و قهرمانی اسپانیا در 
فینال، دوگانه ای از عشق و نفرت با آمیزه ای از خرافه گرایی در روزگار مدرن را نسبت به 

پیش گوی دریایی به وجود آورد.
مهمتر از رقابت های فوتبالی، انتخاباتی است که هر چند سال یک بار در کشورهای 
مختلف، اصلی ترین عرصه مسابقات سیاسی را فراهم می سازد و پای پیشگوهایی نظیر 
پل را نیز به میان می کشد. با این حال همچنان موسسات و نهادهای نظرسنجی یكه 
تاز سنجش میزان محبوبیت یا آرای منفی نامزدها و در نهایت نتایج انتخابات محسوب 

می شوند.
در کشوری چون آمریكا، موسسه ای همچون »گالوپ« از سال 1935 میلادی در 
جایگاه مرجعیت افكارسنجی و کاربرد روش های آماری در مطالعه افكار و عقاید عمومی 
قرار گرفته است. البته در آخرین انتخابات ریاست جمهوری این کشور شكستی سخت 
برای موسسات سنتی نظرسنجی به ثبت رسید و در حالی که بسیاری پیروزی »هیلاری 
کلینتون« دموکرات بر »دونالد ترامپ« جمهوری خواه را پیش بینی می کردند نتیجه ای 
معكوس رقم خورد. در انتخابات سال 2016 آمریكا، رسانه هایی چون NBC و CNN در 
آستانه رای گیری، در نظرسنجی های خود برتری چهار تا پنج درصدی را برای کلینتون 
اعلام کردند. سایت معتبر نظرسنجی Five Thirty Eight نیز روز قبل از انتخابات شانس 
پیروزی کلینتون را 75 درصد برآورد کرد. گذشته از فعالیت مداوم بنگاه های افكارسنجی 
که در دوره های زمانی بلندمدت و متناوب اقبال و ادبار اصلی ترین نامزدهای انتخاباتی 
را رصد می کنند، تحلیلگران سیاسی نیز می کوشند منطقی ترین چینش ها را از پازل 

متغیرهای سیاسی صورت دهند.
در افكار عمومی هم گزاره هایی وجود دارد که در بسیاری مواقع درست از آب درآمده 
است. از جمله اینكه در بیشتر موارد و در صورت بروز نیافتن رخدادی خاص، روسای 
جمهوری آمریكا برای دور دوم در مقابل نامزد حزب رقیب شانس بیشتری برای پیروزی 
یا دموکرات در  از دو حزب جمهوری خواه  از پیروزی نامزد یكی  اینكه پس  یا  دارند. 
انتخابات ریاست جمهوری، ترکیب کنگره در انتخابات میان دوره ای به سمت چیرگی 

حزب شكست خورده در رقابت های ریاست جمهوری گرایش می یابد.
البته مثال های نقض متعددی این گزاره ها را طی دهه های گذشته بارها بر هم زده 
است. از جمله زمانی که »جیمی کارتر« در سال 1980 به دلیل ناکامی در آزادی اعضای 
سفارت کشورش در تهران و همچنین بحران بنزین و بیكاری در آمریكا نتیجه را به »رونالد 
ریگان« جمهوری خواه واگذار کرد یا انتخابات سال 1992 که »جورج بوش« پدر مقابل 

»بیل کلینتون« دموکرات شكست خورد.
در ایران نیز طی سال های گذشته و اخیر تحلیلگران سیاسی دست اندرکار پیش بینی 
به  اقدام  نهادها  برخی  و  سیاسی  جریان های  همچنین  و  بوده اند  انتخابات  نتیجه 
پایش و سنجش افكارعمومی در رقابت های سیاسی کرده اند. البته در کنار تحلیل 
و نظرسنجی های گوناگون با درجات مختلف اعتبار و دقت، برخی گروه ها به دنبال 
نظرسازی و عملیات روانی از طریق انتشار نتایج نظرسنجی های مجهول و گاه موهوم 
بوده اند. در انتخابات دوازدهم ریاست جمهوری بود که برخی از رسانه های طرفدار 
رقبای »حسن روحانی« بر اساس آمار اعلانی خود وی را بازنده رقابت ها قلمداد کرده 
یا از کشیده شدن انتخابات به دور دوم سخن به میان می آوردند. چند هفته پیش هم 
همین رسانه ها با نظرسازی های خود مدعی افت چشمگیر محبوبیت روحانی شده و 
نوشتند که رقبای رئیس جمهوری در بالاترین سطح مقبولیت و اقبال عمومی قرار دارند.
آنچنان که بیان شد، برآورد و ارزیابی های موسسات نظرسنجی در دموکراسی های 
غربی با پیشینه ای طولانی گاه به کلی غلط از آب درمی آید نظیر نظرسنجی انتخابات 
ریاست جمهوری 2016 آمریكا یا همه پرسی »برگزیت« در بریتانیا که همان سال برای 
خروج از اتحادیه اروپا برگزار شد. با این حال، بسیاری از ناظران فاصله میان موسسات 
و بنگاه های نظرسنجی معتبر جهانی با موسسات فعال در ایران را معنادار و عرصه عمل 
آن ها را متفاوت می بینند. همین وضعیت سبب شده تا وزن تحلیل های سیاسی در 
پیش بینی نتایج انتخابات همچنان سنگین باشد. علاوه بر اینكه در ایران نیز گزاره های 
انتخاباتی پابرجایی نزد عموم مردم وجود دارد از جمله اینكه روسای جمهوری برای بار 

دوم نیز موفق می شوند در انتخابات ریاست جمهوری به پیروزی دست یابند.
ریاست  انتخابات  انتظار در  یا کمتر مورد  نتایج غیرقابل پیش بینی  این میان،  در 

جمهوری غالبا در پایان دوره دوم ریاست جمهوری به وقوع پیوسته است.
در سال 1384 در حالی که بسیاری مرحوم »اکبر هاشمی رفسنجانی« را دارای 
بیشترین شانس برای پیروزی در انتخابات می دانستند، »محمود احمدی نژاد« در میانه 
شگفتی بسیاری از ناظران گوی سبقت را از همه نامزدهای اصلاح طلب و اصولگرا ربود. 
هشت سال پیش از آن هم »سیدمحمد خاتمی« با رای شگفتی برانگیز 20 میلیون نفر از 

رای دهندگان توانست رقبای خود را پشت سر بگذارد.
از نگاه بسیاری از ناظران، انتخابات مجلس در ایران تابع متغییرها و شرایطی متفاوت 
از انتخابات ریاست جمهوری بوده و هست. دو سال و چند ماه پس از آنكه انتخابات 
دوره ششم )خردادماه 1372( تبدیل به کم مشارکت ترین انتخابات ادوار ریاست ریاست 
جمهوری کشور شد، مشارکت بالای هفتاد درصدی در انتخابات مجلس پنجم به ثبت 

رسید که بالاترین رقم مشارکت در رقابت های ادوار دهگانه به حساب می آید.
تاثیراتی  مذهبی  گاه  و  زبانی  طائفگی،  قومی،  رقابت های  مجلس،  انتخابات  در 
ملموس را در حوزه های انتخابیه شهرهای کوچک بر جای گذاشته و به واسطه هماوردی 
تنگاتنگ میان نامزدهای دو شهر در یک حوزه انتخابیه گاه آمار مشارکت بالای صد در 
صدی به ثبت رسیده است. علاوه بر این، در ادوار مختلف انتخابات وضعیت بررسی 
صلاحیت ها عاملی مهم در نتایج نهایی انتخابات بوده است چنانكه در مجلس چهارم 
رد صلاحیت نامزدهای مربوط به جناح چپ سیاسی منجر به قهر انتخاباتی این جریان 
شد و چپ ها بر خلاف مجلس سوم، اکثریت کرسی ها را به رقیب واگذار کردند؛ وضعیتی 
که تقریبا مشابه آن در مجلس ششم به وجود آمد و عاملی تاثیرگذار بر نتیجه انتخابات 

مجلس هفتم بود.
فرسایش گفتمانی نیز مولفه ای است که برخی ناظران مسائل سیاسی به آن اشاره 
کرده و می گویند پس از یک یا دو دوره تصدی یک جریان سیاسی در مجلس یا دولت، 

بسیاری به شعارها، چهره ها و برنامه های جریان رقیب گرایش می یابند.
در آستانه انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی گروهی از تحلیلگران از 
فرسایش بسیاری از این مولفه ها و عناصر سنتی در تعیین سمت و سو و نتیجه انتخابات 
مذکور سخن به میان آورده و پیش بینی می کنند که به دلیل کاهش نقش و مقبولیت 
جریانات سیاسی سنتی احتمال رای آوردن چهره های کمتر شناخته شده به نسبت 
ادوار پیشین بیشتر خواهد بود. همچنین در فضایی که تنگناهای معیشتی بسیاری 
از اقشار را تحت فشار قرار داده عده ای در مورد کسب کرسی های مجلس از طریق 
سردادن شعارهای پوپولیستی و وعده های غیرقابل تحقق هشدار می دهند و شماری 
هم از دغدغه های خود در مورد میزان مشارکت سخن می گویند. به همین خاطر برخی 
انتخابات پیش رو را مسابقه سیاسی قابل پیش بینی می دانند که برخی گروه ها با سوار 
شدن بر موج نارضایتی ها پیروزی خود را سهل الوصول می انگارند و طیفی نیز آن را 

»جعبه پاندورا« توصیف می کنند که محتویات آن می تواند بسیاری را شگفت زده کند.

در حالی که 6 کشور اروپایی برای پیوستن به سازوکار مالی اینستكس 
اعلام آمادگی کرده اند، این سازوکار پس از حدود 9 ماه همچنان اقدام 
موثری در تامین منافع ایران در برجام نداشته و اروپا همچنان در فضای 

معلق خروج آمریكا از برجام به سر می برد. 
نشست کمیسیون مشترک برجام در روزهای  آتی در وین در حالی برگزار 
می شود که حفظ برجام در شرایط دشواری قرار گرفته است. طی ماه ها 
و هفته های اخیر تحولات زیادی در حوزه برجام رخ داده است؛ آخرین 
تحول مهم در این حوزه خبر پیوستن مشروط 6 کشور اروپایی به سازوکار 
مالی تحت عنوان اینستكس است. سازوکاری که قرار است تامین کننده 
منافع اقتصادی ایران ناشی از برجام باشد. با این حال بی عملی ها و گفتار 
درمانی های اروپایی ها عملا امیدواری به این سازوکار را از بین برده است 
و از همین رو پیوستن 6 کشور اروپایی به طور مشروط و یا حتی نامشروط 
واکنش چندانی در میان ناظران و کارشناسان نداشته و به اصطلاح کسی 

این خبر را جدی نگرفته است.
در عین حال سه کشور اروپایی در آخرین موضع گیری ها تهدید کرده اند 
که ممكن است از مكانیسم ماشه بر علیه ایران استفاده کنند که این تهدید 
هم با توجه به شرایط عملی تحریم های یكجانبه  آمریكا و همراهی اروپایی ها 
با این تحریم های یكجانبه و غیرقانونی چندان قابل اعتنا نیست. با این 
حال و با علم به شرایط حاکم بر فضای برجام، ایران کماکان به دنبال اجرای 

موثر این توافق است و اتفاقا کاهش تعهدات برجامی تهران هم برای تعادل 
بخشی به حقوق و تكالیف اعضا و با هدف نجات این توافق بوده است.

سید عباس عراقچی، معاون سیاسی وزیر امور خارجه که با هدف گفت و 
گو و رایزنی در مورد برجام به پكن سفر کرده است در این مورد اظهار داشت: 
برجام در وضعیت مناسبی قرار ندارد به دلیل این که طرف های مقابل در 
برجام بعد از خروج آمریكا به تعهدات خود عمل نكرده اند اکنون این توافق 
در وضعیت مناسبی قرار ندارد و ایران نیز از منافع برجام آنچنان که باید 
برخوردار نیست. بعد از آغاز روند کاهش تدریجی تعهدات برجامی ایران، 
اکنون این توافق در وضعیتی است که اقتضا می کند مشورت های جدی تر 

و نزدیک تری در مورد آن با دوستان و طرف های مقابل داشته باشیم.
روز  که  شد  بیان  حالی  در  خارجه  امور  وزیر  سیاسی  معاون  سخنان 
چهارشنبه 6 آذرماه ژان ایو لودریان، وزیر امور خارجه فرانسه هشدار داد 
که پاریس به طور جدی در حال بررسی استفاده از مكانیسم ماشه در 
توافق هسته ای موسوم به برجام است. لودریان در پارلمان این کشور گفته 

که هر دو ماه یكبار لطمه ای به توافق هسته ای توسط ایران وارد می شود، 
تا امروز که از خودمان سوال می کنیم و من این را خیلی واضح می گویم 
که مكانیسم حل اختلاف در توافق را اجرا کنیم. منظور وزیر امور خارجه 
فرانسه، گام های کاهش تعهدات ایران است که هر دو ماه یک بار اجرایی 

می شود و تاکنون چهار گام  آن برداشته شده است.
امورخارجه  بود که عباس موسوی، سخنگوی وزارت  این تهدید  پس 
اظهارات وزیر خارجه فرانسه را غیرمسئولانه و اجرای مكانیسم ماشه را 
غیرممكن دانست و گفت که سخنان وزیر امور خارجه فرانسه غیرمسئولانه 
و غیرسازنده بوده و شدیدا، کارآمدی ابتكارات سیاسی برای اجرای کامل 

برجام توسط کلیه طرف ها... را مخدوش می سازد.
اجازه  اروپایی  طرف های  به  اساسا  کنونی  در شرایط  برجام  افزود:  او 
نمی دهد که در قبال اعمال حق مشروع جمهوری اسلامی ایران در پاسخ 
به اقدامات غیرقانونی و یک جانبه ایالات متحده و نقض اساسی تعهدات 

طرف های اروپایی، به این مكانیسم استناد ورزند.

یک ماه پیش نیز امانوئل مكرون رییس جمهور فرانسه، ایران را متهم 
کرد که همانند آمریكا راه خروج از این توافق بین المللی را انتخاب کرده  
است. البته او افزود که اشتباه آمریكا بود که برجام را یک طرفه ترک کرد، این 
گسست چارچوب چندجانبه ناکارآمدی این اقدام را نشان می دهد. عاقبت 
کار چه بود؟  تنش در منطقه و کنترل ضعیف تر بر فعالیت های اتمی ایران.

دولت فرانسه پیشتر در واکنش به گام تازه ایران در کاهش تعهدات با انتقاد 
از این اقدام واکنش اصلی خود را به گزارش بازرسان آژانس بین المللی 
انرژی اتمی موکول کرده بود. گفتنی است رافائل گروسی، مدیرکل جدید 
آژانس بین المللی انرژی اتمی گفته است که درباره مساله توسعه برنامه های 
هسته ای کشورها، شامل ایران موضعی عادلانه اما سخت اتخاذ خواهد 
کرد. او گفت که قصد دارد روابطی سازنده با ایرانی ها برقرار کند و لازم است 
که آژانس با جدیت به موضوع توسعه هسته ای در ایران بپردازد. کارشناسان 
بر این باورند که موضع رافائل گروسی درقبال ایران بیشتر نزدیک به آمریكا 

است.

پس از اجرای گام چهارم کاهش تعهدات ایران در فردو، فرانسه، بریتانیا، 
آلمان و اتحادیه اروپا از ایران خواستند تا در خلاف مسیر کاهش تعهدات 
آبان  اروپا روز دوشنبه 20  اتحادیه  و  اروپایی  تروئیكای  بردارد.  خود گام 
در بیانیه ای مشترک اعلام کردند در صورت ادامه روند کاهش تعهدات 
برجامی از سوی ایران، یكی از ساز و کارهای حل اختلاف موجود در برجام 

دوباره اعمال شدنی و تحریم های سازمان ملل بازگشتنی است.
جمهوری اسلامی ایران بارها اعلام کرده است که به دنبال این نیست 
که برجام را از بین ببرد. گرچه تعلیق تعهدات ایران به منزله نقض برجام 
تلقی شده است اما این ایران نیست که برجام را نقض کرده و این طرف های 
دیگر برجام به خصوص آمریكا و اروپایی ها بودند که به تعهدات خودشان 
عمل نكردند و اقدام ایران واکنشی به بدعهدی طرف های دیگر برجام 
به خصوص آمریكا و اروپا بوده است.  نشست آتی برجام در حالی برگزار 
می شود که به نظر می رسد طرف های برجام بویژه اروپایی ها نه توان و اراده 
ای برای ایفای تعهدات خود دارند و نه حاضر هستند مسئولیت فروپاشی 
این توافق را بپذیرند. بی نتیجه ماندن ابتكارات اروپایی ها طی ماه های 
اخیر نشان داده است که اروپا به شدت به آمریكا وابسته است و بدون اجازه  
آمریكا قادر به انجام هیچ کاری نیست. در این شرایط و حداقل تا انتخابات 
آتی ریاست جمهوری آمریكا نباید انتظار اتفاق خاصی را از نشست برجام 
داشت و شرکای برجام به دنبال حفظ شكلی و ظاهری برجام خواهند بود.

آیا اروپا گفتار درمانی را کنار می گذارد؟

برجام در منگنه 



 آیت الله ناصر مكارم شیرازی از مراجع تقلید گفت: اصلاحاتی که می خواهیم صورت گیرد 
باید از دانشگاه ها آغاز شود، مساله حجاب، موضوع مربوط به نماز و دیگر موضوعات مربوط 

به ابعاد اجتماعی باید اصلاح آن از این مراکز شروع گردد. 
دیدار  در  وی  شیرازی،  مكارم  آیت الله  اطلاع رسانی  پایگاه  یكشنبه  روز  گزارش  به 
حجت الاسلام والمسلمین رشاد رییس شورای حوزه های علمیه تهران و تهرانچی رییس 
دانشگاه آزاد اسلامی، افزود: همان گونه که از اسم دانشگاه آزاد پیداست، اسلامیت خط 

قرمز این دانشگاه است و باید در همه مسائل این اصل رعایت شود.
وی با تاکید بر این که باید مدیریت صحیحی بر دانشگاه ها حاکم باشد تا بتوانند اصلاحات 

واقعی را صورت دهند، خطاب به رییس دانشگاه آزاد گفت: در دانشگاه به جای کمیت به 
کیفیت اهمیت دهید؛ این که فلان دانشگاه چند میلیون دانشجو دارد مهم نیست، این مهم 

است که دانشگاه چند نخبه داشته و گرهی از مشكلات جامعه باز کند.
آیت الله مكارم شیرازی اضافه کرد: بنده وقتی اخبار موفقیت، ابداعات و اختراعات جدید 

دانشجویان را می شنوم و می بینم، بسیار مسرور می شوم.
وی تصریح کرد: دانشجویان را باید چنان علاقه مند به این آب وخاک و نظام کنیم که 
هیچ گاه کشور را ترک نكنند؛ مایه تاسف است که ما نخبه ها را پرورش دهیم و خارجی ها 

بهره آن را ببرند.
این مرجع تقلید در بخش دیگری از سخنان خود با تاکید بر تحول علوم انسانی اظهار 
داشت: به جای ترجمه علوم انسانی از منابع خارجی که با فرهنگ ما بیگانه است، باید این 

علوم در کنار فقه قرار گیرد که خاستگاه آن حوزه های علمیه است.
آیت الله مكارم شیرازی با اشاره به این که تمام علوم انسانی باید همدوش با فقه پیش برود، 
بر لزوم وحدت و پیوند نزدیک حوزه و دانشگاه برای تحقق این مهم تاکید کرد و افزود: اساتید 
حوزه و دانشگاه باید با یكدیگر رابطه تنگاتنگ داشته باشند، در غیر این صورت هم حوزه 
و هم دانشگاه ضرر می کند. وی با تاکید بر این که اساس اسلام علم است و این مهم در 
هر دو نهاد مهم حوزه و دانشگاه وجود دارد، خاطرنشان کرد: دانشگاه ها و حوزه ها باید 
دوش به دوش هم جلو بروند؛ چراکه دشمن از همین همدلی و وحدت هراس و وحشت دارد.
 وی ادامه داد: در زمان پیروزی انقلاب اسلامی حوزه و دانشگاه هر دو به متن و صحنه 

آمدند و خارجی ها و شاه و عوامل رژیم از این انسجام و وحدت وحشت کردند.
آیت الله مكارم شیرازی، حل مشكلات کشور را درگرو وحدت حوزه و دانشگاه دانست و 
گفت: جایی که می تواند از مشكلات کشور گره گشایی کند همین دو نهاد است، الان هم 

اگر می خواهیم اصلاحاتی باشد باید در این دو باشد.
وی تصریح کرد: دانشگاه ها باید از فرهنگ غربی کاملا جدا شوند؛ ما درحوزه هیچ تعصبی 
در مقابل علوم دانشگاهی نداریم کما این که دانشگاهیان نیز نباید تعصبی در این خصوص 

داشته باشند.

معاون حمل و نقل ترافیک شهرداری قم خبرداد
امضا قراردادبا شرکت تاکسی اينترنتی تپ سی 
ابلاغ  راستای  در  گفت:  قم  شهرداری  ترافیک  نقل  و  حمل  معاون 
دستورالعمل نحوه نظارت بر فعالیت تاکسی های اینترنتی، قراردادی با مدیر 

عامل شرکت تپسی در قم  امضا شد.
عباس ذاکریان در مراسم امضای این قرارداد اظهارداشت  : پس از توافق 
وزارت کشور و وزارت صنعت و معدن و تجارت و ابلاغ دستور العمل نظارت و 
همكاری، اولین قرارداد رسمی و قانونی در خصوص تاکسی اینترنتی با شرکت 

تپسی منعقد گردید.
وی ادامه داد: مدیریت شهری به عنوان خدمتگزار مردم حمایت از نوآوری و 

توسعه خدمات هوشمند را در دستور کار خود قرار داده است.
ذاکریان دستورالعمل وزارت کشور را گامی مهم در مسیر ضابطه مند شدن 
تاکسی  گاه  هیچ  گفت:  و  کرد  عنوان  اینترنتی  تاکسی های  فعالیت های 
اینترنتی را رقیب تاکسیرانی ندانسته ایم بلكه معتقدیم این دو مد حمل و 
ابلاغ دستورالعمل  راستای  افزود: در  یكدیگرند. وی  نقل عمومی مكمل 
نحوه نظارت بر فعالیت تاکسی های اینترنتی قراردادی با مدیر عامل شرکت 
تپ سی در قم  امضا شد که در آن قرارداد شرایط ویژه دریافت سفر برای 
تاکسی زرد رنگ لحاظ گردیده است . معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری 
قم بیان داشت:هدف از انعقاد این قرارداد ایجاد بستر مناسب برای فعالیت 
تاکسی های رسمی و همچنین نظارت بر نحوه سرویس دهی شرکت تپ سی 
در راستای ارائه خدمات دهی مطلوبتر به شهروندان است. ذاکریان تاکید 
کرد:هر گونه ساماندهی و ضابطه مند شدن شرکت های اینترنتی این امكان را 
می دهد تا خدمت بهتری به شهروندان و زائران محترم ارائه شود . معاون حمل 
و نقل ترافیک شهرداری قم گفت: نصب اپلیكیشن و فعالیت کلیه تاکسی ها 
در سامانه حمل و نقل اینترنتی اختیاری بوده و تاکسیرانان مختار هستند 
نرم افزارهای دارای مجوز رسمی را نصب و در ساعات فعالیت در شهر از این 
سرویس ها استفاده و خدمات رسانی کنند . به گفته ذاکریان در گذشته برای 
برخورد با مسافربرهای شخصی این دغدغه وجود داشت که شاید فرد شغلی 
نداشته باشد و از این طریق امرار معاش می کند  اما اکنون یک پاسخ روشن 
داریم که با عضویت در شرکت های تاکسی اینترنتی ساماندهی و ضابطه مند 
شوند. وی ادامه داد: لازم به تاکید است که کلیه شرکت های که در حوزه حمل 
و نقل اینترنتی در حال فعالیت هستند موظفند در اسرع وقت به شهرداری 
مراجعه و در صورت احراز شرایط لازم نسبت به عقد قرارداد همكاری اقدام 
نمایند و در غیر این صورت برابر ضوابط و مقررات فعالیت آنها مغایر با دستور 

العمل می باشد و شهرداری  اقدام لازم را معمول خواهد داشت .
 

مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم خبرداد

برگزاری المپیاد ورزشی
 »فرزندان انقلاب« در قم

مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم گفت: برگزاری 
المپیاد ورزشی »فرزندان انقلاب« که در 4 رشته برنامه ریزی  شده و ثبت نام های 

لازم انجام  شده از جمله برنامه های روز قم است.
ابوالقاسم مقیمی در جلسه شورای فرهنگ عمومی که در ساختمان اداری 
آستان مقدس حرم حضرت معصومه)س( برگزار شد، اظهار داشت: پیرو 
مصوبه سال پیش شورای فرهنگ عمومی مبنی بر نام گذاری سالروز ورود 
حضرت معصومه)س( به شهر قم تحت عنوان »روز قم« برنامه های متنوعی 

از سوی شهرداری برای این روز در نظر گرفته شد.
مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم با اشاره به تشكیل 
5 کمیته به منظور برنامه ریزی برای این روز در شهرداری قم، گفت: تشكیل 
ستاد روز قم و دیدار با حضرات آیات عظام جوادی آملی، صافی گلپایگانی و 
مكارم شیرازی از جمله اقداماتی بود که به منظور برگزاری هر چه باشكوه تر روز 
قم انجام شد. مقیمی با اشاره به حرکت کاروان نمادین حضرت معصومه)س( 
در سالروز ورود حضرت معصومه)س( به قم، گفت: در این روز این کاروان 

به صورت نمادین از میدان معصومیه به سمت حرم مطهر حرکت کرد.
وی با اشاره به برنامه های سازمان برای این روز، عنوان کرد: برگزاری نمایشگاه 
کتاب دانش آموزان با همكاری اداره کل آموزش  و پرورش، آذین بندی شهر، 
نصب تبلیغات شهری، مراسم استقبال از مسافران در ایستگاه های قطار و 
ورودی های شهر و راه اندازی کاروان شادی از جمله مهم ترین برنامه ها برای 
قم  شهرداری  ورزشی  هنری  فرهنگی  سازمان  مدیرعامل  بودند.  روز  این 
ادامه داد: اجرای سرود خیابانی، طراحی، سروده و خواندن سرود ویژه قم و 
همایش ورزشی فرزندان انقلاب که در 4 رشته برنامه ریزی و ثبت نام های لازم 
انجام شده از دیگر برنامه های این روز هستند. مقیمی با اشاره به اینكه امید 
است با این نام گذاری ظرفیت های ملی قم را به دیگر استان ها معرفی کنیم، 
خاطرنشان کرد: روز قم فرصت مهمی برای معرفی ظرفیت های مختلف شهر 

قم و همچنین ابعاد وجودی حضرت معصومه)س( است..

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم  خبرداد

پیشرفت 95 درصدی محوطه سازی 
شهربازی بوستان غدير

این  اینكه  بر  تاکید  با  قم  و عمران شهرداری  توسعه  مدیرعامل سازمان 
شهربازی با مساحت 4.7 هكتار در حال احداث است، گفت: 95 درصد 
پیشرفت فیزیكی محوطه سازی در این پروژه محقق شده و آجرهای بتنی، 
سنگ لاشه و... در این پروژه استفاده شده است. عباس حلوائی زاده با بیان 
زیرساخت های گردشگری است،  توسعه  از وظایف شهرداری  یكی  اینكه 
گفت: با توجه به پروژه سرمایه گذاری شهربازی بوستان غدیر، محوطه سازی 
در حیطه وظایف شهرداری گذاشته شد و به همین خاطر سازمان توسعه و 
عمران متولی اجرای آن شد. مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری 
قم بیان کرد: این پروژه در مجاورت پارک آبی آب و تاب در مجموعه بوستان 
غدیر واقع شده است. حلوائی زاده با تاکید بر اینكه این شهربازی با مساحت 
4.7 هكتار در حال احداث است، گفت: 95 درصد پیشرفت فیزیكی محوطه 
سازی در این پروژه محقق شده و آجرهای بتنی، سنگ لاشه و… در این پروژه 
استفاده شده است. وی گفت: پروژه  در مرحله ای است که سرمایه گذار باید 

بحث نصب دستگاه ها و تجهیزات شهربازی را پیگیری کند.

شهردار منطقه دو قم خبرداد

احداث میدان در تقاطع بلوار شهدای 
شادقلی خان با کمربندی امام علی)ع(

شهردار منطقه دو قم از اصلاح هندسی و احداث میدان در تقاطع بلوار 
با  با کمربندی امام علی)ع( خبر داد. رضا رحیمی  شهدای شادقلی خان 
اشاره به برنامه های اصولی شهرداری در اجرای طرح های عمرانی به جهت 
روان سازی ترافیک شهری اظهار داشت: طی سال جاری روند کار اصلاح 
هندسی و اجرای طرح بازگشایی معابر که نیاز به اصلاح معابر و رفع معضل 
ترافیک دارند انجام شده و درحال حاضر این طرح در سایر نقاط مورد نیاز در 
دستور کار قرار دارد. رضا رحیمی ادامه داد: طرح اصلاح هندسی تقاطع بلوار 
شهدای شادقلی خان با کمربندی امام علی و احداث میدان در تقاطع ذکر 
شده به منظور سهولت در تردد خودروها، کاهش سوانح رانندگی و جلوگیری از 
ایجاد ترافیک اجرا شده است. وی افزود: جهت اجرای این پروژه عملیات های 
عمرانی نظیر جدول گذاری نهر 60  متر، جدول گذاری تک 300 متر، تخریب 
آسفالت معیوب و انجام زیر سازی و روکش آسفالت مجدد حدود 2000 متر 
مربع، احداث میدان به قطر 22 متر با اعتباری بالغ بر 2 میلیارد ریال به اجرا در 
آمده است. رحیمی خاطر نشان کرد: ایمن سازی محورهای اصلی و فرعی در 
مناطق پر تردد و ترافیكی سطح منطقه به منظور پیشگیری از تصادفات و ارتقای 
سطح ایمنی شهروندان طبق اولویت های مشخص ادامه دارد و شهرداری 

منطقه 2 برای تحقق این مهم برنامه های کارشناسانه ای را اجرایی می کند.
 

شهردار قم در بازدیداز مرکز آموزش های کودکان تاکید کرد

 لزوم به روز رسانی تجهیزات جهت 
ارائه مطلوب تر مباحث آموزشی

دکتر سقائیان نژاد شهردار قم با همراهی قائم مقام شهردار، معاون خدمات 
شهری و مدیرکل حوزه شهردار از مرکز آموزش های کودکان آماده در مدرسه 

)کام( بازدید نمودند.
دکتر سقائیان نژاد دراین بازدید از همت و تلاش معاون خدمات شهری و مدیر 
مرکز پدافند غیرعامل و مدیریت بحران به منظور طراحی و راه اندازی این مرکز 
تقدیر و تشكر نموده و بر لزوم به روز رسانی و بهره گیری از تجهیزات به روز جهت 
ارائه مطلوب تر مباحث آموزشی در این مرکز و همچنین توسعه اینگونه مراکز 

آموزشی در مناطق مختلف شهر قم تاکید نمود.

غلامحسین کرباسچی: آبرویی برای احزاب باقی نگذاشته اند
غلامحسین کرباسچی: صادق زیباکلام، استاد علوم سیاسی دانشگاه تهران درباره احوال سیاسی 
این روز های حسن روحانی به گفت: »من به عنوان کسی که آراء بسیاری برای آقای روحانی جذب کردم 
و نزدیک به 3 ماه به این استان و آن استان رفتم تا مردم را تشویق به رأی دادن به او کنم اکنون اذعان 
می کنم که به این رویه های او انتقاد دارم. او تعهدی به 24 میلیون رأیی که در سال 96 اخذ کرد نداشت. 
آقای روحانی به عنوان دومین فرد این مملكت کوچک ترین واکنشی بعد از افزایش قیمت بنزین و 
ناآرامی های اخیر نشان نداد، مگر لبخندزدن و گفتن اینكه من هم جمعه از قیمت بنزین مطلع شدم و 
این خیلی دردناک است. در این روز ها اگر کسی از سیاره دیگری می آمد و می پرسید که حسن روحانی 
در کشورتان چه مسئولیتی دارد، همه می گفتند هیچ مسئولیتی ندارد. باور کنید که رویم نمی شود در 
چشم کسانی که با تشویق من به روحانی رأی دادند، نگاه کنم؛ شرمنده آنهایم. آقای روحانی در این 
2 سال و نیم حتی یک کنش سیاسی، اقتصادی، و فرهنگی از خودش نشان نداد و هیچ چیز را تغییر 
نداد. بعد از افزایش قیمت بنزین روحانی آنقدر بی تفاوت بود که انگار آب از آب تكان نخورده است و 

اصلا دغدغه هزینه هایی که بر کشور وارد شد را نداشت و این واقعا حیرت انگیز است«.

78۹ داوطلب در نخستین روز انتخابات نام نویسی کردند
سخنگوی ستاد انتخابات کشور از نهایی شدن ثبت نام 789 داوطلب نمایندگی مجلس شورای 
اسلامی در سراسر کشور خبر داد و گفت: ثبت نام 167 نفر هم در حال بررسی است. سید اسماعیل 
موسوی روز یكشنبه پس از پایان نخستین روز کاری ثبت نام داوطلبان نمایندگی مجلس که از 8 صبح 
امروز آغاز شد و تا ساعت  18 ادامه داشت، در جمع خبرنگاران این مطلب را اعلام کرد.به گفته دبیر 
ستاد انتخابات کشور،  ثبت نام 789 داوطلب نهایی شد و 167 نفر هم در حال بررسی است. سخنگوی 
ستاد انتخابات افزود: از مجموع 789 نفر تایید نهایی شده 726 نفر مرد یعنی  92 درصد و 63 نفر زن 
بوده اند. در این میان تهران با 222 داوطلب بیشترین و کهگیلویه و بویراحمد با 6 نفر کمترین داوطلب 
ثبت نامی را داشته است. وی با مقایسه آمار نخستین روز ثبت نام سال 94 گفت: روز اول دوره قبل 687 

نفر ثبت نام شان نهایی شده بود که این تعداد امروز به 789 نفر افزایش یافت.

چنددرصدیارانه بگیران،»حمایت معیشتی«نگرفتند؟ 
آمار دریافت کنندگان حمایت معیشتی به تفكیک 31استان کشور نشان می دهد، در استان سیستان 
و بلوچستان 17.9درصد و در استان تهران 42.8درصد یارانه بگیران، در گروه »مشمولان حمایت 
معیشتی« قرار نگرفتند.به گزارش مهر، آمار »مشمولان حمایت معیشتی به نسبت یارانه بگیران« به 
تفكیک 31 استان کشور نشان می هد که در استان سیستان و بلوچستان به عنوان یكی از استان های 
کم برخوردار 82.1 درصد از یارانه بگیران، حمایت معیشتی دریافت کردند؛ بنابراین 17.9 از یارانه 
بگیران این استان، مشمول دریافت حمایت معیشتی نشدند. استان سیستان و بلوچستان بیشترین 
مشمولان حمایت معیشتی را به نسبت دریافت کنندگان یارانه نقدی به خود اختصاص داده است. 
همچنین در استان تهران 57.2 درصد از یارانه بگیران، مشمول دریافت حمایت معیشتی شدند. به 
عبارتی در استان تهران 42.8 درصد از یارانه بگیران، »حمایت معیشتی« دریافت نكردند. در بین 31 

استان کشور، خانوارهای یارانه بگیر استان تهران، کمترین سهم را از »یارانه حمایت معیشتی« دارند.

نام نوییسی 11 داوطلب نمایندگی مجلس درقم 
نمایندگی دریازدهمین دوره  از داوطلبین  نام  ثبت  روز  نفردراولین  نویسی11  نام  از  فرماندار قم 
انتخابات مجلس شورای اسلامی دراین حوزه انتخاببه خبرداد.مرتضی حیدری درگفت و گو با خبرنگار 
ما اظهارداشت : از این تعداد10 نفر آقا و یک نفر خانم می باشد که جوان ترین آنها 30سال سن دارد 
و مسن ترین آنها نیز 54 سال سن دارد.وی افزود:مدرک تحصیلی 4 نفر از این تعداد حوزوی و مابقی 
نیز فوق لیسانس می باشد.رییس هیات اجرایی انتخابات یازدهمین دوره انتخابات مجلس شورای 
اسلامی در استان قم تصریح کرد: ثبت ار کاندیداهای نمایندگی مجلس تا 15آذرماه ادامه خواهد 
داشت. حیدری در مورد زمان ثبت نام از داوطلبان کاندیداتوری در انتخابات میان دوره ای مجلس 

خبرگان رهبری هم گفت: این کار از روز 15 آذرماه شروع و تا یک هفته ادامه خواهد داشت.

چه کسی جایگزین عبدالمهدی می شود؟
یک منبع در پارلمان عراق به اسامی مطرح شده برای جانشینی نخست وزیر این کشور در صورت 
پذیرش استعفای وی از سوی پارلمان اشاره کرد.به گزارش ایسنا، یک منبع در پارلمان عراق در گفتگو 
با خبرگزاری اسپوتنیک فاش کرد که اسامی مختلفی برای جانشینی عادل عبدالمهدی، نخست وزیر 
این کشور مطرح شده است که بارزترین آن ها حیدر العبادی، نخست وزیر پیشین و رئیس ائتلاف 
النصر، عزت شابندر سیاستمدار و نماینده سابق و علی الشكری، نماینده سابق پارلمان و مشاور کنونی 
رئیس جمهوری عراق هستند.این منبع که نخواست نامش فاش شود، افزود: علی الشكری که یک 
حقوقدان مورد احترام در محافل سیاسی عراق است و هیچ گونه اتهامی در زمینه فساد ندارد، شانس 
بیشتری برای تصدی پست نخست وزیری عراق داراست.عادل عبدالمهدی در پی تظاهرات مردمی 
عراق شنبه استعفای خود را تقدیم پارلمان کرد و قرار است که در جلسه امروز پارلمان موضوع استعفای 

عبدالمهدی بررسی شود و احتمال داده می شود که با استعفای وی موافقت شود.

تکذیب شایعه تک نرخی شدن قیمت بنزین 
روابط عمومی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران در اطلاعیه ای تاکید کرد که شایعات منتشر 
شده درخصوص احتمال تک نرخی شدن بنزین صحت ندارد. شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
ایران در پی انتشار برخی شایعات در فضای مجازی به نقل قول از این شرکت، با موضوع »احتمال تک 
نرخی شدن بنزین« در ادامه این اطلاعیه آورده است: ضمن رد هرگونه شایعات و اخبار در خصوص 
این موضوع، تأکید می شود هموطنان عزیز به منظور اطلاع صحیح از اخبار طرح مدیریت مصرف 

سوخت به سایت شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران به آدرس www.niopdc.ir مراجعه کنند.

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد

کشف 240کیلوگرم مواد مخدر در قم
فرمانده انتظامی استان قم از کشف 240 کیلو و 355 گرم مواد مخدر در قم خبر داد و گفت: در این 
رابطه 6 نفر قاچاقچی دستگیر شدند.   سردار عبدالرضا آقاخانی اظهارداشت: در پی اقدامات اطلاعاتی 
مرکز عملیات ویژه پلیس مبارزه با مواد مخدر ناجا یک باند از عناصر اصلی تهیه و توزیع و حمل قاچاق مواد 
مخدر شناسایی و مشخص شد این افراد قصد دارند یک محموله ی مواد مخدر را با عبور از محور مواصلاتی 
قم به استان همجوار قم منتقل کنند، بنابراین با اعلام به پلیس مبارزه با مواد مخدر فرماندهی انتظامی 
استان قم پیگیری موضوع در دستور کار مأموران این پلیس قرار گرفت. فرمانده انتظامی استان قم تصریح 
کرد: در ادامه مأموران خودروی کامیونت حامل مواد مخدر را شناسایی و در یک عملیات غافلگیرانه هر 2 
وسیله نقلیه را متوقف و راننده کامیونت و همچنین هر 3 نفر سرنشینان پژو 405 را دستگیر کردند. سردار 
آقاخانی گفت: سپس متهمان به همراه وسایل نقلیه به یگان منتقل و در بازرسی به عمل آمده از خودرو 
کامیونت 195 کیلو و 700 گرم تریاک در قالب 10 بسته 10 کیلو گرمی و تعداد 47 بطری نوشابه خانواده 
حاوی مواد مخدر از یخچال کامیونت کشف شد. وی افزود: همچنین در عملیاتی دیگر طی بازرسی از 
یک دستگاه خاور در یكی از محورهای مواصلاتی استان، 38 کیلو و 405 گرم تریاک و 6 کیلو و 250 گرم 
حشیش کشف و 2 نفر در این رابطه دستگیر شدند. فرمانده انتظامی استان قم تصریح کرد: در نهایت 

متهمان به همراه پرونده متشكله برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.
کشف محموله ۹ میلیاردی قاچاق پارچه 

فرمانده انتظامی استان قم در بخش دیگری از سخنان  از کشف محموله قاچاق پارچه به ارزش 9 
میلیارد و 423 میلیون ریال در قم خبر داد.  وی  اظهارداشت: با تلاش مأموران پلیس آگاهی استان قم 
یک دستگاه کامیون کشنده حامل قاچاق که از یک استان جنوبی به مقصد تهران بارگیری شده بود، در 
جاده قدیم "قم-تهران" شناسایی و متوقف شد. وی ادامه داد: با بررسی های صورت گرفته مشخص شد 
خودرو حامل 318 طاقه پارچه بوده که در ادامه نمونه کالا به اداره استاندارد ارسال و کارشناسان ارزش 
محموله را 9 میلیارد و 423 میلیون ریال اعلام کردند. فرمانده انتظامی استان قم گفت: در نهایت متهم به 
همراه پرونده متشكله برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد. سردار آقاخانی با اشاره 
به اینكه قاچاق کالا اثرات سوء و منفی بر تولید داخلی داشته و امنیت اقتصادی جامعه را هدف قرار می 
دهد، ضمن تاکید بر عزم پلیس در مبارزه با این پدیده ی ناهنجار و مخرب، از شهروندان نیز خواست در 
صورت مشاهده هرگونه فعالیت غیرمجاز افراد فرصت طلب و سودجو، در اسرع وقت از طریق تماس با 

110 به پلیس اطلاع تا از بدون فوت وقت نسبت به شناسایی و دستگیری متخلفان اقدام شود.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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زکات جمال و زيبايی
عفاف و پاکدامنی است.

دوشنبه - یازدهم آذرماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4931

آیت الله مكارم شیرازی:

 اصلاحات باید از دانشگاه ها آغاز شود

يارانه من ديگه چرا قطع شد؟!

پروژه  در  اینكه  علیرغم  شهرداری  گفت:  قم  شهرداری  معماری  و  شهرسازی  معاون 
چهل اختران وظیفه ای ندارد پای اجرای این پروژه ایستاده است اما امروز این پروژه نیازمند 

یک وفاق ملی و استانی است تا بتوان شرایط بهسازی و نوسازی را محقق کرد.
غلامرضا جانقربان با بیان اینكه در تفاهم نامه ای که بین چهار دستگاه راه و شهرسازی، 
استانداری،ستاد بحران و شرکت عمران و بهسازی کشور منعقد شد مقرر می شود که 
شهرداری محور توسعه امامزاده مبرقع)ع( و چهل اختران را در تملكات داشته باشد، اظهار 
کرد: شهرداری هیچ وظیفه ای در اینگونه موارد برای طرح های موضعی و موضوعی نداشته 
و برحسب همكاری های مشترکی که شهرداری داشته در مقطع سال 90 متولی امر تملک 

می شود و مقرر بوده اعتبارات به شهرداری تزریق شده و تملكات انجام شود.
معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم با تاکید بر اینكه این موضوع با انتخاب مشاور 
از سوی شهرداری پیگیری شد، گفت: طرح جامعی آماده می شود که وسعتی بالغ بر 4.3 
هكتار دارد و 304 پلاک را در بر می گرفته است، مقرر است طبق طرح مجموعه توسعه 
صحنین و شبستان امامزاده مبرقع، پارکینگ، حوزه علمیه، خدمات زائر و… شامل 8 نوع 
کاربری اجرا شود. جانقربان با بیان اینكه طبق این طرح تملكات طرح چهل اختران آغاز 
شده است، افزود: تاکنون از 304 پلاک این طرح 150 پلاک به مساحت 14 هزار مترمربع 
با هزینه ای بالغ بر 30 میلیارد تومان تملک شده که 10.5 میلیارد تومان از محل سفر رهبری 
به استان پرداخت شده و حدود 9.1 میلیارد تومان از اعتبارات سازمان عمران و بهسازی 
تزریق شده و شهرداری هم حدود 5.2 میلیارد تومان اختصاص داده و استانداری هم 1.8 

میلیارد تومان و ستاد بحران استان هم 3.8 میلیارد تومان تخصیص داده است.
وی با تاکید بر اینكه شبكه معابر این محدوده هم اصلاح خواهد شد، افزود: مجموعا حدود 
15 میلیارد تومان هم ارزش شوارع در مسیر است که در طرح توسعه قرار خواهد گرفت و 

تاکنون 45 میلیارد تومان در این طرح هزینه شده است.
معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم با بیان اینكه حدود 40 میلیارد تومان دیگر 
برای تملک 150 پلاک دیگر پروژه نیاز است، خاطرنشان کرد: از سال 95 تاکنون اعتبارات 
استانی و سفر رهبری این پروژه قطع شده و شهرداری به تنهایی برحسب متقاضیان تملک 

برای بهسازی شرایط منطقه تملک انجام داده و بهسازی صورت داده است.

پروژه چهل اختران نیازمند 17۰ میلیارد تومان اعتبار است
جانقربان بیان کرد: اگر بخواهیم طرح جامع پروژه را محقق کنیم طبق برآورد سال 96 
بالغ بر 130 میلیارد تومان هم برای ساخت کاربری ها نیاز است که شامل 70 هزار مترمربع 
بنای زیرسطحی و روسطحی است. جانقربان خاطرنشان کرد: به طور کلی می توان گفت که 
این پروژه بیش از 170 میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد تا طرح جامع ساماندهی چهل اختران 
را تكمیل کند. وی با بیان اینكه وظیفه ذاتی اداره کل اوقاف ساماندهی بقاع امامزادگان 
است، افزود: تاکنون از سوی اوقاف با وجود اینكه قول هایی داده شده، تزریق اعتبار انجام 
نشده است و برای ادامه تملكات، شهرداری به تنهایی توان لازم را ندارد. معاون شهرسازی 
و معماری شهرداری قم با اذعان به اینكه شهرداری در ردیف های اعتباری خود نمی تواند 
چنین حجم مالی را پیش بینی کند، گفت: باید در قالب همان تفاهم نامه دستگاه های 
مرتبط اعتبارات خود را اختصاص دهند تا پروژه به سرانجام برساند؛ شهرداری بیش از 5 
میلیارد تومان در سال نمی تواند اختصاص اعتبار داشته باشد و باید نگاه ملی به این پروژه 
باشد. جانقربان با اشاره به وضعیت نامطلوب محله چهل اختران، افزود: سازمان بهسازی 
و نوسازی اطراف حرم در حال باز مهندسی طرح جامع است تا بتوانیم بخشی از هزینه ها 
را کاهش داده و شرایط توسعه  و ساماندهی را زودتر محقق سازیم. وی گفت: شهرداری 
علیرغم اینكه وظیفه ای ندارد پای اجرای این پروژه ایستاده است اما امروز این پروژه نیازمند 

یک وفاق ملی و استانی است تا بتوان شرایط بهسازی و نوسازی را محقق کرد.
اوقاف متولی اصلی طرح توسعه چهل اختران است 

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم با تاکید بر اینكه اوقاف متولی اصلی طرح توسعه 
چهل اختران است، اظهار کرد: شهرداری از محل اجرای این پروژه درآمدزایی ندارد و متولی 

اصلی اوقاف است که باید اعتبار اختصاص دهد.
جانقربان با بیان اینكه 30 پلاک توسط شهرداری تاکنون در پروژه چهل اختران تملک 
شده است، افزود: 1.5 هكتار از معابر این منطقه هم در طرح قرار گرفته که جزو تملكات 
محسوب می شود که آورده شهرداری در این پروژه تاکنون بیش از 20 میلیارد تومان بوده 
است. وی گفت: شهرداری در این پروژه تنها نقش پیگیری اجرایی را ایفا می کند و متولی 

نیست بلكه نهادهای متولی باید اختصاص اعتبارات را پیگیری کنند.

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم :

ساماندهی چهل اختران نیازمند وفاق ملی و استانی است

مسیر  در  کارمندی  بسیج  این که  بابیان  قم  استاندار 
گفت:  کنند،  اقدام  خود  متبوع  ادارات  سالم سازی 
سلامت اخلاقی و مالی خطوط قرمز استان در عزل و 

نصب مدیران اجرایی است. 
با  صمیمی  نشست  در  یكشنبه  روز  سرمست  بهرام 
فرماندهان پایگاه های سازمان بسیج کارمندی و کارگری 
در استانداری قم بیان کرد: بر همین اساس از مدیران 

پاک دست استانی حمایت می شود.
وی ابراز کرد: مجموعه مدیریت استان با حفظ تمام 
جوانب پیشگیرانه در بروز فساد از ریسک پذیری مدیران 
حمایت  معیشتی  و  اقتصادی  وضعیت  بهبود  برای 

می کند.
ویژگی  عمل گرایی  کرد:  خاطرنشان  ادامه  در  وی 
شاخص و بارز یگان های مختلف بسیج ادارات و کارگری 
استان قم است. استاندار قم اضافه کرد: باید نسبت به 
ترویج و معرفی ارزش و فرهنگ دفاع مقدس تلاش های 
بیشتری صورت گرفته و خاطرات جنگ مستندسازی 

شود.
سرمست ادامه داد: آبان ماه سال 99 دومین کنگره 
ملی شهدای استان قم برگزار می شود و مجموعه مدیریت 
استان نهایت همكاری را در برگزاری این کنگره انجام 

خواهد داد.
وی گفت: دومین کنگره ملی شهدای استان قم باید 
بستر لازم را برای تدوین برخی کتب و مستندسازی های 
رسانه ای به وجود آورد. وی خاطرنشان کرد: از زبان هنر و 
روش های نوین تبلیغی برای نشر و معرفی فرهنگ دفاع 

مقدس استفاده بهینه ای صورت بگیرد.
بسیج  سازمان  و  روحیه  کرد:  خاطرنشان  سرمست 
امام  به فرمان  بر مبنای همان فلسفه و هدفی که  باید 
خودداری  با  بسیج  شود،  تقویت  تشكیل شده  راحل 
ایثار،  سازندگی،  درزمینه  الگویی  به  افراط وتفریط  از 

محرومیت زدایی و پیشران جنگ اقتصادی تبدیل شود.
وی تصریح کرد: بسیج با تقویت رویكردهای علمی و 
ورود به عرصه علوم دانش بنیان به رسالت تاریخی خود در 

بهبود وضعیت اقتصادی و معیشتی عمل کند.
سرمست گفت: برپایی میزهای خدمت در سطح نماز 
جمعه اقدام سنجیده ای بوده که باید ادامه پیداکرده و 
تقویت شود، پاسخگویی مدیران به مردم در حكم رانی 

خوب و مدیریت بحران نقش بسزایی دارد.
متفكر  مغز  باید  کارمندی  استاندار قم گفت: بسیج 
دستگاه های اجرایی باشد و ورود به مبحث آسیب های 
اجتماعی و کاهش معضلات کنونی در برنامه ریزی های 

استانی بسیج موردتوجه قرار بگیرد.
سرمست همچنین گفت: با تعامل و همدلی که در بین 
اعضای شورای تامین استان قم موج می زند هیچ گونه 

مشكل و تنشی بعد از اصلاح قیمت سوخت رخ نداد.
 استفاده از ظرفیت بسیج برای کاهش 

آسیب های اجتماعی
معاون توسعه مدیریت و منابع استانداری قم  نیز در 
این نشست گفت: از ظرفیت بسیج کارمندی و کارگری 
استان برای کاهش آسیب های اجتماعی و بستر ورود به 

توسعه همه جانبه استفاده شود. 
از  یكی  قم  استاندار  محمدرضا گروسی عنوان کرد: 
مدیرانی بوده که در مسیر توسعه فرهنگ ایثار و شهادت 

بیشترین تعامل و اختیارات را تفویض کرده است.
توسعه متوازن  به  برای رسیدن  وی خاطرنشان کرد: 
باید باروحیه بسیجی وارد عمل شد، در شرایط اقتصادی 
جز  راهی  کنونی  معیشتی  وضعیت  از  عبور  و  حاضر 

فرهنگ بسیج و مقاومت نیست.
بسیج کارمندی بازوی توانمند دستگاه های 

اجرایی استان است
با  مدیرکل پدافند غیرعامل استان قم نیز بیان کرد: 

تدابیر جدید سپاه استان، بسیج کارمندی و کارگری با 
یكدیگر ادغام و ظرفیت این نیروی مردمی در بین ادارات 

و واحدهای صنعتی استان تقویت شده است.
دستگاه های  خدمت  میزهای  گفت:  متقیان  مهدی 
استان در محل نماز جمعه شهر مقدس قم، شهر کهک 
و بقعه مبارک امامزاده شاه سید علی)ع( برای بررسی 

بی واسطه مطالبات مردمی برقرارشده است.
وی خاطرنشان کرد: بسیج کارمندی و کارگری استان 
قم بازوی قدرتمند دستگاه های اجرایی در مسیر اجرای 

راهبردهای کلان استان است.
وی گفت: بسیج کارمندی در ادارات و بسیج کارگری 
در سطح کارخانه ها و واحدهای تولیدی به کمک مدیریت 
قم  سیاست های  به  دستیبابی  مسیر  در  استان  عالی 

خواهد آمد.
اصلی  اهداف  به  برای دستیبابی  کرد:  بیان  متقیان 
کمیته های  اقتصادی  و  فرهنگی  مباحث  در  استان 
تخصصی به زودی راه اندازی می شود و فعالیت های خود 
را آغاز خواهند کرد. فرمانده بسیج کارمندی و کارگری 
استان قم نیز در این جلسه ابراز کرد: بسیج کارمندی قم 
آمادگی اجرای کامل ماموریت های استانی در عرصه های 

مختلف را دارا می باشد.
بسیج  ادغام  داد:  ادامه  حسن پور  حسین  سرگرد 
کارگری و کارمندی باهدف تعامل بیشتر بین کارفرمایان 
و واحدهای تولیدی برای رسیدن به اهداف اصلی رونق 
بسیج  خدمت  میز  گفت:  وی  است.  ایجادشده  تولید 
کارمندی و کارگری برای بازدید از واحدهای صنعتی و 

بررسی مشكلات تولیدی استان راه اندازی شده است.
تمام  با  کارمندی  و  کارگری  بسیج  گفت:  حسن پور 
وجود و با حفظ بی طرفی کامل بازوی استان در برگزاری 
خبرگان  مجلس  و  اسلامی  شورای  مجلس  انتخابات 

رهبری خواهد بود.

استاندار قم تاکید کرد

سلامت اخلاقی و مالی خطوط قرمز در عزل و نصب ها

غررالحكم: ج4، ص105

طرح: مهدی عزیزی

را  قم  فضای  کنند  کمک  رسانه ها  گفت:  قم  فرماندار 
و  ترویج خوبی ها  با  و  فضایی اخلاق مدار نمایش دهیم 

نیكی ها فضایی ایده آل و آرمانی را فراهم کنیم.
انتخابات رسما از ساعت  مرتضی حیدری اظهار کرد: 
7:٣٠ صبح روز شنبه مراحل اجرایی خود را برای انتخابات 
میان دوره ای خبرگان آغاز کرده و دیروز نیز مراحل اجرایی 

انتخابات مجلس آغاز شده است.
وی با بیان اینكه این دوره از انتخابات بسیارحساس است، 
گفت: همه باید برای مشارکت در این انتخابات تلاش کنند 

تا انتخابات خوبی داشته باشیم.
فرماندار قم با تاکید براینكه خبرنگاران اخبار انتخاباتی را 
به صورت مستیقم از ستاد انتخابات دریافت کنند، گفت: 
مدار  اخلاق  فضایی  را  قم  فضای  کنند  کمک  رسانه ها 
نمایش دهیم و با ترویج خوبی ها و نیكی ها فضایی ایده آل و 

آرمانی را فراهم کنیم.
وی تاکید کرد: باید برای شرکت در انتخابات یک فضای 

آرمانی خوب در چارچوب قانون داشته باشیم.
وی ادامه داد: ابلاغیه قطعی ارسال نشده است اما با 

توجه به جمعیت و تجارب گذشته، تعداد 700 شعبه رای 
گیری برای انتخابات امسال پیش بینی می شود، داوطلبان 

نیز باید حائز شرایط قطعی شرکت در انتخابات باشند.
رییس هیئت اجرایی ستاد انتخابات استان بیان کرد: 
این دوره از انتخابات بسیار حساس است و همه باید برای 
حضور حداکثری مردم در انتخابات تلاش کنند، چرا که 
انقلاب اسلامی انقلابی مردمی و متكی به رای مردم است.
هر  جمعیت  درصد   60 معمولا  گفت:  قم  فرماندار 

منطقه ی انتخاباتی در انتخابات شرکت می کنند.

فرماندار قم :

رسانه ها فضای اخلاق مدار را برای انتخابات فراهم کنند 

بانک مرکزی اعلام کرده که 51 درصد 
پزشکان و 4۰ درصد خارج نشینان به 

قطع یارانه خود اعتراض کردند!!


